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President: M a s u d  G h a r a h k h a n i

D a g s o r d e n  (nr. 69):

1. Innstilling fra arbeids- og sosialkomiteen om
Representantforslag fra stortingsrepresentantene
Bård Hoksrud, Morten Wold, Gisle Meininger
Saudland, Dagfinn Henrik Olsen, Erlend Wiborg og
Bengt Rune Strifeldt om en fleksibel sykepengeord-
ning for kreftpasienter og andre i lengre behand-
ling
(Innst. 262 S (2022–2023), jf. Dokument 8:131 S
(2022–2023))

2. Innstilling fra arbeids- og sosialkomiteen om
Representantforslag fra stortingsrepresentantene
Mímir Kristjánsson, Tobias Drevland Lund og
Marie Sneve Martinussen om at det skal lønne seg å
jobbe, også når man går på trygd
(Innst. 261 S (2022–2023), jf. Dokument 8:136 S
(2022–2023))

3. Innstilling fra arbeids- og sosialkomiteen om
Representantforslag fra stortingsrepresentantene
Gisle Meininger Saudland, Dagfinn Henrik Olsen
og Terje Halleland om klagebehandlingstid i Nav
(Innst. 260 S (2022–2023), jf. Dokument 8:137 S
(2022–2023))

4. Innstilling frå arbeids- og sosialkomiteen om Men-
neskerettar for personar med utviklingshemming –
Det handlar om å bli høyrt og sett
(Innst. 246 S (2022–2023), jf. Meld. St. 8 (2022–
2023))

5. Innstilling fra arbeids- og sosialkomiteen om
Representantforslag fra stortingsrepresentantene
Cato Brunvand Ellingsen, Kathy Lie og Kirsti Berg-
stø om hva det koster å være funksjonsnedsatt – et
offentlig utvalg som skal utrede de økonomiske
levekårene for personer med nedsatt funksjons-
evne og deres nærmeste familie
(Innst. 224 S (2022–2023), jf. Dokument 8:77 S
(2022–2023))

6. Interpellasjon fra representanten Guro Angell
Gimse til arbeids- og inkluderingsministeren:
«600 000 nordmenn i arbeidsfør alder står utenfor
arbeidslivet. I 2018 satte Solberg-regjeringen i gang
inkluderingsdugnaden for at flere skulle kunne
bidra inn i arbeidslivet. Inkluderingsdugnaden
pekte på viktigheten av mer samarbeid mellom
Nav, fylkeskommunene og næringslivet om tilpas-
set opplæring. Trøndelagsmodellen bygger på
dette.
Hvordan vil statsråden bidra til at alle fylker får et
tettere samarbeid mellom Nav, fylkeskommunen,

kommunene og næringslivet slik at opplæring og
kvalifiseringstiltak møter næringslivets behov?»

7. Innstilling fra næringskomiteen om Representant-
forslag fra stortingsrepresentantene Lars Haltbrek-
ken, Birgit Oline Kjerstad og Torgeir Knag
Fylkesnes om opprydding av nedlagte og foruren-
sende gruver
(Innst. 265 S (2022–2023), jf. Dokument 8:112 S
(2022–2023))

8. Innstilling fra kontroll- og konstitusjonskomiteen
om Riksrevisjonens undersøkelse av Forsvarets
informasjonssystemer for kommunikasjon og
informasjonsutveksling i operasjoner
(Innst. 259 S (2022–2023), jf. Dokument 3:3 (2022–
2023))

9. Referat

Presidenten [10:00:05]: Representanten Une Bast-
holm, som har vært permittert, har igjen tatt sete.

Følgende innkalte vararepresentanter tar nå sete:
For Akershus: Tobias Hangaard Linge
For Oslo: Agnes Nærland Viljugrein
For Vestfold: Henning Wold
Fra Høyres stortingsgruppe foreligger søknad om at

den innvilgede permisjonen for Lene Westgaard-Halle i
tiden fra og med 18. til og med 20. april endres til permi-
sjon etter Stortingets forretningsorden § 5 annet punk-
tum fra og med 18. april og inntil videre.

Etter forslag fra presidenten ble enstemmig beslut-
tet:
1. Søknaden behandles straks og innvilges.
2. Vararepresentanten Henning Wold fortsetter å

møte i permisjonstiden.

Presidenten [10:00:44]: Videre foreligger det tre
permisjonssøknader:
– fra Arbeiderpartiets stortingsgruppe om permisjon

for representanten Per Vidar Kjølmoen i dagene 19.
og 20. april for å delta på møte i Den europeiske
interparlamentariske romkonferansen i Wien

– fra Arbeiderpartiets stortingsgruppe om permisjon
etter Stortingets forretningsorden § 5 annet punk-
tum for representanten Mai Britt Lagesen fra og
med 18. april og inntil videre

– fra Arbeiderpartiets stortingsgruppe om permisjon
for representanten Jorodd Asphjell i dagene 19. og
20. april for på vegne av Nordisk råd å delta på inter-
parlamentarisk møte i Europaparlamentet i Stras-
bourg.

Etter forslag fra presidenten ble enstemmig besluttet:
1. Søknadene behandles straks og innvilges.
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2. Følgende vararepresentanter innkalles for å møte i
permisjonstiden:
For Møre og Romsdal: Berit Tønnesen
For Nord-Trøndelag: Gaute Børstad Skjervø
For Sør-Trøndelag: Steinar Krogstad

Presidenten [10:01:33]: Gaute Børstad Skjervø er til
stede og vil ta sete.

S t a t s r å d  M a r t e  M j ø s  Pe r s e n  overbrakte
2 kgl. proposisjoner (se under Referat).

S a k  n r .  1  [10:02:28]

Innstilling fra arbeids- og sosialkomiteen om Repre-
sentantforslag fra stortingsrepresentantene Bård Hoks-
rud, Morten Wold, Gisle Meininger Saudland, Dagfinn
Henrik Olsen, Erlend Wiborg og Bengt Rune Strifeldt om
en fleksibel sykepengeordning for kreftpasienter og
andre i lengre behandling (Innst. 262 S (2022–2023), jf.
Dokument 8:131 S (2022–2023))

Presidenten [10:02:41]: Etter ønske fra arbeids- og
sosialkomiteen vil presidenten ordne debatten slik: 3
minutter til hver partigruppe og 3 minutter til medlem-
mer av regjeringen.

Videre vil det – innenfor den fordelte taletid – bli
gitt anledning til inntil seks replikker med svar etter inn-
legg fra medlemmer av regjeringen, og de som måtte
tegne seg på talerlisten utover den fordelte taletid, får
også en taletid på inntil 3 minutter.

Anna Molberg (H) [10:03:09] (ordfører for saken):
Tusen takk til komiteen for et godt samarbeid i denne
saken.

Norge har blant verdens mest generøse sykelønns-
ordninger, og det er noe vi skal være stolte av. Å bli alvor-
lig syk kan skje hvem som helst av oss – når som helst, og
når vi minst venter det. I en så prekær situasjon er det i
det minste til hjelp å kunne vite at man for det neste året
ikke trenger å tenke på økonomien.

Men sykefravær koster oss også veldig mye, både
den som er syk, arbeidsgivere og samfunnet for øvrig. Vi
har verdens høyeste sykefravær i Norge, og det er helt av-
gjørende for bærekraften i hele systemet vårt at folk ikke
mister tilknytningen til arbeidslivet.

Til selve forslaget om en tidskonto for langtidssyk-
meldte mener Høyre at man ikke skal gjøre så store end-
ringer i en så sentral velferdsytelse gjennom et represen-
tantforslag i Stortinget. Det betyr ikke at Høyre er uenig
med forslagsstillerne i at sykelønnsordningen kunne
vært mer fleksibel. Et langt sykdomsforløp er uforutsig-
bart, og det kan være behov for større fleksibilitet ved
uttaket av sykedagene. Hvis det også kan bidra til å øke

tilknytningen til arbeidslivet for den enkelte – ja, så er
det også et viktig hensyn å ta i betraktning.

Det melder seg likevel mange spørsmål ved utfor-
mingen av en slik ordning. Sykelønnsordningen er spe-
siell i sin natur fordi den finansieres gjennom et spleise-
lag mellom arbeidsgiver og Nav. Hvis man skal endre
strukturen i dette, er det viktig å involvere partene i ar-
beidslivet i denne diskusjonen.

Videre oppstår det også spørsmål om hvilke syk-
dommer som skal regnes som alvorlige nok for å få unn-
tak fra den universelle sykelønnsordningen. Definisjo-
nen av hvem som kan regnes som langtidssykmeldt, er
heller ikke helt avklart.

For å sikre et mest mulig rettferdig system for alle,
som i tillegg skal være bærekraftig, er det nødvendig
med en god utredning og en avklaring med partene i ar-
beidslivet.

Jeg tar opp forslaget som Høyre er med på i innstil-
lingen.

Presidenten [10:05:26]: Representanten Anna Mol-
berg har tatt opp det forslaget hun refererte til.

Agnes Nærland Viljugrein (A) [10:05:47]: Velferds-
ordningene våre må gi folk den hjelpen de trenger, og gi
trygghet når vi opplever usikkerhet. Når vi blir syke el-
ler skadde, må vi ha en god sykepengeordning som sik-
rer inntekten fram til vi kan komme tilbake i jobb. Jeg
er veldig positiv til intensjonen bak representantforsla-
get som ligger til grunn for innstillingen vi nå behand-
ler, men det er viktig at endringer i velferdsordningene
våre gjøres på en skikkelig måte. Det betyr at vi må se
reglene for sykepenger i sammenheng med intensjons-
avtalen for et inkluderende arbeidsliv.

Avtalen som er inngått mellom regjeringen og alle
hovedsammenslutningene i arbeidslivet, er en viktig del
av den norske modellen, der staten og partene i arbeids-
livet samarbeider tett for å sikre et arbeidsliv med både
gode ytelser når man blir syk, og god oppfølging og be-
handling. Det gjøres i samarbeid med helsevesenet, Nav,
arbeidsgivere og arbeidstakere for å legge til rette for at
man kan bli frisk så fort som mulig, og dermed vende til-
bake til jobb så fort som mulig.

I dag innebærer IA-avtalen en klausul som betyr at
eventuelle endringer i sykelønnsordningen ikke kan
gjøres uten enighet blant avtalepartene. Dette bidrar til
å sikre at en viktig velferdsordning ikke endres forhas-
tet. Eventuelle endringer i sykelønnsordningen må der-
for tas inn i diskusjon med partene. Dersom Stortinget
nå skulle vedta forslaget slik det foreligger, vil vi tvinge
regjeringen til å bryte en viktig avtale som skaper forut-
sigbarhet i arbeidslivet.

Jeg vil vise til at intensjonen i forslaget er noe som
regjeringspartiene deler, og som er nedfelt i regjerings-
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plattformen, der det står at man vil prøve ut en ordning
hvor sykepengeperioden gjøres om til en tidskonto ved
gradert sykmelding. Vi ser at det er tilfeller der dagens
ordning med 100 pst. sykmelding i ett år ikke nødven-
digvis er den beste løsningen. Dette kan f.eks. gjelde for
kreftpasienter, der en mer fleksibel ordning som åpner
for en lengre sykmelding ved gradert sykmelding, kan
være mer passende. Det er samtidig viktig at vi ikke for-
haster oss når vi gjør slike endringer. Sånne endringer
bør ikke vedtas gjennom representantforslag her i stor-
tingssalen, men gjennom forslag fremmet på grunnlag
av grundige utredninger og i tett dialog med partene i
arbeidslivet.

Eivind Drivenes (Sp) [10:08:30]: Det er en viktig
problemstilling som blir reist av forslagsstillerne. Det er
nesten så en skulle tro de har lest Hurdalsplattformen.
Sykelønnsordningen er en av bærebjelkene i det norske
velferdssamfunnet, og ordningen har gjennom årenes
løp blitt videreutviklet og forbedret utallige ganger. I
Hurdalsplattformen står det at vi skal prøve ut en ord-
ning der sykepengeperioden gjøres om til en tidskonto
med gradert sykmelding.

Det som er viktig når en skal teste ut nye varianter av
sykelønnsordningen, er å få en grundig vurdering før vi
igangsetter utprøvingen, for hvis vi prøver ut noe, det
ikke er vellykket, og det kommer galt ut for den enkelte,
er det det verste som kan skje med en slik ordning.

Det er viktig å understreke at ordningen med inklu-
derende arbeidsliv forplikter regjeringen til ikke å kom-
me med endringer i sykelønnsordningen i denne avtale-
perioden. Vi i Senterpartiet er klare for å prøve ut tids-
konto når det er enighet med partene i arbeidslivet. Når
de er klare for det, er vi klare for det.

Oppsigelsesvernet står også sterkt i Norge. Det er
riktig, og det er bra. Dette har blitt innskjerpet flere gan-
ger. Forslagsstillerne ønsker å gjøre endringer nå, men
dette henger sammen med endringer i sykepengeord-
ningen og kan ikke tas stykkevis og delt, sånn som for-
slagsstillerne egentlig ønsker.

Dagfinn Henrik Olsen (FrP) [10:10:08]: Langvarig
sykdom og fravær fra arbeidet kan føre til at arbeidsta-
kere kommer over på andre helserelaterte ytelser og et-
ter hvert mister tilknytningen til arbeidslivet. Å behol-
de tilknytningen til arbeidslivet under sykdom er vik-
tig, bl.a. for å oppleve mestringsevne og fellesskap på
arbeidsplassen, og det kan bidra til at folk raskt kom-
mer tilbake i fullt arbeid.

Sysselsettingsutvalget, som la fram sin utredning i
2019, beskrev muligheten for en mer fleksibel ordning
for sykepenger med mulighet for å gradere og utvide sy-
kefraværsperioden, slik at langtidsfraværet kan reduse-

res, og samtidig bidra til at færre faller utenfor arbeidsli-
vet med andre helserelaterte ytelser.

Fremskrittspartiet mener det vil være hensiktsmes-
sig å innføre en ordning som sikrer økt fleksibilitet for
personer som er rammet av sykdom med langt behand-
lingsforløp. For å belyse dette: Dagens sykepengeord-
ning er sammensatt av flere utfordringer. En sykmeldt
arbeidstaker kan som hovedregel motta sykepenger fra
trygden i inntil 248 dager. Når den perioden er over, må
arbeidstakeren være helt arbeidsfør i 26 uker før en ny
sykepengeperiode er opptjent. De 26 ukene kan for
svært mange være sårbare.

Senskader og tilbakefall etter kronisk sykdom gjør
at mange strever med å stå i en full jobb etter et sånt syk-
domsforløp. En trussel om betydelig nedgang i inntekt
ved bortfall av sykepenger er en ekstra påkjenning for
dem det gjelder. Sykefraværsstatistikk viser eksempelvis
at personer som er rammet av kreft, har gjennomsnittlig
langt behandlingsforløp og flere sykefraværsperioder,
noe som Kreftforeningen, Rådet for psykisk helse og
LHL – som representerer viktige, store pasientgrupper –
påpeker, samt at det er nødvendig å se på nye løsninger.

En mer fleksibel sykelønnsordning vil være et verdi-
fullt tiltak for å løse utfordringer ved at arbeidstakere gis
mulighet til å være i jobb til tross for varierende arbeids-
evne. Det foreslås at sykepengeperioden utvides i inntil
to år avhengig av sykmeldingsgrad, og at den organise-
res som en tidsordning. Antall dager med rett til syke-
penger utvides ikke, men en tidskontoordning sikrer
økt fleksibilitet og mulighet til fortsatt tilknytning til ar-
beidslivet.

Parallelt med en slik ordning må en også se på oppsi-
gelsesvernet. Partssamarbeidet i oppfølgingen må også
forsterkes for å forhindre frafall fra arbeidslivet. De som
står utenfor arbeidslivet når de blir syke, må også sikres
oppfølging fra Nav og lege. Dette vil igjen føre til større
mulighet for oppfølging med mer fleksibel sykmelding
og vil kunne motivere flere til å spare dager og dermed be-
holde tilknytningen til arbeidsstedet i en tidlig fase.

Fremskrittspartiet mener at det er viktig at vi ser på
sykepengeordningen, og ber derfor regjeringen komme
tilbake til Stortinget med en sak om dette. Det som står i
disse forslagene fra Fremskrittspartiet, er ikke at vi for-
venter at en ordning er på plass i løpet av 14 dager.

Med dette tar jeg opp forslagene nr. 2 og 3, på vegne
av Fremskrittspartiet og Rødt.

Presidenten [10:13:12]: Representanten Dagfinn
Henrik Olsen har tatt opp de forslagene har refererte til.

Kirsti Bergstø (SV) [10:13:27] (komiteens leder): Jeg
har lyst til å takke saksordføreren for arbeidet og også
for tydelig å framheve viktigheten av partssamarbeidet
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og at det legges til grunn for eventuelle endringer når
det gjelder sykepengeordningen.

Det er veldig lett å ha sympati og forståelse for for-
slaget, og jeg viser til foregående taler. I mine øyne fram-
står dette forslaget som noe regjeringspartiene allerede
har varslet at skal komme, og som det ble sagt i debatten,
står omtalt i Hurdalsplattformen. Vi fra SVs side ser fram
til å få den saken til behandling i Stortinget, men med de
nøye vurderingene og utredningene som ligger bak en
slik type forslag. Det handler rett og slett om at vi har er-
fart og vet at det er mulig at man med veldig gode inten-
sjoner kan gjøre endringer som viser seg blir svekket i
andre enden, eller ikke har fått tydelige nok konsekven-
ser forelagt på forhånd. Noe av det vi tenker på her, er at
det ikke framkommer tydelig nok av forslaget om det
f.eks. skal erstatte ordningen med arbeidsavklarings-
penger for langtidssyke. Det kan jo ende opp i en svek-
kelse om ikke den typen spørsmål er godt nok behand-
let på forhånd.

Så er vi fra SVs side veldig positive til å styrke tilknyt-
ningen til arbeidsplassen for folk som er rammet av lang-
varig sykdom, og vi støtter intensjonen i forslaget som
fremmes. Men vi ønsker også å vise til statsrådens svar til
de forslagene som fremmes i saken, og det som går på be-
hovet for å styrke dialogen, der statsråden veldig tydelig
peker på at dette er naturlig å drøfte direkte i dialog med
partene. Der tenker jeg at dette arbeidet må starte.

Mímir Kristjánsson (R) [10:16:10]: Det å få kreft
tror jeg er en rimelig vanskelig opplevelse for de fleste
som har vært innom det. Min mor har hatt kreft nesten
så lenge jeg har levd. Å tro at det går an gjennom et
excel-ark å si at det tar ett eller to eller tre år og så er
man frisk på en eller annen måte – det stemmer ikke.
Grunnen til at Kreftforeningen er så opptatt av dette
tidskontoforslaget Fremskrittspartiet har fremmet, og
som Rødt stiller seg bak, er nettopp at sykdomsforløpe-
ne til mennesker, kroppene deres, livet deres, følger
ikke de reglene vi har satt i velferdsstaten. Dermed
trengs det utvilsomt en større fleksibilitet. Det er ingen-
ting i mine øyne som tilsier at det skal være nødvendig
for staten å kreve at man for å få bruke ett års sykmel-
ding skal være sykmeldt sammenhengende det året på
den måten vi langt på vei gjør i dag. Da er en tidskonto-
ordning som den som her er foreslått, og som Kreftfore-
ningen støtter, langt mer fleksibel.

Det snakkes mye om partssamarbeidet, og det er
gode grunner til at vi har det, men en part det ikke har
blitt snakket så mye om her i dag, er de som er syke. De
syke har bedt om denne endringen. De er også en part i
sykelønnsordningen. De er kanskje ikke en så høylytt
part eller en part man er så mye i dialog med alltid, men
de har åpenbart behov for disse endringene.

Så vil jeg legge vekt på det forslaget Rødt har frem-
met alene. Uansett hva vi gjør med sykelønnsordningen,
er virkeligheten for mange syke at de havner på arbeids-
avklaringspenger. De er i lange behandlingsløp, det tar
flere år. Det er ikke aktuelt eller mulig å ha dem på syke-
lønn, og de havner da på arbeidsavklaringspenger. Da
må også arbeidsavklaringspengene være fleksible. Der-
for har Kreftforeningen i forbindelse med denne saken
spilt inn at det på en enklere måte enn i dag skal være
mulig å studere samtidig som man går på arbeidsavkla-
ringspenger. Jeg forstår ikke at det skal være vanskelig
for den norske velferdsstaten å akseptere. Tvert imot
framstår det for meg veldig dumt at syke mennesker
med håp om å bli friske ikke skal kunne ha mulighet til
å studere og dermed kvalifisere seg for eventuelt nytt ar-
beid hvis de blir friske, mens de er på arbeidsavklarings-
penger. Det er bakgrunnen for at Rødt også i dette spørs-
målet følger Kreftforeningen og har valgt å fremme et
forslag om at det skal bli enklere å kombinere arbeidsav-
klaringspenger med studier.

Med det tar jeg opp Rødts forslag.

Presidenten [10:18:57]: Representanten Mímir
Kristjánsson har tatt opp det forslaget han refererte til.

Statsråd Marte Mjøs Persen [10:19:12]: Represen-
tantene fra Fremskrittspartiet foreslår at Stortinget skal
be regjeringen om å komme tilbake med forslag til en
ordning hvor sykepengeperioden for langtidssyke gjø-
res om til en tidskonto.

Vi har en svært god sykelønnsordning der reglene
gjelder likt for alle. Dagens ordning gir rett til ett år med
sykepenger uavhengig av om man er helt sykmeldt eller
gradert sykmeldt. Etter dette kan man ha rett til arbeids-
avklaringspenger, som gis med en lavere kompensa-
sjonsgrad enn sykepenger.

Jeg har forståelse for at overgangen fra sykepenger
til en lavere ytelse etter ett år er krevende for mange rent
økonomisk. En forlengelse av sykepengeperioden for
langtidssyke ved gradert fravær vil imidlertid innebære
en utvidelse av dagens rettigheter. Endringen vil der-
med trolig medføre økte utgifter over statsbudsjettet og
vil måtte vurderes og prioriteres opp mot andre formål
og tiltak.

Regjeringen har i Hurdalsplattformen sagt at vi øns-
ker å prøve ut en ordning hvor sykepengeperioden gjø-
res om til en tidskonto ved gradert sykmelding. Vi må
vurdere nærmere hvordan dette punktet skal følges opp.
En slik ordning vil måtte utredes grundig, og det vil også
være naturlig å drøfte spørsmålet med partene i arbeids-
livet.

Representantene foreslår at Stortinget skal be regje-
ringen om å komme med forslag til hvordan man kan
sikre at oppsigelsesvernet ved langtidssykdom opprett-
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holdes ved en utvidet sykepengeperiode. Dersom det
innføres en ordning med tidskonto ved gradert sykmel-
ding, er jeg enig i at det også er naturlig å vurdere om det
bør gjøres endringer i arbeidsmiljølovens regler om
vern mot oppsigelse.

Representantene foreslår også at Stortinget skal be
regjeringen om å sikre en praksis som styrker dialogen
og partssamarbeidet i oppfølgingen av sykmeldte ar-
beidstakere. Jeg er helt enig i at det er avgjørende med
målrettet innsats fra alle de fire sentrale aktørene i syke-
fraværsoppfølgingen for å redusere sykefraværet og bi-
dra til at sykmeldte kommer tilbake i arbeid. Både den
sykmeldte, arbeidsgiver, sykmelder og arbeids- og vel-
ferdsetaten må bidra, og alle har ulike roller og ansvar.
Dagens system for sykefraværsoppfølging er utarbeidet
og justert i tett dialog med partene i arbeidslivet.

Gjennom intensjonsavtalen om et mer inkluderen-
de arbeidsliv, IA-avtalen, har vi en tett dialog med parte-
ne i arbeidslivet i arbeidet med å bidra til avtalens mål
om redusert sykefravær og frafall fra arbeidslivet. Dette
er en viktig arena for å drøfte partenes rolle i forebyg-
ging av sykefravær og oppfølging av sykmeldte. I den
grad det framkommer behov for å styrke dialogen og
partssamarbeidet i oppfølgingen av sykmeldte, vil det
være naturlig at vi drøfter og vurderer dette nærmere i
dialog med partene.

Presidenten [10:22:05]: Det blir replikkordskifte.

Dagfinn Henrik Olsen (FrP) [10:22:18]: Som det
står i svaret fra statsråden, sier regjeringen i Hurdals-
plattformen at man ønsker å prøve ut en slik ordning.
Da er det legitimt å stille spørsmålet: Har man tenkt på
når noe sånt kan komme til Stortinget, eller er det bare
tenkte tanker, men ikke satt i verk noe som helst?

Statsråd Marte Mjøs Persen [10:22:38]: Regjerin-
gen har i Hurdalsplattformen sagt at vi ønsker å prøve
ut en ordning hvor sykepengeperioden gjøres om til en
tidskonto ved gradert sykmelding. Det må vurderes
nærmere hvordan dette punktet skal følges opp. En
eventuell slik ordning vil måtte utredes grundig. Gjen-
nom IA-avtalen har vi også forpliktet oss til å drøfte
eventuelle justeringer i sykelønnsordningen med part-
ene i arbeidslivet. En forlengelse av sykepengeperioden
med gradert fravær for langtidssyke vil innebære en ut-
videlse av dagens rettigheter. Det vil derfor også med
stor sannsynlighet medføre økte utgifter over statsbud-
sjettet. En sånn utvidelse må da også vurderes og priori-
teres opp mot andre formål og tiltak.

Dagfinn Henrik Olsen (FrP) [10:23:29]: Håpet vårt
er jo at en slik ordning skal bidra til at man reduserer
kostnadene på andre nivåer, så det er ikke sikkert at

dette nødvendigvis kommer til å bli så mye dyrere for
staten. Men det er helt riktig at det må utredes, og det er
ingenting i vårt forslag som sier at dette ikke skal be-
handles på en god måte.

Vi har hatt gjentatte saker i denne salen, iallfall si-
den jeg kom inn, der man har kritisert statsråden og
hennes departement for at man har iverksatt ting, f.eks.
innenfor innleie, som vi mener er dårlig utredet, og vi
har også kritisert det at man ikke iverksetter Stortingets
vedtak fordi man bruker tid på å utrede. Også i denne sa-
ken har jeg en viss følelse av at man nærmest har vegring
mot å stemme for et godt forslag og sette i verk en jobb
som gagner dem som egentlig fortjener det.

Statsråd Marte Mjøs Persen [10:24:16]: Vi har vel-
dig god dialog med partene om sykefraværsoppfølgin-
gen. Blant annet gjennom intensjonsavtalen om et in-
kluderende arbeidsliv har vi tett dialog med partene i
arbeidslivet. I Hurdalsplattformen er vi tydelige på at vi
ønsker å vurdere nærmere hvordan det skal gjøres, men
det krever en utredning. Selv om forslagsstillerne har
vist til sysselsettingsutvalgets ekspertgruppe, som be-
skrev muligheten for en mer fleksibel ordning med sy-
kepenger som vil gi mulighet til å gradere og utvide sy-
kefraværsperioden, vil jeg peke på at det forslagsstiller-
ne ikke viser til, er at ekspertgruppen samtidig foreslo
at kompensasjonsgraden reduseres til et lavere nivå i
siste del av sykepengefraværsperioden og gjøres uav-
hengig av gradering. Dette krever utredning og en nøye
gjennomgang.

Presidenten [10:25:10]: Replikkordskiftet er avslut-
tet.

De talere som heretter får ordet, har også en taletid
på inntil 3 minutter.

Bård Hoksrud (FrP) [10:25:26]: I dag er det dessver-
re mange kreftpasienter og andre langtidssyke som sli-
ter med å komme tilbake i arbeidslivet etter endt be-
handling. Mange sliter med senvirkninger av behand-
lingen og har vanskelig for å jobbe fulltid med en gang.
Det er forståelig.

Da hjelper det ikke at vi har en sykepengeordning
som gjør det enda vanskeligere å beholde tilknytningen
til arbeidslivet og komme tilbake i jobb. Det er mye bed-
re at de som kan og vil jobbe litt, gjør det, enn at de blir
stående helt utenfor arbeidslivet. Derfor ønsker Frem-
skrittspartiet å endre dagens rigide og firkantede syke-
pengeordning for å sikre at veien tilbake til arbeidslivet
skal være lettest mulig for dem som kan og vil stå delvis
i jobb.

Dette forslaget vil være med på å gi litt mer frihet til
den enkelte og bidra til at flere kan ha en noe mer fleksi-
bel arbeidshverdag etter endt sykdom. Det er bra for den



3352 202318. apr. – Representantforslag fra repr. Kristjánsson, Drevland Lund og Sneve Martinussen om at det skal lønne 
seg å jobbe, også når man går på trygd

enkelte og bra for samfunnet. Dette forslaget vil også
sørge for at vi setter enkeltmennesket foran systemet, og
for at det skal være mulig å komme tilbake i jobb i sitt
eget tempo uten at sykepengeordningen står i veien.

Det er mange som ønsker å jobbe i en redusert stil-
ling, men dette lønner seg ikke i henhold til sykepenge-
ordningen. Derfor bør sykepengene organiseres som en
tidskonto, slik at man kan motta sykepenger og samti-
dig jobbe det man klarer ved siden av.

Både Kreftforeningen, Rådet for psykisk helse og
LHL har tatt til orde for at det er behov for en mer fleksi-
bel sykepengeordning. Dette er snakk om store pasient-
og brukergrupper som representerer mennesker som
selv opplever disse utfordringene i hverdagen. Det bør vi
ta på alvor. Dette forslaget vil gi mer fleksibilitet til men-
nesker som har vært syke over lengre tid, og som trenger
litt ekstra hjelp for å kunne beholde tilknytningen til ar-
beidslivet.

Jeg må si jeg er litt overrasket i debatten her over å
høre fra så mange representanter hvor viktig det er å
vente og vurdere og se på og tenke på i stedet for faktisk
å handle. Man viser til og med til Hurdalsplattformen,
hvor man sier akkurat dette. Jeg lurer nesten på om noen
av representantene faktisk har lest hva forslaget sier.
Forslaget ber nemlig om det mange er opptatt av – at
man skal få dette utredet og gå gjennom det og komme
tilbake til Stortinget. Så sier man at det ligger i Hurdals-
plattformen.

Alle er opptatt av partene i arbeidslivet. Ja, det er vi
alle sammen, men vi i Fremskrittspartiet er også opptatt
av den parten som står midt oppe i dette, nemlig den syke
parten, den dette handler om, og om å gi en bedre hver-
dag, bedre trygghet og litt mer fleksibilitet, sånn at man
kanskje kan klare å komme tilbake til arbeidslivet lettere
og raskere. Jeg er overrasket over at både Høyre, SV og Ar-
beiderpartiet er så opptatt av at man må vente, i stedet for
faktisk å støtte dette forslaget og komme i gang og få
utredningene, sånn at man kan komme tilbake til Stor-
tinget raskest mulig for å hjelpe disse pasientene.

Presidenten [10:28:17]: Flere har ikke bedt om
ordet til sak nr. 1.

S a k  n r . 2  [10:28:21]

Innstilling fra arbeids- og sosialkomiteen om Repre-
sentantforslag fra stortingsrepresentantene Mímir
Kristjánsson, Tobias Drevland Lund og Marie Sneve
Martinussen om at det skal lønne seg å jobbe, også når
man går på trygd (Innst. 261 S (2022–2023), jf. Doku-
ment 8:136 S (2022–2023))

Presidenten [10:28:39]: Etter ønske fra arbeids- og
sosialkomiteen vil presidenten ordne debatten slik:

3 minutter til hver partigruppe og 3 minutter til med-
lemmer av regjeringen.

Videre vil det – innenfor den fordelte taletid – bli
gitt anledning til inntil seks replikker med svar etter inn-
legg fra medlemmer av regjeringen, og de som måtte
tegne seg på talerlisten utover den fordelte taletid, får
også en taletid på inntil 3 minutter.

Dagfinn Henrik Olsen (FrP) [10:29:08] (ordfører
for saken): Først vil jeg takke komiteen for samarbeidet
i denne saken.

Forslagsstillerne viser til at flere av velferdsytelsene i
Norge avkortes mot inntekt. Dette gjør at stønadsmotta-
kerne i praksis trekkes i lønn når de arbeider, og får min-
dre igjen for innsatsen enn kollegaene som mottar
ytelser. Avkortningsreglene begrenser muligheten for
gruppen til å bedre sin økonomiske livssituasjon ved å
arbeide mer. Systemet kan også være negativt for sam-
funnet som helhet dersom regelverket fører til at
menneskelige ressurser ikke blir fullt ut utnyttet fordi
det ikke lønner seg økonomisk for folk å jobbe. Forslags-
stillerne mener at velferdssystemet bør gjennomsyres av
tillit til at befolkningen ønsker å bidra så godt man kan.
I praksis må det bety rausere regler for når ytelser skal
falle bort og avkortes, dersom brukeren skal klare å øke
sin yrkesdeltakelse og inntekt.

Komiteen mener at den viktigste oppgaven til vel-
ferdssamfunnet er å hjelpe dem som havner utenfor, el-
ler ikke har mulighet til å ta del i, arbeidslivet, og derfor
er det viktig å ha ordninger som fanger opp disse men-
neskene. Komiteens tilråding fremmes av medlemmene
fra Arbeiderpartiet, Høyre, Senterpartiet og Fremskritts-
partiet. Komiteens mindretall, SV og Rødt, fremmer
egne forslag i saken, og jeg regner med at de vil ta opp
disse.

Hvis jeg da får lov, vil jeg fremme Fremskrittsparti-
ets synspunkter i saken. Fremskrittspartiet vil under-
streke viktigheten av at de som går på trygd, har rett på
ytelser som er gode nok til å dekke livsopphold. Ytelser
fra Nav har som prinsipp at de skal sikre brukeren inn-
tekt ved tapt arbeidsevne, enten arbeidsevnen er redu-
sert helt eller delvis. Fremskrittspartiet mener at ar-
beidslinjen må ligge fast, og at det også med dagens reg-
ler lønner seg å jobbe for dem som er på trygd. Frem-
skrittspartiet var imot en nedjustering av friinntektsbe-
løpet fra 1 G til 0,4 G. Vi mener at friinntektsbeløpet bør
økes, men en midlertidig økning er ingen langsiktig løs-
ning. Fremskrittspartiet har gjentatte ganger det siste
året fremmet forslag som raskt vil minske utgiftene til
folk flest, slik som bl.a. makspris på strøm, reduserte
drivstoffavgifter og reduserte skatter og avgifter. Det ville
også føre til at personer som mottar ytelser, raskt vil
kunne få mer igjen for de ytelsene de får.
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Med dette regner jeg saken som godt belyst og
Fremskrittspartiets synspunkter som fremmet.

Tuva Moflag (A) [10:31:43]: Regjeringspartiene leg-
ger arbeidslinjen til grunn i arbeids- og velferdspolitik-
ken. Det er lønnsomt for både samfunnet og enkelt-
mennesket at folk er i jobb. Derfor må fellesskapet stille
opp med mer aktive tiltak for å hjelpe folk i arbeid. Ar-
beiderpartiet jobber for et samfunn med et sterkt sik-
kerhetsnett med universelle velferdsordninger, slik at
de som trenger støtte fra samfunnet, får hjelp, perma-
nent eller i faser av livet. Folk skal ha en økonomi som
gjør at de kan leve et verdig liv på universelle velferds-
ordninger uten at det går ut over arbeidslinjen.

Det er ulike årsaker til at folk står utenfor arbeidsli-
vet. Det kan være helseutfordringer, mangel på kompe-
tanse eller språkutfordringer. Arbeiderpartiet mener
det må stimuleres økonomisk for å få flere til å delta i
opplæring og kompetanseheving. Særlig viktig er det å
få unge mennesker som i dag mottar trygdeytelser, over
i aktivitet. Den store økningen i unge uføre er en trend vi
er nødt til å snu. Derfor har også en ungdomsgaranti,
hvor man ser arbeid, utdanning og helse i sammenheng,
vært en av denne regjeringens største prioriteringer i
budsjettet for 2023.

Arbeiderpartiet mener det må bli lettere for perso-
ner som lever på trygd å kombinere trygd med arbeid.
Folk med nedsatt funksjonsevne og helsemessige ut-
fordringer skal møte et arbeidsliv som er åpent og inklu-
derende. Her har vi fortsatt en vei å gå som samfunn.
Dette er også en forutsetning for at man skal kunne
kombinere arbeid med gradert uføretrygd. Arbeiderpar-
tiet mener det er verdt å utforske flere muligheter for
hvordan arbeid og uføretrygd kan kombineres. I stats-
budsjettet for 2023 følger vi opp et av forslagene i syssel-
settingsutvalget, og vi har satt av penger til et forsøk med
arbeidsorientert uføretrygd.

For en måneds tid siden behandlet Stortinget et re-
presentantforslag om avkorting av uføres inntekt ved re-
tur til arbeidslivet. Gjennom ulike saker i media kom det
fram at folk som prøvde seg tilbake på jobb, fikk tilbake-
betalingskrav som opplevdes som både ulogiske og
urettferdige. I den saken samlet et enstemmig storting
seg om følgende vedtak:

«Stortinget ber regjeringen komme tilbake til
Stortinget med forslag som sikrer at uføre som kom-
mer i arbeid, ikke skal få urimelige tilbakebetalings-
krav for allerede utbetalt uføretrygd. Endringen må
ikke innebære at dagens fribeløp svekkes eller fjer-
nes.»
Det syntes jeg var et godt vedtak. I tillegg understre-

ket flertallet i komiteen følgende den gangen:

«… uføretrygd skal sikre folk en inntekt hvis inn-
tektsevnen er varig redusert på grunn av sykdom el-
ler skade. Formålet med uførereformen var å gjøre
det lettere å kombinere uføretrygd med inntekts-
bringende arbeid for de som har muligheten til
det.»
Arbeiderpartiet mener dette er et godt utgangs-

punkt, også i tematikken som Rødt tar opp i dette repre-
sentantforslaget.

Anna Molberg (H) [10:34:56]: Arbeid handler ikke
bare om å motta lønn. Det ligger også mye god helse i
arbeid. Det gir sosial inkludering, følelsen av å være en
del av samfunnslivet og selvrespekt. Dette er verdier
som arbeidslinja i sosialpolitikken bygger på. Vi skal ha
et system som stimulerer folk til å velge arbeid framfor
trygd, og i de tilfellene man ikke kan velge å jobbe, skal
man selvfølgelig sikres et livsopphold.

For at det skal være mulig å sikre alle i Norge univer-
selle velferdsgoder i tillegg til å hjelpe dem som ikke kan
være i jobb, er vi nødt til å ha et system som ikke legger
opp til at man kan få mer i trygd enn man kan ved å job-
be. Representantforslaget fra Rødt, som vi behandler i
dag, kan ikke tolkes som noe annet enn et totalt brudd
med dette prinsippet – et totalt brudd med arbeidslinja.
Dersom mange av forslagene vi behandler i dag, blir en
realitet, vil man i flere tilfeller få over 100 pst. mer av den
inntekten man hadde før trygd. Man vil altså gå ned i
inntekt dersom man kommer tilbake i arbeidslivet. Man
skulle tro at det ga mening at det ikke kan være slik, men
opptil flere partier på venstresiden er i ferd med å gå
bort fra arbeidslinja, som alltid har vært en grunnplanke
i sosialpolitikken.

At Høyre mener det skal lønne seg å jobbe framfor å
gå på trygd, betyr ikke at man ikke kan gjøre endringer
for å gjøre det lettere å kombinere arbeid og trygd. Da vi
satt i regjering, foreslo vi å erstatte inntektsgrensen med
en halv avkorting opp til 1,2 G. Det var i tråd med hva
sysselsettingsutvalget foreslo for å øke deltakelsen blant
uføre i arbeidslivet, og det sikret også at mange fikk be-
holde mer av inntekten sin ved siden av trygden. Høyre
var også nylig med på å sikre flertall for et forslag i Stor-
tinget om at uføre ikke skal motta urimelige tilbakebe-
talingskrav fra Nav. Vi er for skattelettelser for dem med
lavest inntekter i samfunnet, vi vil øke barnetrygden
med 3 000 kr per barn, og vi støtter fullt ut forsøk med
helsejustert lønn, slik at staten i større grad tar regning-
en for arbeidstakere som ikke kan jobbe for full kapasi-
tet. Vi kan også vurdere andre insentiver for å kombine-
re trygd og jobb. Men å bryte med arbeidslinja er ikke
riktig retning å gå, for vi mener at ingen skal tape penger
på å komme tilbake til arbeidslivet.
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Per Olaf Lundteigen (Sp) [10:38:05]: Vi står overfor
en vanskelig diskusjon framover når partiet Høyre nå
introduserer et nytt begrep, nemlig «helsejustert lønn».
Jeg vil ta sterkt avstand fra at vi skal justere folks beta-
ling for arbeid etter ens helsesituasjon.

Det er et veldig krevende tema vi drøfter. Det skal
lønne seg å jobbe også når man går på trygd. Det betyr at
det skal lønne seg å bruke den arbeidsevnen en har, når
en er avhengig av trygdeytelser. For å få til det må vi leg-
ge til rette for arbeid for dem som har en svak tilknyt-
ning til arbeidslivet, og vi må se arbeidsbetaling og trygd
som en helhet. Det er avgjørende viktig at vi da forstår
arbeidsmarkedet. Hvis vi ikke arbeider for full sysselset-
ting, og dermed har en litt større etterspørsel enn tilbud
på arbeidskraft, får vi vanskelig tilrettelagt for at de som
har svak tilknytning til arbeidslivet, også får arbeid med
den evnen de har. Så det temaet vi nå diskuterer, henger
nøye sammen med hvordan vi organiserer arbeidsmar-
kedet, og ukontrollert arbeidsinnvandring fra land
utenfor Norden vanskeliggjør muligheten for å sikre ar-
beid til dem som er avhengig av trygd, men som har en
viss arbeidsevne.

For Senterpartiet er lakmustesten for et velferds-
samfunn at folk må ha en inntekt som gjør at de kan leve
et anstendig liv. Vi skal ha jevnbyrdige forhold, inntekts-
utjevning, lavlønnstillegg og allmenngjorte tariffavtaler,
samt at de som er avhengig av trygd, skal kunne leve et
verdig liv på universelle velferdsordninger uten at det
går ut over arbeidslinja – altså et verdig liv på universelle
velferdsordninger uten at det går ut over at en skal inspi-
rere til å delta i arbeidslivet med den evnen en har.

Vi har hatt en lang diskusjon over mange år når det
gjelder uføretrygdede med omsorg for flere barn som får
behovsprøvd barnetillegg. Der kan de samlede ytelsene
bli høyere enn arbeidsinntekten fra et lavlønnsyrke.
Dette er en nødvendig korreksjon av arbeidslinja for å gi
disse barna et verdig liv – et verdig liv for barna.

Det å ha en gjennomgang av minstesatsene på trygd
og sosiale ytelser med kronetillegg er en nødvendig
gjennomgang nå for å sikre at vi får et verdig liv for dem
som er avhengig av den inntektssikringen. Det kan ikke
understrekes sterkt nok i den tida vi nå er i.

Kirsti Bergstø (SV) [10:41:23] (komiteens leder):
Det skal lønne seg å jobbe – det er et mantra. Ingen vet
det bedre enn de som ikke kan jobbe, de som går på
trygd og ikke har arbeid som alternativ.

Når jeg hører representanten Molberg fra Høyre si
at det alltid skal lønne seg å velge arbeid foran trygd, me-
ner jeg vi er ved sakens kjerne, for det presenteres som
om vi velger helsen vår, som om vi velger livssituasjon til
enhver tid. Nettopp denne insentivtankegangen som
har spist seg inn i velferdssystemene våre og i hele forstå-

elsen av arbeidslinja, er det som har gjort at arbeidslinja
har blitt en fattigdomsfelle. For konsekvensen av en slik
tankegang er at trygden alltid må være lavere enn lavest
mulig tenkt arbeidsinntekt. Det gjør at syke folk ikke
bare opplever en straff ved å tape sin helse, men også va-
rig tap av inntekt og å leve et liv i fattigdom.

Det er slik det argumenteres for å opprettholde vel-
ferdsstaten, mens jeg mener det er et alternativ til den
tankegangen, og det er nettopp å skille mellom vilje og
evne. For vi kan ikke behandle syke folk som om de var
friske og tenke at bare med de rette insentiver skal man
sprette opp om morgenen, være klar for arbeid og ha
helsen på plass. Da må vi ha et velferdssystem som sør-
ger for at uføre kan sikres økonomisk, at sykdom er straff
nok i seg selv, mens vi tar utgangspunkt i viljen for alle
som har mulighet til å jobbe, ved å invitere flere inn i ar-
beid. I dag stenges veldig mange ute. Det er et paradoks i
diskusjonen som pågår nå, der man er livredd for at
noen skal få litt for mye i trygd, og mer redd for det enn
at noen skal leve et helt liv i fattigdom. Da bør vi heller
sørge for at folk kan ha et anstendig liv med den helsen
de har, og jobbe for å inkludere enda flere – mange med
nedsatt funksjonsevne, mange som i dag stenges ute fra
arbeidslivet – inn i arbeidslivet, slik at man får bidratt.

Vi mener det bør lønne seg å jobbe på den måten at
trygden ikke avkortes. Vi mener fribeløpsgrensen bør
opp til 1 G, og at vi bør se på hvordan vi kan legge til rette
for at de som har en mulighet til å delta i arbeidslivet,
faktisk kan tjene på det.

Jeg tar opp forslaget SV har sammen med Rødt.

Presidenten [10:44:23]: Representanten Kirsti Berg-
stø har dermed tatt opp det forslaget hun refererte til.

Mímir Kristjánsson (R) [10:44:32]: Dette represen-
tantforslaget ble til etter oppfordring fra Høyre. Tidlig i
år var Heidi Nordby Lunde, stortingsrepresentant for
Høyre, som satt i arbeids- og sosialkomiteen i forrige
periode, ute og påpekte at det ikke alltid lønner seg å
jobbe. Hun kritiserte oss på venstresiden – SV og Rødt –
for det, for hvis en jobbet litt ekstra ved siden av tryg-
den, kunne en tape penger. Det var kritikken fra Høyre.
I den debatten jeg satt i med Heidi Nordby Lunde, sa jeg
at ja, da skal vi sette fram et forslag, vi, om at det skal
lønne seg å jobbe ved siden av trygden, om at det skal
lønne seg for en trygdet person som har mulighet til å
jobbe for mer enn 40 000 kr i året, å jobbe litt til, om at
det skal lønne seg for en familie med barnetillegg at den
ene forsørgeren jobber overtid uten at de taper penger
på det, og om at det skal lønne seg, selv om man ikke
har en trygg jobb, å være delvis og ikke fulltids ufør, bl.a.
ved at man kan motta dagpenger som ikke trekkes fra
uføretrygden.
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Når vi nå fremmer dette forslaget, når vi nå tar på al-
vor at det alltid skal lønne seg å jobbe, når vi tar på alvor
den arbeidslinja som Høyre har pratet om til de har blitt
blå i fjeset, stemmer Høyre mot det. Da viser det seg at
det likevel ikke er så viktig at det skal lønne seg å jobbe,
så lenge det straffer seg å gå på trygd. Her er vi ved kjer-
nen: Syke mennesker, gamle mennesker, fattige og ar-
beidsløse mennesker i dette landet blir fortalt dag ut og
dag inn at arbeidslinja i dette landet sier at det skal løn-
ne seg å jobbe, det skal alltid lønne seg å jobbe, men så
prøver de samme syke menneskene, de samme gamle
menneskene, de samme fattige og arbeidsløse mennes-
kene å jobbe. Hva skjer da? Jo, da blir de ikke bare skatt-
lagt som vanlige folk – ja, for de skal jo betale skatt, det
skjønner alle – de får i tillegg avkortet trygden, avkortet
dagpengene og avkortet barnetillegget, sånn at for man-
ge av dem lønner det seg ikke å jobbe.

Vår velferdsstat straffer i dag mange mennesker med
reduserte ytelser hvis de prøver å jobbe. Denne politik-
ken er så urettferdig fordi den samme begrunnelsen som
høyresiden bruker for å holde ytelsene nede, plutselig er
borte som dugg for solen når det handler om at de men-
neskene skal kunne tjene litt ved siden av trygden.

For oss er det én eneste løsning på dette: Det er at
trygdede folk må få beholde mer av pengene de tjener,
selv, og at trygdene og minsteytelsene i Norge må opp,
sånn at det går an å leve av dem, selv om man er syk eller
gammel.

Med det tar jeg opp Rødts forslag.

Presidenten [10:47:33]: Da har representanten Mí-
mir Kristjánsson tatt opp det forslaget han refererte til.

Statsråd Marte Mjøs Persen [10:47:50]: Det er bred
politisk oppslutning om at velferdssamfunnet skal stille
opp for dem som ikke kan forsørge seg selv gjennom ar-
beid. Uførereformen videreførte en fundamental inn-
tektssikringsordning for uføre. Reformen var en nød-
vendig tilpasning til pensjonsreformen, men gjorde det
også lettere for personer med varierende helsetilstand å
kombinere uføretrygden med arbeid. Like skatteregler
for uføretrygd som for lønn var et viktig grep, og det
gjorde de økonomiske konsekvensene av å jobbe ved
siden av trygden mer oversiktlige.

For å kompensere for nye skatteregler ble brutto
uføreytelser økt i 2015. Det ble innført et fribeløp på 0,4
ganger grunnbeløpet til erstatning for det gamle system-
et, der inntekter over friinntekten bl.a. kunne medføre
revurdering av uføregraden. Nå vil inntekt under fribe-
løpet aldri påvirke størrelsen på utbetalt trygd. Ved høy-
ere arbeidsinntekt blir uføretrygden redusert med en
andel av den overskytende inntekten, men uføregraden
ligger fast. En ufør som i en periode har økt inntekten sin
og dermed fått redusert ytelsen, vil igjen få høyere utbe-

taling dersom inntekten på et senere tidspunkt blir lav-
ere eller faller bort.

Jeg mener uførereformen var godt begrunnet og er
derfor enig med flertallet i komiteen i at det ikke er be-
hov for en større gjennomgang av uføreordningen nå.

Selv om det er forholdsvis bred enighet om hoved-
trekkene i uføretrygden, registrerer jeg at det er ulike
synspunkter på hvordan reglene best kan utformes for å
legge til rette for at uføre som fortsatt har noe inntekts-
evne, kan benytte denne. De aller fleste er enige om at
det skal lønne seg å jobbe. Jeg konstaterer at flertallet i
komiteen, i likhet med regjeringen, mener at samlet
inntekt for personer som kombinerer uføretrygd og ar-
beid, må ses i sammenheng med inntekt for personer
som arbeider uten å motta trygd. Jeg mener det er riktig
å holde fast ved prinsippet om at uføretrygd skal erstatte
bortfalt inntekt. Personer som klarer å stå helt eller del-
vis i arbeid til tross for helseutfordringer, bør derfor ikke
komme dårligere ut enn personer som har fått full ufø-
retrygd og deretter får arbeidsinntekt. Dagens system,
med et fribeløp og deretter en reduksjon med en andel
av overskytende inntekt, sikrer etter min mening en god
balanse mellom de ulike hensynene.

Uføre som klarer å komme tilbake til arbeidslivet,
skal ikke måtte betale tilbake uføretrygden de mottok
før de begynte å arbeide. Stortinget har som kjent bedt
regjeringen om å komme tilbake med forslag som skal
sikre at denne gruppen ikke skal få urimelige tilbakebe-
talingskrav, og jeg er i gang med å følge opp saken.

Presidenten [10:50:34]: Det blir replikkordskifte.

Mímir Kristjánsson (R) [10:50:49]: Vi har et såkalt
fribeløp ved siden av uføretrygden. Det er altså de pen-
gene du kan tjene før man begynner å trekke deg i
trygd. Skatt betaler du som alle andre av trygden, men i
tillegg kan man altså bli trukket i trygd hvis man tjener
over 40 000 kr i året. I løpet av et år er det lov for en
trygdet person å tjene 40 000 kr. Etter det begynner
man – i tillegg til skatt – også å trekke av trygden. Det
betyr at for mange trygdede lønner det seg ikke å jobbe.
Man trenger ikke mer enn å kjøre bil til jobb, eller å be-
tale bompenger eller parkering på veien, før vinningen
går opp i spinningen, når hver eneste krone både skal
beskattes og avkortes mot trygden.

Mitt spørsmål er: Hva er det regjeringen egentlig er så
redd for at skal skje hvis man øker fribeløpet? Er det ikke
i tråd med alle våre ambisjoner at trygdede folk skal job-
be så mye de klarer ved siden av? Er det noen vits i å være
redd for at trygdede skal tjene mer enn 40 000 i året?

Statsråd Marte Mjøs Persen [10:51:54]: Det er vik-
tig for alle som har muligheten, å bruke sin restarbeids-
evne til å arbeide, både fordi det kan gi økt inntekt, og



3356 202318. apr. – Representantforslag fra repr. Kristjánsson, Drevland Lund og Sneve Martinussen om at det skal lønne 
seg å jobbe, også når man går på trygd

fordi det er viktig for sosialisering og selvfølelse. Når vi
spør om dette med fribeløpet, er det sånn at bl.a. repre-
sentanten mener at dagens fribeløp er for lavt. Jeg har
lyst å minne om at den tidligere grensen på 1 G hang
sammen med andre forhold i ordningen, som ventetid
og revurdering av uføregrad, som også er endret. Man
kan derfor ikke uten videre sammenligne dagens fribe-
løp med det som gjaldt før. En eventuell vurdering av å
endre fribeløpet må også ses i en større sammenheng.

Jeg mener at dagens system – med et lavere fribeløp,
men som alltid holdes utenfor inntektsprøvingen og en
uføregrad som ligger fast – sikrer fleksibilitet og over-
siktlighet også for brukerne.

Mímir Kristjánsson (R) [10:52:57]: Jeg opplever at
statsråden sier to forskjellige ting. Først sier hun noe
som jeg tror alle er enig i, og som iallfall jeg er veldig
enig i, nemlig at det er bra for folk å jobbe, og det er bra
om uføre jobber. Men så forsvarer hun en ordning som
gjør at det ikke lønner seg for uføre å jobbe for mer enn
40 000 kr i året. Hvis en person som er ufør, skulle bli
valgt inn i Stavanger kommunestyre og møte på alle 12
møtene, er man over den grensen. Det skal ikke mer til
enn at en bruker 12 kvelder i året på et folkevalgt verv,
og så må plutselig Nav avkorte trygden pga. honoraret –
mens folk som er i full jobb, skal få sitte på disse kvelds-
møtene og beholde alle pengene ved siden av jobbinn-
tekten sin.

Spørsmålet er hvorfor det er rettferdig at uføre men-
nesker som gjør det politikerne ber dem om, som klarer
å jobbe og vil jobbe, skal få avkortet trygden sin i tillegg
til at de skal betale skatt.

Statsråd Marte Mjøs Persen [10:53:57]: Uføretryg-
den skal kompensere for inntekt den uføre ikke lenger
kan skaffe seg. Hvis inntektsevnen bedret seg, og man
ikke reduserte uføretrygden, ville den uføre fått erstat-
tet inntekt som ikke lenger var tapt. I tillegg til de – på
en måte – prinsipielle betenkelighetene med å innføre
eventuelle særregler for personer som har politiske
verv, og eventuelt for flere grupper, sånn at de får utbe-
talt mer i uføretrygd enn andre, vil det også være prakt-
iske problemer med å skille pensjonsgivende inntekt
fra annen pensjonsgivende inntekt i et sånt tilfelle som
representanten her trekker fram.

Jeg mener det er bedre med den ordningen vi har i
dag, nettopp fordi tidligere, da man hadde 1 G, ble ufø-
regraden revurdert, inntekt fra første krone ble medreg-
net – inkludert friinntekt – og det førte i de fleste tilfeller
til en varig lavere uføregrad og til dels store tilbakebeta-
lingskrav.

Anna Molberg (H) [10:55:08]: Arbeidslinja er et
prinsipp som har vært helt grunnleggende i norsk sosi-

alpolitikk. Det innebærer at vi bruker mye ressurser på
å få folk i arbeid, og at det skal være mer lønnsomt å
jobbe enn å leve på offentlige ytelser. Vi vil ikke ha folk i
jobb bare fordi samfunnet skal ha flest mulig hender i
arbeid og få mest mulig ut av det, men vi vil også ha folk
i jobb fordi det gir enkeltpersoner en grunn til å stå opp
om morgenen, et sosialt liv og selvrespekt. Er statsråd-
en enig i at det fortsatt skal lønne seg å jobbe?

Statsråd Marte Mjøs Persen [10:55:45]: Arbeidslin-
jen er helt grunnleggende i sosialpolitikken, og jeg me-
ner at det innebærer en forpliktelse fra samfunnet til å
stille opp med det som er nødvendig for å sikre dem
som ikke kan jobbe, gjennom bl.a. uføretrygd eller and-
re ytelser som er helserelatert eller fordi man har bort-
fall av arbeid, men også med hjelp og støtte. Det er der-
for vi bl.a. har innført ungdomsgarantien, som skal sør-
ge for tett oppfølging, tidlig oppfølging og ikke minst
tverretatlig samarbeid mellom både helse, utdanning
og arbeid. Det er selvfølgelig aller, aller viktigst for den
enkelte, nettopp fordi det er viktig for både sosialise-
ring og selvfølelse, men det er også viktig for samfunnet
at flest mulig arbeider. Det er det som legger grunnlaget
for at vi kan utvikle velferdsstatens ordninger videre.

Anna Molberg (H) [10:56:41]: Tusen takk for svaret.
Flere lokallag i Arbeiderpartiet har i forkant av

landsmøtet signalisert at de vil øke nivået på trygdeytel-
sene, og statsministeren var nylig ute i NRK og åpnet for
å gjøre dette. Samtidig tok statsministeren til orde for at
arbeidslinja må bestå, noe som kanskje etterlot en viss
tvil om hva som egentlig var det klare standpunktet. Det
er ingen tvil om at mange på minsteytelser sliter med
dagens høye priser, og det er mye vi kan gjøre for å hjel-
pe dem som rammes hardest, enten det er ved å senke
skattene eller f.eks. øke barnetrygden, slik Høyre har fo-
reslått. Men hva blir regjeringens politikk dersom Arbei-
derpartiets landsmøte velger å gå i retning av å bryte ar-
beidslinja?

Statsråd Marte Mjøs Persen [10:57:34]: Arbeider-
partiet står veldig stødig på den linjen som handler
nettopp om det jeg sa på veldig kort tid i sted, at vi skal
støtte opp under dem som står utenfor arbeidslivet for
å bistå slik at de kommer inn i kvalifisering eller arbeid,
og at vi har gode ordninger for dem som faller utenfor.
Og der er det ikke slik at alt ligger helt fast. Denne regje-
ringen har i samarbeid med SV bl.a. gjeninnført barne-
tillegget, som er veldig viktig for barnefamilier som le-
ver på ytelser. Vi har økt minsteytelsene. Vi har også
gitt engangsutbetalinger til dette. Vi har også fått gjen-
nomslag for å endre ordningene knyttet til trygdeopp-
gjøret, slik at det blir mer rettferdig, at man får et gjen-
nomsnitt av lønns- og prisvekst, noe som også fører til
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økte trygder. Så dette ligger fast. Det går an å gjøre beg-
ge deler, både sikre dem som har minst, og samtidig
sørge for at flest mulig får bistand til å komme ut i ar-
beid og utdanning.

Presidenten [10:58:36]: Replikkordskiftet er slutt.
Flere har ikke bedt om ordet til sak nr. 2.

S a k  n r .  3  [10:58:43]

Innstilling fra arbeids- og sosialkomiteen om Repre-
sentantforslag fra stortingsrepresentantene Gisle Mei-
ninger Saudland, Dagfinn Henrik Olsen og Terje
Halleland om klagebehandlingstid i Nav (Innst. 260 S
(2022–2023), jf. Dokument 8:137 S (2022–2023))

Presidenten [10:58:59]: Etter ønske fra arbeids- og
sosialkomiteen vil presidenten ordne debatten slik:
5 minutter til hver partigruppe og 5 minutter til med-
lemmer av regjeringen.

Videre vil det – innenfor den fordelte taletid – bli
gitt anledning til seks replikker med svar etter innlegg
fra medlemmer av regjeringen, og de som måtte tegne
seg på talerlisten utover den fordelte taletid, får en tale-
tid på inntil 3 minutter.

Per Olaf Lundteigen (Sp) [10:59:29] (ordfører for
saken): Jeg vil takke forslagsstillerne fra Fremskrittspar-
tiet for å fokusere på klagebehandlingstida i Nav når
det gjelder sykepenger. I innstillinga har Høyre og
Fremskrittspartiet gått ut av komiteens merknader på
en rekke punkter, og jeg forventer at de sjøl presenterer
sitt syn.

Klagebehandlingen i Nav må ses i sammenheng
med ordinær saksbehandling og veiledning. Videre må
behandling av sykepenger ses i sammenheng med and-
re statlige ytelser. Nav er en stor organisasjon som er
krevende å ha oversikt over, samt å lede på en helhetlig
måte. Regelverket som Nav skal bruke, er i kontinuerlig
endring, og det er mange unntak og spesialregler. Det er
verken mulig eller riktig å se klagebehandling uavhen-
gig av ordinær saksbehandling og videre bare å se på én
ordning – sykepenger – uavhengig av behandling av
andre ytelser.

Nav har hatt – og har – for lang saksbehandlingstid
på viktige ytelsesområder og for dårlig kvalitet på ved-
tak. Det gjelder også klage- og ankesaksbehandlingen i
Nav og Trygderetten. Dette er påpekt i de årlige kvali-
tetsrapportene fra Nav klageinstans samt i Riksrevisjo-
nens Dokument 3:8 for 2020–2021. Den siste kvalitets-
rapporten fra Nav klageinstans fra 2022 bør leses av alle.

Årsaken til manglende kvalitet og lang saksbehand-
lingstid er grunnleggende organisatoriske utfordringer i
Nav. Sakene blir ikke godt nok utredet i vedtaksinstan-

sene, og brukerne blir ikke godt nok satt i stand til å for-
stå vedtak som angår dem. Antall dager som brukes på
behandling av søknader og klage, er uakseptabelt høyt
for mange ytelser. Spesielt gjelder det helserelaterte
ytelser som sykepenger, uføretrygd og arbeidsavkla-
ringspenger samt dagpenger. Lang saksbehandlingstid
for sykepenger henger sammen med at Nav siden opp-
starten av IT-prosjektet i 2018 har hatt dårlig styring av
nytt IT-system for behandling av sykepenger og ikke har
fulgt faglige råd fra kvalitetssikrere.

Covid-19-pandemien forsterket problemene med
veldig mange nye søknader. Nav har budsjettmessige
krav om innsparing fra Finansdepartementet som følge
av forventede budsjettgevinster ved nytt IT-system for
behandling av sykepenger og familieytelser – det såkalte
P3, Prosjekt 3 – men gevinstrealisering har ikke skjedd
etter planen. Derfor blir de samlede negative konse-
kvensene for Nav store, og det forventes først fra og med
2030 en netto årlig gevinst ved Navs driftsbudsjett for sy-
kepengeløsningene.

Disse overskridelsene påvirker hele Navs organisa-
sjon negativt ved at det må spares penger. Det har nega-
tive konsekvenser for antall saksbehandlere og svekker
muligheten for tett oppfølging hos de saksbehandlere
og veiledere som fysisk møter de mennesker som må ha
bistand fra Nav på den måten.

Jeg vil understreke at det reformarbeidet en nå står
overfor når det gjelder organisering, kultur og ledelse i
Nav, må grunnleggende sett føre til bedre avklaring ba-
sert på klarest mulig faktagrunnlag. Vedtak må formule-
res slik at de er lettest mulig å forstå for brukerne, og ha
en klar begrunnelse. Det vil gi færre klager, bedre retts-
sikkerhet og større verdighet. Dette er samfunnsøkono-
misk svært lønnsomt reformarbeid.

Vi vil fra flertallets side understreke at forskjellen
mellom dagens forventede saksbehandlingstid og det
som kalles normalsituasjonen i første instans, Nav Ar-
beid og ytelser, er om lag åtte måneder, altså en meget
krevende omstilling. Her skal vi ivareta både bedre kva-
litet og kortere saksbehandlingstid.

Det er behov for en helhetlig gjennomgang av Nav –
informasjon, veiledning, søknadsbehandling og klage-
og ankesaksbehandling. Regjeringa må raskest mulig
komme tilbake til Stortinget på egnet måte med forslag
som følger opp denne gjennomgangen, for dermed å
styrke kvaliteten og oppfylle definerte, forventede saks-
behandlingstider i Navs anke- og klagesaksbehandling.

Etter at komiteen avga innstilling den 28. mars, har
et offentlig utvalg 30. mars avgitt NOU 2023: 11, Raskt og
riktig – En helhetlig gjennomgang av klage- og anke-
systemet i Arbeids- og velferdsetaten og Trygderetten.
Regjeringas oppfølging må sjølsagt ses i sammenheng
med den sterke kritikk og de konkrete forslag som dette
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utvalget kommer med i sin grundige og meget gode inn-
stilling.

Runar Sjåstad (A) [11:04:41]: Lang behandlingstid i
Nav er dessverre ikke noe nytt. Nav har over tid hatt og
har for lang saksbehandlingstid på viktige ytelsesområ-
der og for dårlig kvalitet på vedtak. Dette gjelder også
klage- og ankesaksbehandlingen i Nav og i Trygderet-
ten. Dette er forhold som er påpekt i de årlige kvalitets-
rapportene fra Nav klageinstans og i Riksrevisjonens
undersøkelse av årsaker til lang saksbehandlingstid i
klage- og ankesaksbehandlingen i Nav og Trygderetten.
Den lange saksbehandlingstiden for klagebehandling i
Nav generelt henger sammen med grunnleggende or-
ganisatoriske utfordringer i Nav og Trygderetten.

Reglene for stønader fra Nav kan ofte være kompli-
serte. Jeg er derfor glad for at statsråden i sitt svarbrev
har pekt på viktigheten av å benytte klart språk, slik at
brukerne forstår regelverk, vedtak, rettigheter og plik-
ter, slik at brukerne kan gi rett opplysninger og forstå de
vedtakene som fattes.

Videre viser statsråden til tildelingsbrevet til Ar-
beids- og velferdsdirektoratet, hvor departementet har
gitt føringer om at kvaliteten i ytelsesforvaltningen skal
forbedres. Disse grepene må ses i sammenheng med den
offentlige utredningen som er framlagt om klage- og an-
kesystemet i arbeids- og velferdsetaten og Trygderetten.
Utredningen inneholder flere forslag og innspill som
må følges opp med tanke på å redusere antall klager og
anker og for å få ned behandlingstiden.

Søknadsbehandlings- og klagebehandlingstiden
har over tid vært altfor lang. Antallet dager som brukes
på behandling av søknader og klager, er uakseptabelt
høyt for mange ytelser. Spesielt gjelder det helserelater-
te ytelser, som sykepenger, uføretrygd, arbeidsavkla-
ringspenger og dagpenger. Jeg er derfor veldig glad for at
regjeringen og statsråden nå tar viktige grep for å redu-
sere antallet klager og ankesaker og sørge for bedre
rettssikkerhet og større verdighet for personer som sø-
ker om statlige ytelser.

Aleksander Stokkebø (H) [11:07:14]: Det er ingen
tvil om at saksbehandlingstiden i Nav er for lang og
skaper utfordringer og usikkerhet for velferden til altfor
mange brukere. Vi merker oss at Nav fremdeles er pre-
get av etterdønningene etter covid-19-pandemien,
hvor det kom et ekstraordinært høyt antall søknader
om dagpenger, omsorgspenger og sykepenger, og hvor
Nav fikk ansvar for oppfølging av flere midlertidige
endringer i regelverket. Det er forståelig at dette har
vært krevende, og fortsatt er krevende, for Nav. Samti-
dig er det leit at dette fortsatt virker inn på saksbehand-
lingstiden for klagebehandling, som er uakseptabelt
høy. Vi forventer at det gjøres grep for å få ned behand-

lingstiden – og ikke minst for å få et klarere språk i ved-
takene. Det er derfor bra at det meldes om at Nav for-
sterker bemanningen for å få behandlet klager på syke-
pengefeltet.

Samtidig som man gjør dette, må digitaliseringen av
Nav fortsette, med en klok implementering. Jeg er over-
bevist om at det på sikt vil frigjøre ressurser og kapasitet
for å få ned saksbehandlingstiden ytterligere.

Det er viktig at Nav-brukernes rettigheter blir godt
ivaretatt. På Høyres vakt satte vi derfor ned et offentlig
utvalg som foretok en helhetlig gjennomgang av hele
klage- og ankesystemet i Nav. Utvalget leverte sin rap-
port 30. mars. Det er naturlig at regjeringen nå vurderer
– det er også omtalt i representantforslaget – et Nav-om-
bud i lys av den. En mulig modell som vi peker på i inn-
stillingen, og som Høyre, Fremskrittspartiet og Kristelig
Folkeparti også tidligere har påpekt, kan være at et Nav-
ombud organiseres som en ordning under Stortingets
ombud for forvaltningen, altså Sivilombudet, som har
til formål nettopp å drive uavhengig rettslig kontroll av
forvaltningen.

Med det vil jeg igjen understreke at Høyre er opptatt
av at vi nå må få ned behandlingstidene for både ordi-
nære saker og klager, samtidig som man trapper opp
innsatsen for å få folk i jobb. Det er et arbeid vi forventer,
og ser fram til, at regjeringen fortsetter med, med ufor-
minsket styrke.

Dagfinn Henrik Olsen (FrP) [11:09:52]: I Riksrevi-
sjonens rapport kommer det tydelig fram at klagebe-
handlingstiden for sykepenger har kommet opp i 52
uker. Det er en utvikling som har utviklet seg til verre
enn verst. Nav og Trygderetten fikk alvorlig kritikk for
dette, og rapporten påpekte at det er en utvikling som
har pågått over tid. I tillegg er det særs alvorlig når det
gjelder helserelaterte ytelser som sykepenger. I Riksre-
visjonens rapport står følgende:

«I saker som omhandler uføretrygd, arbeidsav-
klaringspenger og andre helserelaterte ytelser, vil
utfallet ofte ha svært stor velferdsmessig betydning
for brukeren.»
Etter Riksrevisjonens vurdering er det derfor alvor-

lig at disse brukerne opplever en særlig lang saksbe-
handlingstid, med den økende belastning og påkjen-
ning i ventetiden det innebærer.

Rapporten belyser flere sider av problematikken
rundt klagebehandlingen og hvorfor saksbehandlings-
tiden har blitt så lang. Det vises til at nødvendige opplys-
ninger i tilstrekkelig grad ikke innhentes av vedtaksin-
stansen, at det er varierende kvalitet i vedtaksbrevene
som sendes ut til brukeren, at saken ikke utredes godt
nok i vedtaksinstansen, og at brukeren ikke i tilstrekke-
lig grad er satt i stand til å forstå sitt vedtak. Dette er fak-
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torer som bidrar til at unødvendige klager kommer inn
i systemet og gir flere klagesaker til behandling. At det
fattes vedtak uten at saken er tilstrekkelig opplyst, ut-
fordrer også brukernes rettssikkerhet i de tilfeller der
brukeren, som faktisk har hatt rett på ytelser, ikke klager
på avslag.

Stortinget har vedtatt opprettelse av Nav-ombudet,
som bl.a. kunne ha hjulpet dem som har fått avslag, med
å forstå avslaget, og hvorfor begrunnelsen var som den
var. Vedtak om Nav-ombud har ikke blitt gjennomført,
og det er svært uheldig at fattede vedtak i denne salen til
de grader blir trenert.

Fremskrittspartiet mener det er svært uheldig at
folk i verste fall mister både hus og hjem i påvente av
saksbehandlingstiden hos Nav. Nav har som mål at
saksbehandlingstiden ikke skal være over 12 uker. For
noen ytelser og tjenester når de dette målet, men de er
svært langt fra å nå det når det gjelder klagebehandling
på sykepenger.

I Klassekampens reportasje har det blitt avdekket at
det ligger mange saker til manuell behandling som ikke
er kommet fram i statistikken om klagesaker for syke-
penger. Denne køen inneholder 37 000 oppgaver som
Nav ikke har løst, og den eldste er fra helt tilbake i 2019.
Nav mener at det er mangel på personell som er årsa-
ken, og statsråden har i tidligere svar på skriftlig spørs-
mål lagt skylden på IT-løsninger hos Nav. Sannheten lig-
ger sannsynligvis midt imellom, med en god del av Riks-
revisjonens funn som dressing på toppen av salaten.

Fremskrittspartiet mener at det raskt må iverksettes
tiltak som setter Nav i stand til å gjennomføre klagebe-
handling innenfor 12 uker. Med dette regner jeg Frem-
skrittspartiets synspunkter som fremmet, og forslaget
som tatt opp.

Presidenten [11:12:42]: Representanten Dagfinn
Henrik Olsen har tatt opp det forslaget han refererte til.

Kirsti Bergstø (SV) [11:13:02] (komiteens leder): Jeg
har lyst til å takke saksordføreren for en veldig grundig
gjennomgang. Det er egentlig ikke mye som trengs å
legges til etter det. Det var en god og systematisk gjen-
nomgang av tingenes tilstand som jeg stiller meg bak.

Jeg har likevel behov for å si et par ting i tillegg. Det
er at jeg synes det er rimelig freidig å fremme et forslag
som det vi behandler i dag, med utgangspunkt i Høyres
og Fremskrittspartiets historikk på området, at det er
partier som har vært ansvarlig for systematiske kutt i
Nav. Gjennom den såkalte ABE-reformen – som kanskje
er noe av det frekkeste man kan kalle en reform: avbyrå-
kratiserings- og effektiviseringsreform – som i praksis
bare har vært flate ostehøvelkutt, systematiske sådanne,
i velferden vår er det nesten underlig at man har mage-

mål til å fremme den typen forslag som vi i dag behand-
ler.

Fra SVs side deler vi bekymringene om lang saksbe-
handlingstid i Nav fullt ut. Det er klart vi er bekymret for
IT-prosjekter som er forsinket, for organisatoriske ut-
fordringer osv., men vi nekter å løsrive dem fra politiske
og ressursmessige realiteter. Det å fremme forslag som
det vi behandler i dag, med utgangspunkt i de alternati-
ve budsjettene fra Høyre og Fremskrittspartiet som ble
fremmet under budsjettbehandlingen sist, er å gjøre
nettopp det.

Skal denne typen forslag kunne tas seriøst og på al-
vor, må de også følges med midler og ressurser for å kun-
ne følge opp i stedet for å ha en historikk med kutt bak
seg. Det innebærer bare én ting, og det er økt press på de
ansatte og manglende tillit, for man bærer fram et
grunnsyn om at det bare er å knipse i fingrene og gjøre
noe med rettighetene uten å gjøre noe med ressurser og
budsjetter. Hvis man er i en arbeidssituasjon der man
trenger flere kollegaer, men opplever kutt, kjennes det
ganske krevende. Derfor tenker jeg at det er tid for å rette
kritikken litt mot ens egne handlinger og historikk også
i dag.

Jeg er veldig glad for at man tydeliggjør viktigheten
av politisk styring av Nav og av at man har forventninger
om tydeligere vedtak, klarere språk og bedre kommuni-
kasjon. Jeg vil også legge til det viktige arbeidet med til-
litsreform i Nav, som er nødt til å videreutvikles og job-
bes med for at man skal få den tiden og tilliten i tjenes-
tene som er nødvendig, og at man skal få økt faglighet og
mer medbestemmelse. Men det må aldri, aldri løsrives
fra ressurssituasjonen og budsjettene.

Mímir Kristjánsson (R) [11:16:52]: Forslagsstiller-
ne peker på et helt riktig problem. Det er åpenbart al-
vorlig når syke, skadde mennesker og andre som tren-
ger velferdsstaten vår, og andre som trenger hjelp fra
Nav, ikke får den hjelpen de trenger. Det er også alvor-
lig at når de forsøker å klage på de vedtakene de får – og
vi vet at mange av de vedtakene er feil i første omgang,
det fikk vi nylig en rapport som viste – blir de stående i
uker og måneder og i noen av de verste tilfellene når det
gjelder sykepenger, opptil ett år uten noen inntektssik-
ring. Det er uverdig behandling når man trenger hjelp
fra velferdsstaten, og det er uverdig behandling når det
ofte er Nav og myndighetene som har gjort feil.

Når vi likevel ikke støtter dette forslaget, henger det
sammen med at det er en del det ikke går an å vedta i
denne sal. Det går ikke an å vedta at det skal være fint
vær i morgen. Det går ikke an å vedta at skipet skal kom-
me fram da eller da. Man er nødt til å gjøre det som får
ned disse køene på ekte. Hvis vi vedtar en rettighet om at
det eller det skal skje, skjer det jo ingenting ute i Nav. De
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får bare en regel å forholde seg til, en frist å forholde seg
til.

Som representanten Bergstø òg helt riktig påpekte:
Om ikke Nav har ressurser til å behandle søknadene, til
å behandle klagene, så skjer det absolutt ingenting, uan-
sett hva vi vedtar i denne salen i dag. Det er derfor dette
blir et skuebrød fra Fremskrittspartiet. Og det er uverdig
– når man tenker på at det er tusenvis av mennesker der
ute som sliter med at de er i kø hos Nav, som ønsker å få
tatt opp sakene sine, osv. – å si at hvis vi gjør dette vedta-
ket her i stortingssalen, ja, da kan du få bedre hjelp hos
Nav i morgen.

Sånn er det dessverre ikke. Det er ikke sånn at fordi
vi vedtar den eller den fristen i dag, vil det føre til at folk
automatisk får behandlet sine søknader raskere. Det
eneste som kan bidra til at køene i Nav går ned, at klager
blir raskere behandlet, og at folk får bedre og mer seriøs
behandling i Nav-systemet, er at vi øker bevilgningene
til Nav, at vi slutter å kutte og såkalt avbyråkratisere og
effektivisere – man ser jo hvor effektivt det har blitt ut fra
de køene vi har nå – og i stedet bevilger de pengene som
Nav og de Nav-ansatte trenger for å kunne gjøre jobben
sin skikkelig. Så kan man gå inn og fjerne en del av de
reglene som gjør at det er altfor mange dokumenta-
sjonskrav i Nav, som gjør at de Nav-ansatte må bruke tid
på å dokumentere oppover i systemet hva de skal gjøre,
som igjen gjør at Nav-brukerne, de såkalte brukerne –
jeg synes ikke det er et fint ord – de som kommer til Nav
og trenger hjelp, må dokumentere i bøtter og spann hva
de har behov for.

Når vi fremmer slike forslag, både om å bevilge mer
penger til Nav og om å fjerne dokumentasjonskrav, opp-
lever ikke jeg at Fremskrittspartiet støtter det. Jeg opple-
ver tvert imot at Fremskrittspartiet står på en mistillits-
linje mot både de ansatte og brukerne på Nav, og jeg
oppfatter at Fremskrittspartiet har vært med på å strupe
Nav. Så Fremskrittspartiet er i høyeste grad en del av det-
te problemet. Da blir det i mine øyne et skuebrød å
fremme et sånt forslag og satse på at hvis det blir vedtatt
her i dag, skal alt bli bedre i morgen.

Så er det to ting til jeg vil legge til. Det første er at nå
har Stortinget vedtatt enstemmig at vi skal ha et Nav-
ombud. Det er skammelig at det ikke har kommet på
plass. Det er snart to år siden. Det bør virkelig, med de
feil vi ser i Nav-systemet, med den Nav-skandalen vi har
bak oss, være litt mer fortgang i det arbeidet. Folk som er
i Nav-systemet, trenger hjelp, og den hjelpen kan de ikke
alltid få av Nav. De er også nødt til å ha eksterne organer
som hjelper dem inn mot Nav. Det er av og til et for stort
ansvar å legge på de Nav-ansatte at de ikke bare skal fatte
vedtak, men også skal være den eneste instansen som
gjennomgår og ser over om egne vedtak er riktige. Der-
for trenger vi et Nav-ombud. Det har man i denne sal

egentlig vedtatt, og det burde man ha fått på plass for
lenge siden.

I tillegg vil jeg bruke de siste sekundene mine til å
rette en takk til de som gjør den jobben i sivilsamfunnet.
Veldig, veldig mange mennesker i dette landet får hjelp
av Nav, av Nav-oppryddingen, av AAP-aksjonen, av Stif-
telsen Rettferd, av foreningen For økt levestandard osv.
Mange av disse organisasjonene kunne med en enkel
håndsrekning over statsbudsjettet, som Rødt bl.a. fore-
slo i fjor, fått mer midler til å kunne hjelpe folk inn i det
som for mange oppleves som et ganske vanskelig og la-
byrintisk velferdssystem. Jeg mener at vi burde belønne
de organisasjonene for å hjelpe der staten ikke klarer.

Guri Melby (V) [11:22:11]: Sykepenger, arbeidsav-
klaringspenger og uføretrygd er viktige elementer i sik-
kerhetsnettet i velferdsstaten vår. Det er det sikkerhets-
nettet vi stoler på, og som vi har tillit til at er der for oss
når livet snus på hodet. Dette er noe som kan skje med
absolutt alle. Plutselig er det noe i livet ditt som gjør at
du ikke er frisk lenger. Det er også da vi er på vårt aller
mest sårbare. Vi har de samme utgiftene som vi alltid
har, den samme husleien eller huslånet, det samme for-
sørgeransvaret og de samme fritidsaktivitetene til un-
gene våre. Vi trenger at velferdsstaten er der og fanger
oss opp med sitt sikkerhetsnett fordi vi ikke kan jobbe.
Dette er også rettigheter som vi opparbeider oss fordi vi
bidrar med verdiskaping gjennom det arbeidet vi gjør.

Det er nok mange som vil si at vi har verdens beste
velferdsordninger, som slår seg på brystet og tenker at vi
tross alt bor i verdens beste land, men flere opplever at
de ordningene de har rett på, ikke utløses fordi Nav og
Trygderetten har og har hatt altfor lang saksbehand-
lingstid i altfor lang tid. Det er et alvorlig problem som vi
i denne sal må ta på alvor. Kan regjeringen virkelig leve
med at saksbehandlingstiden for klager på sykepenger
er 52 uker? Det er like lenge som retten til sykepenger.

I flere mediesaker den siste tiden har det kommet
fram at saksbehandlingstidene på klager rundt sykepen-
ger, arbeidsavklaringspenger og uføretrygd er vedvaren-
de lange. Allerede i 2021 rettet Riksrevisjonen kritikk
mot Nav og Trygderetten for å bruke altfor lang tid på å
behandle klagesaker. Nå er vi i 2023, to år etter. Hvor
mange mennesker er det som har opplevd å sitte uten
svar siden den gang? Det er altfor mange, og det holder
rett og slett ikke.

Riksrevisjonen konkluderte i sin rapport med at
saksbehandlingstidene er for lange, og at de har blitt
lengre over tid. De viser til at problemet med lang saks-
behandlingstid er særlig alvorlig rundt helserelaterte
ytelser som sykepenger, arbeidsavklaringspenger og
uføretrygd, altså de ytelsene vi er helt avhengige av når
vi ikke er friske og ikke kan tjene våre egne penger. I rap-
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porten fra Riksrevisjonen kunne vi lese at i saker som
omhandler uføretrygd, arbeidsavklaringspenger og
andre helserelaterte ytelser, vil utfallet ofte ha svært stor
velferdsmessig betydning for brukeren. At disse innbyg-
gerne opplever en særlig lang saksbehandlingstid, er al-
vorlig, gitt den belastningen og påkjenningen som ven-
tetiden innebærer. Det finnes eksempler på at folk fakt-
isk har mistet hus og hjem i påvente av saksbehandling-
en av sin sak.

Vi deler forslagsstillernes syn om at situasjonen er
uholdbar. Derfor mener vi også det er helt riktig at Stor-
tinget tar et ansvar og sørger for at det iverksettes tiltak
for at saksbehandlingstiden for sykepenger ikke over-
skrider 12 uker. Vi vil derfor stemme for Fremskrittspar-
tiets forslag i denne saken.

Statsråd Marte Mjøs Persen [11:25:48]: Saksbe-
handlingstiden i klage- og ankesystemet er for lang. Det
er alvorlig, ikke minst for brukere som står i en sårbar
situasjon, hvor de ikke får avklart om de får den ytelsen
de mener de har krav på. Dette gjelder også saksbe-
handlingstiden for behandling av klager på sykepenger,
som representantene bl.a. er spesielt opptatt av i repre-
sentantforslaget.

I mitt brev med vurdering av forslagene i represen-
tantforslaget gjorde jeg oppmerksom på at en viktig år-
sak til lang saksbehandlingstid på klagebehandling er at
Navs drift fremdeles er preget av ettervirkningene av
koronapandemien. Jeg viste også til at klage- og anke-
området har hatt utfordringer over lengre tid, med rela-
tivt stor økning i antall klager på vedtak gjort i Nav, her-
under utfordringer knyttet til bl.a. klart språk i etaten og
Riksrevisjonens påpekning av manglende kvalitet i ved-
taksbrevene.

Som alle er kjent med, la det offentlige utvalget som
skulle foreta en helhetlig gjennomgang av klage- og anke-
systemet i Nav og Trygderetten, fram sin utredning rett
før påske i år. Utvalget har vært opptatt av at rapporten
først og fremst skal bidra til forbedring av dagens system
og praksis, og det trengs. Jeg mener at dagens lange klage-
og ankesaksbehandlingstid gjør at for mange må vente
for lenge før de får saken sin endelig avgjort. Mitt mål er
klart: Saksbehandlingstiden skal ned og kvaliteten opp.

Utredningen ligger nå hos meg, men jeg vil allerede
nå si at utvalget har gitt oss et godt utgangspunkt for å
gjøre systemet bedre. Rapporten skal på ordinær høring
i vår, slik at vi kan få innspill fra berørte organisasjoner
og andre aktører, men departementet har allerede bedt
om Arbeids- og velferdsdirektoratets overordnete vur-
dering av utvalgets rapport før den ordinære høringen,
og at direktoratet vurderer om det blant utvalgets for-
slag er tiltak som kan iverksettes raskt, eller som det er
aktuelt å starte oppfølgingen av før høringsrunden eller

parallelt med høringsrunden. Etter høringsrunden vil vi
komme tilbake til Stortinget med konkrete forslag på de
områder som krever behandling i Stortinget, slik at vi
kan få saksbehandlingstiden ned og kvaliteten opp.

I tillegg viser jeg til en flertallsmerknad i komiteens
innstilling om en gjennomgang for å styrke kvaliteten og
oppfylle definerte forventede saksbehandlingstider i
Navs anke- og klagesaksbehandling. Dette vil jeg ta med
meg videre i arbeidet med oppfølgingen av utredningen,
og be Nav om å vurdere hvordan dette kan følges opp.

Jeg vil allerede nå gi uttrykk for at det virker interes-
sant å gå ned fra fem til tre vurderinger av en sak i klage-
og ankesystemet i Nav og Trygderetten. For det andre
mener jeg at kvaliteten på saksbehandlingen må bedres.
NOU 2023: 11 viser til praktisering av saksbehandlings-
regler og peker på behov for mer innsyn i saksbehand-
lingen og bedre dialog mellom brukerne og Nav. I denne
sammenhengen er også kvalitetsarbeid og internkon-
troll viktig. For det tredje må vi finne en god balanse
mellom effektivitet og kvalitet i saksbehandlingen, og
dette tar vi på alvor. Vi har allerede i årets tildelingsbrev
løftet kvalitetskravene til Nav og vil følge opp dette i sty-
ringsdialogen med Nav.

Jeg merker meg at komiteen tilrår at representant-
forslaget ikke vedtas, og det slutter jeg meg til. Jeg vil av-
slutningsvis understreke at vi både vil sende utrednin-
gen på høring og samtidig, i dialog med Nav, raskt vil se
på hvilke tiltak som kan iverksettes på kort sikt, eventu-
elt parallelt med høringen. Så vil jeg etter høringen og en
nærmere vurdering i departementet komme tilbake til
Stortinget med forslag til nødvendige tiltak, herunder
eventuelle lovendringer basert på NOU-en.

Presidenten [11:29:42]: De talere som heretter får
ordet, har en taletid på inntil 3 minutter.

Per Olaf Lundteigen (Sp) [11:30:07]: Som statsråd-
en var inne på, gjelder denne saken mer enn anke- og
klagesaksbehandlingen, og den gjelder mer enn den
innstillinga vi nå har til behandling, siden vi har fått en
viktig NOU som behandler temaet på en god måte. Jeg
takker statsråden for den oppfølging hun nå skisserte,
og jeg støtter statsråden i å gå fra fem til tre behandlin-
ger. Det står for meg som et klokt og godt forslag.

Jeg kjenner meg godt igjen i beskrivelsen som fram-
føres i NOU-en, og spesielt gjelder det for helserelaterte
ytelser, f.eks. arbeidsavklaringspenger. Det er møtet
mellom veileder og borger – eller innbygger eller per-
son, alt etter hvilket språk vi bruker – som trenger hjelp,
som er starten på en trygg saksbehandling. Det er det til-
litsfulle møtet hvor veileder forstår hele menneskets si-
tuasjon. En kan avklare fakta, og hvis en ikke gjør det, vil
feil lett følge med i saken hele tida. Vi får uavklarte for-
hold, og det vil føre til at fellesskapet bruker ressurser på
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feil måte. Det blir mange feil. En del klager og får da kan-
skje rettet opp feilen, men mange får en feil uten at det
blir en klage, og det er ikke minst alvorlig. Derfor er kva-
litet utrolig viktig, og jeg håper at statsråden følger det
opp i oppdragsdokumentene med økt vektlegging av
kvalitet.

Vi må se grundig på den måten Nav er organisert på.
NOU-en er god, men den er svært diplomatisk i språket.
Det skal vi være klar over. Det står f.eks. at samspillet
mellom Nav-kontor og vedtaksmyndigheten må bli
bedre, på side 21:

«For å øke tilliten til prosessen, anbefaler utvalget
tiltak for bedre samhandling mellom veileder på Nav-
kontoret og saksbehandler i NAV Arbeid og ytelser.»

Bedre samhandling, står det. I dag er systemet sånn
at en veileder på Nav-kontoret ikke har lov til å ringe til
en saksbehandler, har ikke lov til å ha kontakt, vet ikke
hvem som er saksbehandler. Da må vi snakke om noe
mer enn bedre samhandling, vi må snakke om at det er
lov til å snakke sammen. En må få framstilt saken kor-
rekt første gang. Hvis en ikke får mer ansvar og myndig-
het i førstelinja, blir det lettere feil, og dette gjelder som
sagt spesielt ytelser som arbeidsavklaringspenger.

Jeg vil si at dette er sentralt, og jeg støtter fagforenin-
gen Akademikernes forslag til tillitsreform, som også ut-
valget gjennom sin NOU gir sterk støtte til på side 251–
252 i innstillinga.

Sv e i n  H a r b e r g  hadde her overtatt president-
plassen.

Presidenten [11:33:09]: Mens representanten
Lundteigen er på vei ned, synes presidenten det kan
høve seg å gratulere med stor dag til 70-årsjubilanten!

Dagfinn Henrik Olsen (FrP) [11:33:32]: Når det er
en så viktig sak, må jeg si at jeg synes den vendingen
den tok etter enkelte representanter som har hatt ordet
her, var interessant. Det var et frekt forslag, og man had-
de stort magemål. Ja, jeg skal ærlig innrømme at jeg
ikke er av de minste guttene i klassen, men at forslaget
er frekt, det vil jeg ikke si. Jeg synes det er helt på sin
plass at ting blir tatt tak i når de ikke er korrekte.

Diagnosen som må stilles, har ikke undertegnede el-
ler Fremskrittspartiet stilt. Vi tror at dette er en sam-
mensatt problemstilling, noe som også kommer fram i
Riksrevisjonens rapport: at problemstillingen nok er
sammensatt. Hvorvidt man trenger å øse på med flere
folk, uten at de nødvendigvis har den tilstrekkelige kom-
petansen – det er ikke sikkert det er det som er svaret
heller. Hvis vedtakene som er fattet, ikke er gode nok,
kan det nettopp være kompetansen som er sviktende,
og da må man sørge for at den er på plass.

Det kan også godt hende at dokumentasjonskrave-
ne er for store. Ta f.eks. Ritha Johansen fra Skrova, en
selvstendig næringsdrivende som får krav fra Nav om å
vise fram kontoutskrifter – ja, blottlegge sin egen private
økonomi – når hun har de kravene hun har med tanke
på sykepenger. Det kan godt hende at dokumentasjons-
kravene må ses på.

Vi har ikke sagt at vi har stilt diagnosen. Det vi har
sagt, er at tiltak må treffes, og det er det som står i forsla-
get, at tiltak må treffes. At man så velger å stemme mot
et slikt forslag, synes jeg er en merkelig seanse når vi
egentlig har det samme utgangspunktet: at vi ønsker å få
ned saksbehandlingstiden, og at vi egentlig bare ber re-
gjeringen om å komme tilbake med tiltak. Jeg synes
statsråden selv faktisk var av de bedre som har vært på
talerstolen, og hun signaliserte at man ønsket å se på
dette og var i gang. Ja, da burde man kanskje også bare
stemme for forslaget.

Tuva Moflag (A) [11:36:02]: Jeg starter der repre-
sentanten Olsen sluttet, hvor han er overrasket over at
det ikke blir stemt for dette forslaget, samtidig som han
berømmer statsråden for at arbeidet er i gang. Det er
nettopp det som er poenget: Her er det et svært grundig
arbeid som er i gang. Vi har nettopp fått en NOU som
har gått grundig gjennom de ulike problemstillingene,
og jeg synes statsråden redegjorde godt for arbeidet
som ligger foran oss, og også signaliserte noen av punk-
tene som man allerede nå kan si at det er lurt å se på.

Når man har begrenset kapasitet, er det alltid lurt å
gjøre ting riktig den første gangen. Det den NOU-en vi-
ser, som jeg gleder meg til at vi skal få dykke mer ned i, er
at det skjer for mange feil i utgangspunktet. Da blir det
brukt ekstra mye ressurser når man i tillegg må behand-
le sakene på nytt. Det er en problemstilling som folk
opplever i ulike møter med forvaltningen, og det for så
vidt også relevant for den neste saken vi skal diskutere i
salen her i dag. Det kan være familier som har fått et
barn med et stort omsorgsbehov, og som forteller om at
de må søke og deretter klage for å få det de har krav på.
Det blir mange ekstra runder som er belastende for folk.
Jeg synes egentlig at den saken som handler om klage og
anke i Nav, har noen av de samme elementene i seg.

I likhet med komitélederen har jeg lyst til å gi saks-
ordføreren honnør for et veldig grundig arbeid med det-
te representantforslaget og hele sakskomplekset knyttet
til klage og anke. Nå kom presidenten meg litt i forkjø-
pet, men litt av grunnen til at jeg tegnet meg, var også at
jeg ville ha det protokollført at jeg gratulerer represen-
tanten Per Olaf Lundteigen med 70-årsdagen.

Presidenten [11:38:05]: Da er det behørig slått fast.
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Per Olaf Lundteigen (Sp) [11:38:25]: Jeg takker for
hyggelig hilsen.

Komiteen avviser Fremskrittspartiets forslag, og jeg
prøvde å begrunne det. Fremskrittspartiets forslag lyder:

«Stortinget ber regjeringen iverksette tiltak som
gjør at en klagebehandling på sykepenger i Nav ikke
skal gå over 12 uker.»
Som noen har vært inne på, har jeg brukt en del tid

på denne saken. Jeg har kommet til den sjølsagte kon-
klusjonen at det er feil å gå inn på én ordning og regulere
den på ett gitt tidspunkt i prosessen uten å se helheten,
for det fører bare til at problemene kommer ut i en an-
nen ende, og så er det andre som får problemene. Jeg vil
anbefale Fremskrittspartiet å være mer systemkritiske
og se på helheten, for det er det som er nødvendig. Jeg er
veldig glad for statsrådens imøtekommende holdning
til nettopp det.

Som sagt støtter jeg fagforeningen Akademikernes
forslag til tillitsreform, en tillitsreform som innebærer
større ansvar og myndighet til fagfolkene på det lokale
Nav-kontoret. Jeg vil sterkt oppfordre statsråden til å føl-
ge opp det som der er beskrevet, for vi er nødt til å spille
sammen med fagorganisasjonene og se på deres erfarin-
ger og hva de kan bidra med her for å få en bedre kvalitet
og færre klagesaker.

Det er veldig viktig å sette de beskrevne piloter ut i
livet i noen kommuner for å få erfaring. Jeg er veldig
takknemlig for at utvalget har fulgt opp Akademikernes
innsats. Det er forbilledlig. Men en må gjøre flere ting
samtidig, og jeg regner med at det blir gjort ting for å få
ned køene i Trygderetten. De har fått økte bevilgninger,
men det har ført til at køene har økt, så her må det et
krafttak til.

Så til kapittel 24 i NOU-en, om saksbehandlings-
systemer, digitalisering og automatisering. Det må set-
tes søkelys på rettssikkerheten med de helautomatiske
avgjørelsene. Her refereres det til NAV-loven § 4 a – det
er vel feilaktig, det er § 14 a som menes. Her er det retts-
sikkerhetsspørsmål som jeg virkelig vil anbefale folk
flest, jurister og departementet å se på, for når det gjel-
der de automatiserte løsningene, er det spørsmål som
går på forvaltningsloven som ikke er grundig nok utre-
det. Det er meget alvorlige spørsmål.

Presidenten [11:41:28]: Flere har ikke bedt om
ordet til sak nr. 3.

Etter ønske fra arbeids- og sosialkomiteen vil sakene
nr. 4 og 5 behandles under ett.

S a k  n r .  4  [11:41:42]

Innstilling frå arbeids- og sosialkomiteen om Men-
neskerettar for personar med utviklingshemming – Det

handlar om å bli høyrt og sett (Innst. 246 S (2022–2023),
jf. Meld. St. 8 (2022–2023))

S a k  n r .  5  [11:41:55]

Innstilling fra arbeids- og sosialkomiteen om Repre-
sentantforslag fra stortingsrepresentantene Cato Brun-
vand Ellingsen, Kathy Lie og Kirsti Bergstø om hva det
koster å være funksjonsnedsatt – et offentlig utvalg som
skal utrede de økonomiske levekårene for personer med
nedsatt funksjonsevne og deres nærmeste familie (Innst.
224 S (2022–2023), jf. Dokument 8:77 S (2022–2023))

Presidenten [11:42:19]: Etter ønske fra arbeids- og
sosialkomiteen vil presidenten ordne debatten slik:
3 minutter til hver partigruppe og 3 minutter til med-
lemmer av regjeringen.

Videre vil det – innenfor den fordelte taletid – bli
gitt anledning til inntil seks replikker med svar etter inn-
legg fra medlemmer av regjeringen, og de som måtte
tegne seg på talerlisten utover den fordelte taletid, får
også en taletid på inntil 3 minutter.

Torbjørn Vereide (A) [11:42:46] (ordførar for sak
nr. 4): Eg vil bruke tida på sak nr. 4, menneskerettar for
personar med utviklingshemming. Først og fremst har
eg lyst til å takke medlemene i komiteen for eit godt
samarbeid, sjølv om vi ikkje har klart å finne saman i
alt. Vel så mykje ønskjer eg å takke for det enorme en-
gasjementet som har vore, frå alt frå organisasjonar til
enkeltpersonar, på høyring, utanfor høyring, i telefon-
samtalar og i e-postar. Vi har Tom i NFU, Eva i FFO og
Helene i NHO. Vi har Flemming i ASVL. Vi har deltaka-
rar frå Fagforbundet, FO, KS og Løvemammaene. Det er
veldig mange som har vist eit engasjement fordi dette
påverkar livet og gjeld livet til så ufatteleg mange.

Ein ting har eg likevel lyst til å erkjenne at eg er litt lei
meg for, og det er at vi ikkje hadde nokon med utvik-
lingshemming på høyringa. Som saksordførar ønskjer
eg å ta eit ansvar for det og seie at vi kollektivt berre må
skjerpe oss og sørgje for at dei stemmene også skal bli
høyrde i dei organa. Meir gledeleg, på den andre sida,
var det å få delta i NFU-konferansen den 15. mars, der eit
klart bodskap frå salen var at det må vere ei sterkare po-
litisk deltaking frå folk med utviklingshemming. Det
gjer meg glad – og dette er litt på sidelinja – at statsråd
Anette Trettebergstuen og departementet har løyvd
pengar til TV BRA, slik at dei kan dekkje valsendingar.

Eg rekk ikkje å ta alle poenga, men eg rekk nokre få.
I denne meldinga tek ein opp retten til bustad. Det blir
slått fast i CRPD-konvensjonen at folk må få lov til å velje
kor dei vil bu, og kva kommune dei skal bu i, men prak-
sis er ein heilt annan. Her legg regjeringa fram eit lovar-
beid som vil styrkje ansvaret til kommunane på det bu-
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stadsosiale området. Der vil plikta til å oppfylle ein del
av dette ansvaret bli styrkt. I samband med retten til ut-
danning er det nemleg slik at veldig mange opplever å
bli underviste av ein assistent dersom dei har ei utvik-
lingshemming. Komiteen er veldig tydeleg på at det er
ein uhaldbar situasjon. Alle må få den kompetente opp-
læringa som dei har krav på.

Ein ting som vi har samla oss om, som er veldig vik-
tig, er at alle må få ei vurdering når dei kjem seg gjen-
nom vidaregåande skule. I dag er det nemleg slik at vel-
dig mange sit igjen utan ei skriftleg vurdering av delta-
kinga i skulen. Det gjer det vanskeleg å kome ut i arbeid.

Eit poeng frå komiteen som eg òg har lyst til å ta opp,
er lærarkandidatordninga, som har vore ei veldig velluk-
ka ordning. Sjølv om vi ikkje har konkrete forslag til det-
te, ønskjer vi å vise til det som dei har fått til.

Kort og godt: Dette er eit omfattande arbeid med
mange dimensjonar. Vi har ein stor jobb framfor oss, og
den aktar vi å gjere.

Aleksander Stokkebø (H) [11:45:56] (ordfører for
sak nr. 5): Som saksordfører for representantforslag
8:77 S er jeg glad for at komiteen så uttrykkelig deler
målet om at alle skal ha like muligheter til å delta i sam-
funnet – enten det er på skole, jobb eller fritid – uavhen-
gig av bakgrunn og funksjonsevne. Da må vi sørge for at
den samlede økonomiske belastningen for folk med
nedsatt funksjonsevne og deres familier ikke blir for
høy, og at storsamfunnet stiller opp der det trengs.

Vi merker oss at regjeringen har satt ned et likestil-
lings- og mangfoldsutvalg som skal kartlegge holdning-
er og utviklingstrekk i samfunn, økonomi og teknologi,
og som skal gi en vurdering av politikken og virkemidle-
ne på området. Vi har fått opplyst at utvalget skal levere
sin utredning i mai, og komiteen tenker at det da er et
bra tidspunkt, når den er lagt fram, for grundigere å vur-
dere økonomiske levekår og aktuelle tiltak for folk med
nedsatt funksjonsevne og deres nærmeste familie.

Derfor er jeg veldig glad for at Høyres forslag i denne
saken endte med en felles innstilling, som vi klarte å
samkjøre oss om, der vi ber om at regjeringen i oppføl-
gingen av likestillings- og mangfoldsutvalget gjør en
vurdering nettopp av de økonomiske levekårene og til-
tak for personer med nedsatt funksjonsevne og deres
nærmeste familie.

Med det ser vi fram til oppfølgingen og nye skritt på
veien mot et samfunn med muligheter for alle. Så vil jeg
komme tilbake med et innlegg om stortingsmelding
nr. 8 og arbeidsinkludering.

Eivind Drivenes (Sp) [11:47:49]: Denne stortings-
meldingen er det mange som i lang tid har sett fram til
at skulle komme. Det har dessverre vært sånn i det nor-
ske samfunn at utviklingshemmede, som er en stor

gruppe i vårt land, ikke i tilstrekkelig grad har blitt sett,
men heldigvis har utviklingen gått i riktig retning i
mange år. Vi som har levd en tid, husker da HVPU-re-
formen kom, og den omveltningen det var for utvik-
lingshemmede, men det har heldigvis gått framover si-
den da.

Utviklingshemmede er ikke en ensartet gruppe, her
er variasjonene minst like store som ellers i samfunnet,
men utviklingshemmede trenger litt hjelp for å kunne få
et variert og godt liv. Det er viktig å tilrettelegge for at de
kan gjøre en jobb, delta i fritidsaktiviteter og være sosiale
– delta i samfunnet på lik linje med alle andre. Det at det
er tilrettelagt med brukerstyrt personlig assistanse, BPA,
er for mange en forutsetning for å delta i samfunnet.

For de fleste av oss er det å ha og eie egen bolig viktig,
og så er det noen som velger å leie, men for utviklings-
hemmede har det nok dessverre ikke vært mulig i sam-
me grad å eie egen bolig. På dette området er det nok be-
hov for å gå videre med kommunene og sette dem i
stand til å kunne tilby tilrettelagte boliger som de utvik-
lingshemmede selv kan eie. Meldingen har ikke klare
svar på dette, og derfor er det viktig alt nå å signalisere at
stortingsmeldingen om boligpolitikk som kommer nes-
te år, må klarlegge utviklingshemmedes rett til å eie
egen bolig.

Kanskje det viktigste spørsmålet som vi ikke svarer
ut i denne meldingen, er spørsmålet om CRPD, rettighe-
tene til personer med nedsatt funksjonsevne, skal lov-
festes, og hvordan det skal lovfestes. Det er nedsatt et
ekspertutvalg som skal se på den juridiske inkorpore-
ringen i norsk lov, og det er bra. Nå skal ekspertutvalget
jobbe og se på dette og komme med en anbefaling. Det
er ikke rett å konkludere foreløpig, men mitt personlige
håp – jeg trenger ikke si at det er Senterpartiets – er at det
blir tatt inn i Grunnloven for å gjøre det klarest mulig for
de personene det gjelder, at de har like rettigheter som
alle andre i samfunnet.

Kirsti Bergstø (SV) [11:50:13] (komiteens leder):
Det er på høy tid at Stortinget får muligheten til å be-
handle en helhetlig sak om menneskerettighetene til
mennesker med utviklingshemming. Utviklingshem-
medes menneskerettigheter er under press og blir brutt
på veldig mange livsområder.

Det er langt igjen til mennesker med utviklings-
hemming reelt sett har samme menneskerettigheter
som andre. Inkorporering av CRPD i menneskerettslo-
ven er viktig for at utviklingshemmede skal få grunnleg-
gende menneskerettigheter og i større grad ta avgjørel-
ser i sitt eget liv. Selvbestemmelse er et helt sentralt
menneskerettslig prinsipp.

Vi må også huske at et menneske med utviklings-
hemming ikke er lik en annen person med samme diag-
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nose. Tiltak og vedtak for en person må være tilpasset
nettopp enkeltpersonen. Samtidig må vedtak gjort i
Stortinget være forankret i menneskerettigheter som
Norge har ratifisert eller tatt inn i menneskerettsloven.

I forbindelse med behandlingen av Meld. St. 8 har
SV fremmet fem forskjellige forslag som handler nett-
opp om hvordan vi i bedre grad kan ivareta grunnleg-
gende menneskeretter til personer med utviklingshem-
ming, noe vi mener er nødvendig for å ta dette viktige
området i riktige skritt framover.

Vi vet at flere av ytelsene som personer med funk-
sjonsnedsettelser kan motta, har endret seg i løpet av de
årene som har gått. Hvilke konsekvenser disse endring-
ene har fått for økonomiske levekår for personer med
nedsatt funksjonsevne, er ukjent. I tillegg er det innført
endringer i ulike typer egenandeler som mottaker av
statlige og kommunale tjenester betaler.

I en rapport fra SSB, som kom i 2022, om vedvarende
lavinntekt, kommer det fram at siden 2012 har andelen
med lavinntekt økt år for år. Det er ganske nedslående.

Dette er en del av bakteppet for at SV har fremmet et
representantforslag om at det skal lages en offentlig ut-
redning som skal belyse nettopp levekår for personer
med nedsatt funksjonsevne og deres nærmeste familie.
Dessverre ser det ikke ut til at Stortinget ønsker en sånn
type utredning, men jeg er likevel glad for at komiteen er
samlet om at det i oppfølgingen av likestillings- og
mangfoldsutvalget skal gjøres en vurdering av de øko-
nomiske levekårene.

Jeg tar opp forslagene SV er med på i begge sakene vi
har til behandling.

Presidenten [11:53:15]: Representanten Kirsti Berg-
stø har tatt opp de forslagene hun refererte til.

Mímir Kristjánsson (R) [11:53:26]: I likhet med de
aller fleste representantene her i salen er jeg glad for at
vi nå får en slik stortingsmelding, og at vi ser på funk-
sjonsnedsattes stilling i det norske samfunnet og hvilke
lover, regler og ordninger som skal gjelde for dem. Men
det nytter ikke bare at vi står her alle sammen og er vel-
dig glade for at vi har dette oppe til behandling. Det må
fortrinnsvis skje noe også, og det er en god del ting som
gjenstår, selv etter den behandlingen vi har i dag.

For det første er det avgjørende at CRPD, den kon-
vensjonen som vi har forpliktet oss til å følge, blir tatt
inn i menneskerettsloven, akkurat som alle andre men-
neskerettskonvensjoner vi følger.

For det andre må vi sikre at de som har funksjons-
nedsettelser, får velge den boformen de selv vil, og at de
ikke presses til å bo sammen med noen de ikke vil bo
med, eller til å bo på måter som de ikke ønsker. Det kre-
ver at Husbanken kommer på banen og hjelper dem

som har funksjonsnedsettelser med dette, og det krever
at staten er villig til å bruke penger på det.

For det tredje er arbeid ekstremt viktig for denne
gruppen. De aller fleste med funksjonsnedsettelser vil
jobbe så lenge de har muligheten til det, men de fleste av
dem er inne i VTA – en eller annen form for varig tilret-
telagt arbeid eller andre arbeidsmarkedstiltak – og da er
det avgjørende at vi styrker og trapper opp satsingen på
VTA. Derfor har Rødt lagt inn i sine alternative budsjet-
ter mange hundre flere VTA-plasser. Derfor har vi vært
opptatt av, sammen med bl.a. Høyre, at organisasjoner
som HELT MED og den modellen som de står for, skal
være med og tas inn i de offentlige ordningene, slik at
flest mulig med funksjonsnedsettelser får et verdig og
ordentlig arbeid.

Så vil vi støtte den andre saken vi behandler her, for-
slaget til SV, som jeg synes er veldig godt, om å kartlegge
de vilkårene som de med funksjonsnedsettelser lever
under, hvilke sosiale forhold de har, hva det koster for
dem å overleve i en vanlig hverdag, og hvor mange av
dem som kastes ut i en eller annen form for fattigdom
bare fordi de har helseplager av et eller annet slag. Det er
synd, synes vi, at det ikke får salens støtte.

Helt til slutt – og dette er litt hakk i plata, men det får
ikke hjelpe: De aller fleste av dem som har alvorlige
funksjonsnedsettelser i Norge, lever på en eller annen
form for offentlig stønad eller ytelse, som regel uføre-
trygd, og hvis de trygdene er så lave at de ikke har råd til
å betale strømregningen eller matregningen, hjelper det
fint lite hvilke menneskerettskonvensjoner som er ved-
tatt. Så med fare for å gjenta meg selv: Noe av det viktig-
ste vi kan gjøre for denne gruppen, er nok å få ytelsene i
velferdsstaten opp på et levelig nivå.

Alfred Jens Bjørlo (V) [11:56:45]: Venstre er glad for
stortingsmeldinga vi no har fått på bordet og kan hand-
same i Stortinget i dag. Dette er eit arbeid som blei sett i
gang av regjeringa Solberg, som Venstre var ein del av,
og som gledeleg nok er blitt vidareført i all hovudsak på
ein god måte av den regjeringa som no sit. Dermed har
vi no eit felles kunnskapsgrunnlag for å forsterke arbei-
det overfor utviklingshemma slik at fleire blir sett,
høyrde og kan leve eit godt liv. Vi har no eit betre ut-
gangspunkt enn vi har hatt før, for å sikre at vi som
samfunn kan arbeide strategisk og langsiktig for å lage
eit godt samfunn òg for menneske med ulike typar
utviklingshemjingar.

Venstre sit ikkje i arbeids- og sosialkomiteen, og di-
for har vi lagt fram nokre lause framlegg her i dag. Dei
handlar om retten til personleg assistanse. For mange
som lever med nedsett funksjonsevne, er retten til per-
sonleg assistanse heilt nødvendig for at deira menneske-
rettar skal bli varetekne. Det handlar om moglegheita til
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å delta i samfunnet, fridom i kvardagen og støtte til å leg-
gje til rette for å leve eit så sjølvstendig og fritt liv som
mogleg. BPA skal vere eit likestillingsverktøy som gjev
makt over eige liv og bryt ned samfunnsskapte barrierar.
BPA-ordninga skal bidra til at personar med assistanse-
behov skal kunne skaffe seg utdanning, vere i jobb, stifte
familie og delta i fritidsaktivitetar og i lokalsamfunnet
på linje med andre.

Mange av desse temaa handlar denne stortingsmel-
dinga om. Då er det, etter Venstre sitt syn, eit stort pro-
blem at ordninga per i dag ikkje fungerer etter føremå-
let. Retten til personleg assistanse er plassert i helselov-
givinga og blir forvalta av kommunane. Menneske som
tek imot BPA, fortel at dei f.eks. ikkje tør å flytte til ein
annan del av landet for å ta utdanning. Det er klart at når
det er så mykje utryggleik rundt ordninga, mistar BPA
funksjonen og potensialet som ligg i ordninga. Då er ho
ikkje god nok.

Om vi skal ha som ambisjon å sørgje for at mennes-
kerettane til personar med nedsett funksjonsevne blir
varetekne, må vi organisere retten til personleg assistan-
se på ein måte som gjer at det ikkje blir behandla som ei
tradisjonell helseteneste. Dei som treng BPA, må kunne
bruke assistansen når dei vil, til det dei vil, og bruke dei
personane dei meiner er best eigna til å assistere dei.

I dag er det svært uheldige sider ved BPA-ordninga
slik ho er, og slik ho blir praktisert ulike stader i landet.
Dette er, etter Venstre sitt syn, ikkje godt nok. Difor
fremjar vi i dag i salen tre framlegg om at retten til per-
sonleg assistanse blir teken ut av helselovgivinga og blir
rettsfesta som ein individuell rett til tilrettelegging ba-
sert på likeverd og ikkje-diskriminering, at retten til per-
sonleg assistanse blir lagt under eit anna forvaltingsor-
gan enn det kommunale helsetenestetilbodet, og at ret-
ten òg gjeld etter fylte 67 år.

Med det tek eg opp framlegga frå Venstre.

Presidenten [11:59:54]: Da har representanten Al-
fred Jens Bjørlo tatt opp de forslagene han refererte til.

Statsråd Anette Trettebergstuen [12:00:10]: Dette
er en merkedag, for etter mange års venting kan vi her i
salen endelig behandle meldingen om menneskerettig-
hetene til personer med utviklingshemming.

Folk med utviklingshemming skal ha de samme ret-
tighetene og mulighetene som alle andre til å delta i
samfunnet, på like vilkår og uten diskriminerende barri-
erer. Arbeidet med denne meldingen ble startet av forri-
ge regjering. Det viktige medvirkningsarbeidet, bl.a.
med menneskerettsseminaret, der folk med utviklings-
hemming selv fikk dele sine erfaringer, kommer vi til å
videreføre. Denne meldingen er også et godt eksempel
på at selv vi politikere klarer å anerkjenne at en tidligere

regjering har gjort et godt stykke arbeid, som vi har job-
bet videre med. Her er det felles innsats.

Et viktig mål med meldingen er at personer med ut-
viklingshemming ikke bare formelt sett skal ha rettighe-
ter, men også opplever at deres rettigheter innfris, og at
de har de samme mulighetene som andre.

Selvråderett og realisering av viljen til personen er
et overordnet mål i alle vergemål. Endringene i verge-
målsloven som trådte i kraft 1. april, er et godt første
skritt i den helhetlige gjennomgangen som Stortinget
har bedt om.

Regjeringen har vedtatt at vi skal inkorporere CRPD
i norsk lov, og en juridisk ekspertgruppe utreder nå
hvordan dette skal gjøres – ikke om, men hvordan. De
skal særskilt vurdere inkorporering i menneskerettslo-
ven. Denne utredningen skal være klar i løpet av året og
utformes på en sånn måte at den kan sendes rett på hø-
ring. Vi merker oss komiteens tilrådinger, og regjeringen
kommer selvsagt til å følge opp disse.

Når det gjelder Dokument 8-forslaget, er komiteens
tilråding å vente til likestillings- og mangfoldsutvalget i
mai har kommet med sin utredning før det gjøres en
vurdering av de økonomiske levekårene og tiltak for
personer med funksjonsnedsettelse. Det er en god vur-
dering, som jeg støtter.

Jeg vil avslutte der jeg begynte: Dette er en merke-
dag. Flere regjeringer og ikke minst Stortinget har job-
bet godt med denne meldingen. Jeg vil takke komiteen
for arbeidet som er gjort. Nå begynner den virkelige job-
ben: å gå fra prat til praksis.

Presidenten [12:02:47]: Det blir replikkordskifte.

Aleksander Stokkebø (H) [12:02:58]: Alle har noe å
bidra med, bare vi som samfunn gir dem sjansen. Da
må vi senke terskelen for at arbeidsgiver sier ja til å gi
dem sjansen, og så må vi gjøre den enkelte ansatte trygg
til å stå i jobb over tid. Derfor vedtok Stortinget at den
tilrettelagte oppfølgingen for personer med utviklings-
hemming i ordinært arbeidsliv, VTA-O, må være av va-
rig karakter og ha et omfang tilsvarende det som prakti-
seres i Helt Med-modellen. Regjeringen svarer på sin
side med at oppfølgingen skal være i en innledende pe-
riode, f.eks. det første året, og at oppfølgingen så i ho-
vedsak skjer i og overlates til virksomheten selv. Der
Stortinget har vedtatt varig oppfølging, har regjeringen
tydeligvis lest kortvarig. Så mitt spørsmål er: Hvorfor
har ikke regjeringen fulgt opp Stortingets vedtak om å
gi utviklingshemmede i arbeidslivet varig oppfølging?

Statsråd Anette Trettebergstuen [12:04:01]: Det er
riktig at vi følger opp anmodningsvedtaket fra Stortin-
get om å utvikle bedre modeller for oppfølging i VTA i
ordinær virksomhet. Det er også derfor det er satt av
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10 mill. kr til oppstarten av dette forsøket med tettere
oppfølging av brukerne i VTA. Erfaringene fra et forsøk
vil være viktig for å få etablert en god ordning, og det er
ikke tilrådelig eller egentlig god praksis noe sted å rulle
ut en ny ordning uten å ha et godt grunnlag for hvordan
den bør innrettes. Det er allerede inngått forpliktende
avtaler med alle bedrifter som har tilsatt deltakere i
VTA i ordinær virksomhet, og en ny ordning med andre
vilkår kan derfor også bare omfatte nye deltakere, hvis
ikke må det inngås en ny og frivillig avtale med bedrift-
en og deltakeren. Men innholdet i forslaget som vi be-
handler her i dag, er helt i tråd med det regjeringen alle-
rede planlegger.

Aleksander Stokkebø (H) [12:05:05]: Statsråden
sier at en følger opp vedtaket om varig oppfølging, men
det er nettopp det en ikke gjør når en legger opp til en
kortvarig oppfølging. Kontroll- og konstitusjonskomi-
teen har også slått fast at oppfølgingen ikke er god nok.
Jeg mener det ikke kan være så vanskelig. Vi ber om en
varig oppfølging, ikke om en kortvarig oppfølging. Vi
ber om regelendringer, ikke om et prøveprosjekt. Dette
er uttrykkelig sagt i merknadene, det står uttrykkelig i
vedtaket, og vi har både forskning og organisasjoner
som Helt Med som har demonstrert at en har løsninger
for dette, men likevel viser regjeringen at de stritter
imot. Jeg kan rett og slett ikke begripe at når vi har kla-
re, gode eksempler på hvordan det kan fungere, holder
regjeringen likevel tilbake og innfører et prøveprosjekt
som er av langt mindre omfang, og som vi allerede nå
kan vite og slå fast at ikke vil ha den ønskede effekten.
Siden regjeringen ikke har fulgt opp til nå, har vi fore-
slått å tydeliggjøre et vedtak om at vi ønsker regel-
endringer. Kan statsråden betrygge oss om at det vil bli
fulgt opp?

Statsråd Anette Trettebergstuen [12:06:07]: Som
sagt følger regjeringen opp anmodningsvedtaket, og
man tar sikte på en nasjonal ordning av varig karakter.
Det er også derfor man har igangsatt et forsøk. Som sagt
ser man for seg en ordning der Nav kan kjøpe oppføl-
gingstjenester av eksterne aktører. Det kan f.eks. være
virksomheter som arrangerer VTA i skjermet virksom-
het, eller Helt Med, som representanten nevner. Så den-
ne regjeringen følger opp forslaget. Et prøveprosjekt er
et første skritt i retning av en varig ordning.

Aleksander Stokkebø (H) [12:06:47]: En varig ord-
ning er bra, men det vi har bedt om, er en varig ordning
med en varig oppfølging av den enkelte som skal søke
seg jobb. Mens vi sier varig ordning, har regjeringen ut-
trykkelig sagt en innledende periode. Det er der proble-
met er. Vi vet at å bygge en varig tilknytning til arbeids-
livet for grupper som står lenge utenfor, krever et lang-

siktig arbeid og god støtte i form av en jobbspesialist
som kan være der når det røyner på, og opprettholde
tilknytningen til arbeidslivet. Når vi eksplisitt i Stortin-
get sier at vi vil ha en varig ordning, og når vi i dag ek-
splisitt vedtar at vi ønsker en regelendring og ikke et
prøveprosjekt – vil da statsråden følge det opp? Det er
det store spørsmålet.

Jeg kan avslutte med et veldig konkret spørsmål:
Stortinget har sagt varig, regjeringen har sagt en innled-
ende periode på ett år. Mener statsråden at ett år er en
varig oppfølging?

Statsråd Anette Trettebergstuen [12:07:53]: Som
kultur- og likestillingsminister har jeg det koordineren-
de ansvaret for all likestilling og antidiskrimineringspo-
litikk. Det er likevel slik at akkurat når det gjelder VTA,
organiseringen og detaljnivået om hvordan VTA prak-
tiseres, ligger det selvsagt til arbeids- og inkluderings-
ministeren. Jeg kan derfor ikke svare i detalj på det re-
presentanten spør om når det gjelder varigheten av det,
men kan bare forsikre om at vi har de samme intensjo-
ner, og at prøveprosjektet som regjeringen har igang-
satt, skal vare fram til en varig ordning. Selvfølgelig må
det være slik at man skal få den støtten og veiledningen
man har behov for, over den tid som er nødvendig.

Kirsti Bergstø (SV) [12:08:51]: Jeg vil først bare si at
SV deler gleden over merkedagen, og vil egentlig gratu-
lere hele landet vårt med den.

Så hadde vi håpet at vi kunne tatt enda større skritt
når vi først får denne viktige saken til behandling. Det er
grunnen til at vi har lagt inn noen flere forslag, bl.a. knyt-
tet til beslutningsstøttesystem og til ønsket om rentefrie
lån, for faktisk å kunne sikre et universelt utformet sam-
funn, og at Husbanken skal kunne få det viktige oppdra-
get det er å jobbe for systemer som kan sikre tidlig nok
boligplanlegging for mennesker med utviklingshem-
ming, som vi vet fremdeles skyves over i institusjonali-
serte boliger. Da lurer jeg på: Ser statsråden at dette kun-
ne vært viktige forslag for å sikre rettigheter til og inklu-
dering av mennesker med utviklingshemming?

Statsråd Anette Trettebergstuen [12:09:57]: Jeg
tror vi alle i denne salen deler meningen om at dette er
viktige områder der folk med utviklingshemming på
veldig mange måter ikke får sine rettigheter ivaretatt,
og på veldig mange måter møter hindre i systemene.
Denne meldingen peker på en rekke ting som regjerin-
gen skal følge opp for å gå nettopp fra prat til praksis. I
tillegg er det ikke slik at vi har ventet på denne meldin-
gen for å iverksette politikk overfor folk med utvik-
lingshemming. Det gjør vi på alle områder allerede.
Ikke minst kommer likestillings- og mangfoldsutvalget
med sin utredning i mai, som vi også kommer til å følge
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opp. Mindretallet har noen flere konkrete forslag enn
regjeringen, og det er slik det er når man er i opposi-
sjon. Vi kommer tilbake til hvordan vi skal følge opp
meldingen i de ulike budsjettene framover.

Kirsti Bergstø (SV) [12:10:55]: Jeg er veldig glad for
gjentakelsen «fra prat til praksis», for er det noe denne
gruppa er vant til, er det festtaler. Noe annet man er alt-
for godt vant til, er at de rettighetene man har på papi-
ret, ikke finnes i livet, og da holder det ikke med lov-
verk.

Jeg merker meg at statsråden er tydelig på at dette er
et område som skal følges opp videre, og der utålmodig-
heten er stor. Da vil jeg bare ha en forsikring om at den
er stor også på de områdene vi trekker opp når det gjel-
der universell utforming, beslutningsstøttesystemer og
kampen for det å kunne bo selvstendig, istedenfor å
oppleve en stadig institusjonalisering og forventning
om det. Kan vi regne med at det vil komme nye grep og
tydeligere føringer fra regjeringen på disse områdene?

Statsråd Anette Trettebergstuen [12:11:51]: Det
som på mange måter er så bra med denne meldingen,
er at dette ikke er mitt ansvar alene som kultur- og like-
stillingsminister, eller arbeidsministerens ansvar alene.
Dette er en melding som hele regjeringen står bak, som
hvert eneste departement har tiltak og aksjer i, og som
vi som regjering sammen skal følge opp, enten det gjel-
der rettigheter til arbeid, rettigheter til egen bolig eller
antidiskrimineringsarbeid. Jeg kan forsikre represen-
tanten om at det at folk med utviklingshemming skal få
sine rettigheter og muligheter ivaretatt, er noe som re-
gjeringen diskuterer stadig vekk, og vi kommer til å føl-
ge opp med tiltak på alle departementers områder for
nettopp å gå fra prat til praksis.

Kirsti Bergstø (SV) [12:12:43]: Det er veldig gledelig
å høre. Jeg vil gjerne utfordre statsråden på én ting til.
Det ble nevnt i innledningen til innlegget til statsråden
at det nå vurderes på hvilken måte man skal følge opp
CRPD. Jeg hadde bare lyst til å høre noen refleksjoner
rundt det, for vi vet at miljøene det gjelder, er veldig ty-
delige på nettopp hvordan man må inkorporere CRPD i
lovverket. Da vil jeg høre hvordan statsråden ser på det
– å vurdere viktigheten av å lytte nettopp til dem det
gjelder – også når det handler om å gå fra prat til praksis
om noe så grunnleggende som å få menneskerettighe-
tene oppfylt i lovverket fullt ut.

Statsråd Anette Trettebergstuen [12:13:26]: Inkor-
porering av CRPD i norsk lov er enormt viktig, og ende-
lig er vi der at det er i gang. Det er et stort skritt i riktig
retning bare det, og en stor seier for dem det gjelder.
Grunnen til at vi gjør det, er også nettopp at vi lytter til

dem det gjelder, og selvfølgelig skal denne konvensjo-
nen inkorporeres i norsk lov.

Så vet også representanten at vi nå har satt ned et
ekspertutvalg som skal se på hvordan den inkorporerin-
gen skal skje, hvilke konsekvenser det vil få, osv., og se på
det rent juridiske. Den utredningen skal være klar i løpet
av året, og så skal regjeringen ta stilling til i hvilket lov-
verk CRPD skal inkorporeres. Men at det skal skje, er al-
lerede vedtatt, og det er et stort skritt i riktig retning for
folk som i dag ikke får sine menneskerettigheter ivare-
tatt.

Presidenten [12:14:18]: Replikkordskiftet er der-
med omme.

De talere som heretter får ordet, har også en taletid
på inntil 3 minutter.

Aleksander Stokkebø (H) [12:14:29]: Alle må få bi-
dra, og da er det, som vi diskuterte i replikkordskiftet,
vår jobb å senke terskelen for at arbeidsgiver gir folk
sjansen og gjør de ansatte trygge til å være i og stå i jobb.

Derfor vedtok Stortinget at den tilrettelagte oppføl-
gingen for folk med utviklingshemming i varig tilrette-
lagt arbeid i ordinær virksomhet skal være av varig ka-
rakter. Regjeringen svarer på sin side med oppfølging i
en innledende periode, f.eks. det første året, og at opp-
følgingen så overlates til virksomheten selv. Det virker
det altså som en er fornøyd med.

Regjeringen følger jo ikke opp Stortingets vedtak.
Man innfører her altså et prøveprosjekt som strider mot
all erfaring med hvordan man best lykkes med å få folk i
jobb. Her snakker vi om folk som i utgangspunktet står
lenger fra arbeidslivet, men som kan mestre det hvis de
får tilstrekkelig god og omfattende oppfølging fra en
jobbspesialist. Noen ganger trengs det gjennom hele yr-
keskarrieren.

Regjeringen viser til at de vil ha en beredskap hvis
noe skjer, men det viser i grunnen bare manglende for-
ståelse for hvordan god oppfølging av denne gruppen
fungerer. Det holder ikke å rykke inn med oppfølging
først når problemene allerede har vokst seg store. Da vil
det ofte allerede være for sent, ikke minst fordi den som
da rykker inn, ikke har opparbeidet seg gode nok rela-
sjoner til og kunnskap om arbeidstaker og arbeidsgiver.
God oppfølging forutsetter at jobbspesialisten og den
som følger opp, er jevnt nærværende og kan fange opp
utfordringene mens de ennå er små og håndterbare.

Kontroll- og konstitusjonskomiteen har slått fast at
regjeringens oppfølging er for dårlig, og det gjør også vi i
dag. Bare så det er tindrende klart: Vi ber ikke om et prø-
veprosjekt. Vi presiserer i vedtaket hva vi ber om. Vi ber
om regelendringer for å gi personer med utviklingshem-
ming i VTA-O varig oppfølging, uavhengig av hvilket fyl-
ke de bor i, for det må ha et omfang tilsvarende det som
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praktiseres i Helt Med-modellen. Oppfølgingen må også
kunne gis av andre enn Nav, f.eks. Helt Med eller vekst-
og attføringsbedriftene, som gjør en glimrende jobb. En
praktisk måte å gjøre det på, som ikke koster en krone,
er at en bruker tilskuddet som i dag går til bedriftene, til
heller å gi styrket oppfølging av arbeidstaker og arbeids-
giver. Det er også i tråd med de innspillene og behovene
vi får fra arbeidsgiverne.

Nå skal regjeringen komme tilbake med sin oppføl-
ging av dette vedtaket i statsbudsjettet for 2024, og det er
det mange som har store forventninger til.

Torbjørn Vereide (A) [12:17:38]: Når eg høyrer de-
batten, ordbruken i debatten, og les litt i merknadene,
får eg litt inntrykk av at representantane frå Høgre prø-
ver å framstille det som at alt var bra under Høgre-sty-
ret, og at alt er forferdeleg dårleg under Arbeidarparti-
styret. La oss vere litt rause med kvarandre. Eg ser opptil
fleire ting som har skjedd i det førre borgarlege styreset-
tet som har vore positivt, og eg ser òg fleire positive ting
som skjer no. Det som vi ikkje har kome i mål med, har
vore ein svikt på tvers av partifargane. I staden for å lei-
ke «blame game», glorifisere seg sjølv og demonisere
den andre, trur eg vi kan vere litt ærlege på at ingen av
partia har lykkast i tilstrekkeleg grad på dette området.
Eg trur at det er på høg tid at vi får eit kollektivt løft, der
vi løftar saman.

Det skal òg vere sagt at denne regjeringa, partia som
styrer, er opptekne av å få styrkt oppfølginga av dei be-
driftene som tek inn folk. Det er noko vi jobbar med. Sei-
nast for veldig kort tid sidan – eit par veker sidan – be-
søkte eg nokre bedrifter som jobbar med dette. Vi får
inn mange innspel, og dette er noko vi tek på største al-
vor.

Så har eg lyst til å ta tak i noko som ikkje har blitt
teke opp i debatten fram til no. Her presenterer eg ikkje
ei løysing, men eg har lyst til å peike på eit problem som
opptil fleire nemnde for oss – både i gangen og inne i
høyringa. Jungelen av tiltak og instansar som pårørande
må forhalde seg til, gjer i dag at det blir veldig belastande
å vere mamma og pappa, vere ein forsørgjar, for nokon
som har ei utviklingshemming. Dette er noko som vi
kollektivt må ta på største alvor – sjå korleis vi kan gjere
koordineringsansvaret til dei pårørande enklare og meir
overkomeleg, sånn at folk ikkje endar opp med å måtte
bruke all kapasitet, alt overskot, på det. Vi må ikkje risi-
kere at det fortset som i dag, at veldig mange går glipp av
tiltaka og støtteapparatet som familiane og den enkelte
utviklingshemma har rett på.

Så er det eitt tema til, og det er det som går på retten
til vern mot utnytting, vald og misbruk. Det er nemleg
sånn at personar med utviklingshemming er meir sår-
bare for den type overgrep, den type utvikling. Der føre-

går det no heldigvis eit veldig viktig program som heiter
VIP-programmet, som gjer fleire i stand til å møte dette
på ein tryggare måte. Sånne tiltak treng vi endå meir av.
Dette arbeidet er berre så vidt begynt, men det må vi løf-
te, på tvers av partifargane.

Tuva Moflag (A) [12:20:55]: Jeg vil egentlig begyn-
ne der representanten Vereide slapp, for dette vil jeg si
var årets sterkeste høring i arbeids- og sosialkomiteen.
Jeg vil formulere det med en enkel, men veldig sterk set-
ning som ble sagt i høringen: Det handler om friheten
til ikke å bli voldtatt. Det er en ganske sterk og beskri-
vende setning for hva dette handler om. Det handler
om at man får kompetanse til å forstå når man skal si
nei.

Jeg synes dette har vært et svært viktig arbeid, så jeg
har egentlig først og fremst tegnet meg for å si takk. Jeg
kan starte med – for å være litt raus, som representanten
Vereide oppfordret til – å takke den tidligere regjeringen
som startet arbeidet, takke statsråd Anette Tretteberg-
stuen som har lagt fram denne viktige meldingen, og
takke begge saksordførerne for jobben som er gjort. Det
har vært et veldig grundig arbeid og en god inkludering
på tvers, vil jeg si.

Så har jeg lyst til å sende en hilsen til en som sitter på
galleriet, nemlig Cato Brunvand Ellingsen fra SV. Han er
en utrettelig forkjemper for rettighetene til denne grup-
pen. Han var forslagsstiller i det ene forslaget som vi be-
handler i dag, da han var inne som vara på Stortinget, og
han skulle nok aller helst vært i salen nå. Jeg synes det er
prisverdig at han sitter på galleriet og vier denne saken
og denne gruppen den oppmerksomheten de fortjener.

Aleksander Stokkebø (H) [12:22:42]: Når det gjel-
der kommentaren fra en kollega i Arbeiderpartiet, tror
jeg det er mye vi er enige om også. Det er mye som var
utfordringer under forrige regjering, og det er mye som
er utfordringer nå. Mye bra ble gjort av forrige regjer-
ing, og jeg skal strekke meg til å si at det er elementer av
ting som denne regjeringen gjør, som også er bra. Det er
ganske sikkert mye bra.

Vi deler selvfølgelig en del av de felles målene for å få
flere inn i arbeidslivet, men av til kan det være på sin
plass med lite grann kritikk. Når Stortinget eksplisitt ber
om en varig oppfølging av folk med nedsatt funksjons-
evne utenfor arbeidslivet, som skal prøve seg i arbeidsli-
vet, ber vi om en varig ordning. Da ber vi ikke om en
oppfølging i ett år, og så er det slutt. Vi ber om en varig
ordning – av en grunn. Når vi ber om regelendringer, ber
vi om regelendringer, ikke et prøveprosjekt – av en
grunn. Når regjeringen har fulgt opp dette, skal jeg og
Høyre være de første til å omtale det i solide og rosende
ordelag. Det gleder vi oss til.
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næringslivets behov

I rosens ånd vil jeg i denne saken også rose SV for et
forslag om opptrapping av antallet varig tilrettelagte
jobber, som vi har klart å bli enige om. Jeg vil selvfølgelig
gi honnør til Cato Brunvand Ellingsen på galleriet, som
har vært en forkjemper både for situasjonen til funk-
sjonshemmede og deres familier og for å få flere i jobb.
Takk til alle for innsatsen. Takk til komiteen for samar-
beidet, og ikke minst takk til Helt Med for den jobben de
gjør.

Presidenten [12:24:23]: Flere har ikke bedt om
ordet til sakene nr. 4 og 5.

S a k  n r .  6  [12:24:28]

Interpellasjon fra representanten Guro Angell Gimse
til arbeids- og inkluderingsministeren:

«600 000 nordmenn i arbeidsfør alder står utenfor
arbeidslivet. I 2018 satte Solberg-regjeringen i gang
inkluderingsdugnaden for at flere skulle kunne bidra inn
i arbeidslivet. Inkluderingsdugnaden pekte på viktighe-
ten av mer samarbeid mellom Nav, fylkeskommunene og
næringslivet om tilpasset opplæring. Trøndelagsmodel-
len bygger på dette.

Hvordan vil statsråden bidra til at alle fylker får et
tettere samarbeid mellom Nav, fylkeskommunen, kom-
munene og næringslivet slik at opplæring og kvalifi-
seringstiltak møter næringslivets behov?»

Presidenten [12:25:14]: Interpellasjonen tas opp av
representanten Linda Hofstad Helleland fra Høyre.

Linda Hofstad Helleland (H) [12:25:27]: NHOs
kompetansebarometer for 2022 viser at to av tre bedrif-
ter opplever et stort udekket behov for kompetanse.
Når vi i Høyre er ute og snakker med bedrifter, er tilba-
kemeldingen entydig. Mangel på arbeidskraft og beho-
vet for kompetanse er en av de største bekymringene
bedriftene melder tilbake om for at de skal kunne bidra
til en sunn utvikling av bedriften og ha mulighet for økt
verdiskaping.

Hva forteller tallene oss? I 2022 manglet NHO-be-
driftene 38 200 nyansatte. De manglet 2 600 lærlinger,
11 400 nyansatte med fagskoleutdanning og 18 600 ny-
ansatte med håndverksfag.

Jeg tror vi alle forstår at den bekymringen bedrifte-
ne føler på, virkelig er reell. Det kommer til å bli stor
konkurranse om arbeidskraft i tiden fremover. Helse-
personellkommisjonen har nettopp redegjort for utred-
ningen innen helse- og omsorgsfeltet, og fremover vil vi
også ha demografiutfordringer som får stor innvirkning
på arbeidsmarkedet.

Vi vet at det var 3 000 ubesatte IKT-stillinger i 2020.
Abelia melder om at man innen 2030, og det er ikke

mange årene til, vil trenge 40 000 flere teknologiutdan-
nede. Bare byggenæringen melder om at de vil mangle
84 000 arbeidstakere i 2035. Dette er en formidabel opp-
gave for oss politikere å forsøke å løse.

Økte muligheter for kompetanseutvikling og om-
skolering vil være avgjørende for å møte kompetansebe-
hovet. Samtidig som vi finner tiltak for det, må vi sørge
for at arbeidskraftreserven utenfor arbeidslivet kan be-
nyttes i større grad. Det er 60 000 nordmenn i arbeidsfør
alder som står utenfor arbeidslivet. Noen av disse kan
ikke jobbe. Flere av dem ønsker å være i arbeid, men
trenger kanskje tilrettelegging eller et kompetanseløft
for å være en del av arbeidslivet. At så mange er utenfor
arbeid, bidrar til økte forskjeller og tapt verdiskaping.

I 2018 satte Solberg-regjeringen for fullt i gang ar-
beidet med inkluderingsdugnaden for å bidra til at per-
soner med hull i cv-en og nedsatt funksjonsevne skulle
være en del av arbeidslivet. Både offentlig og privat sek-
tor ble invitert til å delta. Dugnaden la vekt på tre hoved-
områder: å redusere arbeidsgivers risiko ved å ansette, å
videreutvikle arbeidsrettede tilbud for personer med
rus- og psykisk helse-utfordringer og å bedre mulighete-
ne til tilrettelagt opplæring. Det ble gjennomført forsøk
med tilrettelagt opplæring for voksne, bl.a. innen helse-
og oppvekstfag og byggfag. Kompetansepluss-ordning-
en ble styrket for å gi flere kurs i grunnleggende ferdig-
heter på arbeidsplassen sin. Det ble også gjort endringer
i Navs opplæringstiltak for at flere brukere skal få et bed-
re tilbud som gir formell kompetanse.

Inkluderingsdugnaden pekte også på at det trengs
mer og bedre samarbeid mellom Nav, fylkeskommune-
ne og næringslivet for å tilpasse opplæringstilbudet som
er rettet mot behovene i markedet. I forlengelsen av det-
te er Trøndelagsmodellen etablert. Det er et samarbeid
mellom Nav, Trøndelag fylkeskommune og næringsliv-
et for å kvalifisere kandidater til å matche arbeidsmar-
kedet. I mars 2022 ble det sendt 6 000 sms-er til perso-
ner i Trøndelag som stod utenfor arbeidslivet. Rundt
600 mennesker møtte opp til kickoff. Det ble arrangert
møteplasser der næringslivet og aktuelle kandidater
fikk møte hverandre flere steder i Trøndelag. Drøyt 400
av dem fikk læreplass og er nå godt i gang med et skred-
dersydd løp mot fagbrev og fast jobb.

Hvordan vil arbeids- og inkluderingsministeren bi-
dra til at flere fylker i landet får et tettere samarbeid mel-
lom Nav, fylkeskommuner, kommuner og næringsliv –
enten ved bruk av noe som ligner Trøndelagsmodellen,
eller andre modeller som også ser ut til å ha god effekt –
sånn at opplæring og kvalifiseringstiltak matcher det
behovet bedriftene har for kompetanse og arbeidskraft?

Statsråd Marte Mjøs Persen [12:30:48]: Jeg vil gjer-
ne starte med å takke, først representanten Angell Gim-
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se og deretter representanten Hofstad Helleland, for å
løfte et svært aktuelt og viktig tema.

Vår felles velferd bygger på at flest mulig deltar i ar-
beidslivet. Arbeid bidrar til verdiskaping. Arbeid skaper
fellesskap, utvikling og mestring og er nøkkelen til mer
rettferdig fordeling. Regjeringens utgangspunkt er der-
for at alle som kan og vil jobbe, skal få muligheten til det-
te.

Det er viktig at de som trenger hjelp til å få eller be-
holde arbeid, får tilbud om god og tilrettelagt bistand.
Nav skal bistå de som strever med å komme i arbeid,
bl.a. gjennom å tilby god avklaring, oppfølging og nød-
vendig tilrettelegging.

Nav kan også tilby ulike arbeidsmarkedstiltak av-
hengig av den enkeltes behov. Flere har sammensatte
utfordringer og behov som ikke kan løses av én sektor
alene. I slike tilfeller må hjelpen bygge på et nært samar-
beid med andre sektorer. Særlig gjelder dette innsats
som foregår i skjæringspunktet mellom helse, utdan-
ning og arbeid.

Dagens arbeidsmarked er preget av høy etterspørsel
etter arbeidskraft, og lav ledighet. Dette gir et godt ut-
gangspunkt for å inkludere flere av dem som står uten-
for arbeidslivet. Samtidig melder virksomheter om at de
har utfordringer med å få tak i kvalifisert arbeidskraft.
Kompetansen de trenger, samsvarer ikke alltid med
kvalifikasjonene hos personer som står uten arbeid. Sli-
ke utfordringer kan en ikke løse uten en betydelig sat-
sing på kompetanse, og denne regjeringen vil gjøre det
lettere for flere å delta i opplæring og kompetansehe-
ving.

Regjeringen har nylig lagt fram forslag til ny opplæ-
ringslov, hvor det bl.a. innføres en rett til fullføring av vi-
deregående opplæring og rett til å ta flere fagbrev. Regje-
ringen vil også innføre modulstrukturert opplæring
som hovedmodell for voksne fra høsten 2024. Det vil
legge til rette for mer tilpassede og ofte kortere opplæ-
ringsløp for voksne.

For noen uker siden la regjeringen også fram en
stortingsmelding om kompetansebehovet i Norge. Her
understrekes det bl.a. at det å kvalifisere og mobilisere
flere av dem som står utenfor arbeidslivet, vil være ett av
regjeringens prioriterte områder innenfor utdannings-
og kompetansepolitikken framover.

44 pst. av voksne utenfor arbeidslivet har i dag kun
grunnskoleutdanning. Samtidig blir fullført videregåen-
de opplæring stadig viktigere for å få en stabil tilknyt-
ning til arbeidslivet, og regjeringen ønsker å kvalifisere
flere gjennom å legge til rette for et tettere samarbeid
mellom fylkeskommunen og Nav, slik at flere får mulig-
het til å gjennomføre fag- og yrkesopplæring.

Flere av Navs brukere har dårlige erfaringer fra tidli-
gere skolegang og trenger støtte og tro på egen mestring.

Mange vil også ha behov for ekstra tilrettelegging under-
veis i utdanningsløpet, og tett kontakt med arbeidslivet
er sentralt både for å planlegge tilbud og for å sikre lære-
plasser og muligheter for jobb i den andre enden.

Det er allerede i dag utviklet flere lokale samar-
beidsmodeller spesielt rettet mot å kvalifisere Navs bru-
kere. Et godt eksempel på en slik samarbeidsmodell er,
slik representanten Hofstad Helleland nevner, Trøn-
delagsmodellen.

Det som kjennetegner flere av samarbeidsmodelle-
ne, er at Nav, fylkeskommunen, kommunen og lokale
arbeidsgivere samarbeider om skreddersydde utdan-
ningsløp som matcher lokale arbeidskraftsbehov. Navs
rolle er særlig knyttet til arbeidsmarkedsanalyser, re-
kruttering, oppfølging og bidrag til finansiering. Kom-
munene og arbeidsgivere bidrar ofte med praksisplasser
og læreplasser, mens fylkeskommunene står ansvarlig
for det formelle utdanningsløpet.

For 2023 er det bevilget 25 mill. kr til et forsøk med
tilpasset videregående opplæringstilbud for ledige og
for personer med nedsatt arbeidsevne som trenger fag-
og yrkesopplæring for å komme i arbeid. Nav og fylkes-
kommunen skal samarbeide om tilbudene, og midlene
skal bl.a. dekke tjenester og tiltak som kommer i tillegg
til det ordinære tilbudet. Forsøket skal evalueres og vil
kunne danne grunnlag for nasjonal politikkutvikling.

Mitt inntrykk er at det allerede foregår mye godt
samarbeid om opplæring og kvalifisering i fylkene. Re-
gjeringen vil understøtte dette arbeidet og legge til rette
for videreutvikling av tilbudet framover. Jeg deler der-
med vurderingen til representanten som har tatt opp
denne interpellasjonen, av at et samarbeid mellom Nav,
fylkeskommunen, kommunen og næringslivet er viktig
for økt sysselsetting og inkludering over hele landet. Det
er også viktig å ha i mente at mye av kompetanseutvik-
lingen faktisk foregår på arbeidsplassen, og at det gjør
arbeidslivet til den viktigste arenaen for livslang læring.

Linda Hofstad Helleland (H) [12:36:01]: Jeg vil tak-
ke statsråden for svaret, og jeg er veldig glad for at det er
et tema som statsråden og regjeringen er veldig opptatt
av.

Å få til et tettere samarbeid mellom næringsliv og
utdanningsinstitusjonene haster, og det må også tilret-
telegges for det i praksis. Derfor er det veldig fint at også
næringsministeren sitter i salen akkurat nå, for her
trengs det samarbeid på alle nivåer, både i politikk og
forvaltning og med næringslivet. Når de skriker etter fle-
re fagfolk og høykompetente medarbeidere, er det noe
vi må hensynta for å sikre verdiskapingen og den omstil-
lingen vi skal gjennom, særlig når det gjelder utforming
av opplæring og kvalifiseringstiltak. Hvilke samarbeids-
mekanismer trenger vi nå for å sikre en effektiv og mål-
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rettet problemløsning? Jeg har lyst å vise til Trøndelag,
der vi ser at vi lykkes med dette lokalt hos oss. Sånt tren-
ger vi mer av.

Jeg har lyst til å utfordre regjeringen og statsråden
konkret på hva som kan gjøres. Hvordan ser statsråden
på at vi gjennomgår særaldersgrenser, sånn at vi kan
vurdere disse i takt med utviklingen av levealderen?
Hvordan ser statsråden på å utrede insentiver for å få fle-
re til å stå lenger i jobb og få arbeidsgivere til å beholde
og også ansette flere arbeidstakere over 62 år, som har
verdifull kompetanse, og som kanskje med litt skolering
og kurs kan bidra til å gjøre en god jobb? Hvordan ten-
ker regjeringen og statsråden at man helt konkret kan
legge til rette for samarbeid mellom den enkelte utdan-
ningsinstitusjon og det regionale og lokale næringsliv-
et? Hvordan sikrer man den kompetansen som bedrif-
tene i den regionen som er knyttet til den enkelte utdan-
ningsinstitusjonen, har, og hvordan kan man sikre rask
behandling av nye utdanninger som i større grad er til-
passet det næringslivet vi har i dag?

Statsråd Marte Mjøs Persen [12:38:59]: Det er in-
gen tvil om at det er viktig å jobbe i alle deler, og ikke
minst i begge ender, av arbeidslivet for å sikre at flere
kan stå i arbeid. Jeg kan forsikre representanten om at
regjeringen sammen med partene er i gang med et ar-
beid om særaldersgrenser og også med oppfølging av
pensjonsreformen, for at flere får insentiv til å stå i jobb.
Jeg vil understreke det jeg sa i mitt forrige innlegg, at
den viktigste læringsarenaen er på arbeidsplassen, og vi
må jobbe videre for å sikre at flere kan jobbe lenger og
også få påfyll av kompetanse gjennom hele arbeidsli-
vet.

De siste årene er det gjennomført en betydelig sat-
sing på å kvalifisere flere som står uten arbeid, og legge
til rette for at de får en mer stabil tilknytning til arbeids-
livet. Jeg har også lyst til å nevne ungdomsgarantien som
regjeringen innfører i Norge, der vi skal gi tett og tidlig
oppfølging og ikke minst et tverrfaglig samarbeid med
både utdanningssektoren, Nav og også helsetjenesten,
som er viktig. Ungdomsgarantien skal sørge for at unge
som trenger hjelp til å komme i arbeid, får nettopp den
tidlige innsatsen med tett oppfølging så lenge det er
nødvendig.

Det finnes flere samarbeidsmodeller enn Trøn-
delagsmodellen rundt omkring i landet, og jeg mener at
nettopp det som nevnes av representanten Hofstad Hel-
leland om at man har god kontakt med det lokale nær-
ingslivet, er veldig viktig. Vi har ulike næringsstrukturer
rundt omkring i landet. Vi har f.eks. også Samarbeids-
modell Oslo, som er en fagopplæring rettet mot voksne,
arbeidssøkende innvandrere med svake formelle kvali-
fikasjoner eller svake grunnleggende ferdigheter, som

trenger et kompetanseløp og et tilpasset opplæringsløp
og bistand fra Nav for å få et fagbrev. Det er tilpasset den
situasjonen som er i Oslo, og det er et samarbeid mellom
Nav og Utdanningsetaten. Vi har også Menn i helse, som
er et viktig tiltak for å få flere til å bli egnet for arbeid i
helse- og omsorgssektoren. Det gir målgruppen, som er
Nav-brukere og menn i alderen 25–55 år, en mulighet til
å ta videregående skole, med vg1 og vg2, komprimert til
ett år.

Det finnes enda flere modeller rundt omkring i lan-
det som baserer seg på nettopp at man må gi kvalifise-
ring. Når 100 000 unge i dag står utenfor arbeid, kvalifi-
sering, utdanning eller opplæring, er nettopp dette vik-
tig å sørge for. Det er derfor vi styrker bemanningen, for
å gi flere muligheten til å få en ungdomsveileder. Det
skjer med helårsvirkning fra neste år.

Linda Hofstad Helleland (H) [12:42:31]: Jeg takker
igjen for svaret.

Jeg er helt enig med statsråden i at det er mange uli-
ke måter å gjøre dette på, og jeg tror at ulike prosjekter
kan fungere ulikt fra sted til sted. Det viktige vi politikere
gjør nå, er å bidra til forståelsen om at man her må jobbe
sammen. Næringslivet vil ikke greie å skaffe seg den
kompetansen alene, og utdanningsinstitusjonene vil
ikke klare det alene, så å jobbe på utradisjonelt vis og si
at dette er en stor felles utfordring for oss som nasjon på
alle områder, er helt nødvendig.

Jeg er bekymret over at det er så mange som fortsatt
står uten jobb. Vi vet at mange som har lyst til å jobbe og
bidra, ikke klarer å komme seg inn i arbeidslivet. Det at
vi ikke klarer å benytte oss av det potensialet som er der,
er et stort tap både for næringslivet og for offentlig sek-
tor.

Fra Høyres side er dette – og det tror jeg statsråden
vet – noe vi kommer til å følge nøye med på. Vi har selv,
hos oss, utviklet mye politikk på området, nettopp fordi
vi hører hvilke konkrete løsninger som etterspørres fra
myndighetenes side. Vi vil bidra konstruktivt i tiden
framover for å komme med forslag og initiativ til hvor-
dan vi kan bedre samarbeidet mellom de ulike aktøre-
ne, hvordan vi på kort og lengre sikt skal klare å sikre den
kompetansen vi trenger, samtidig som vi i mye større
grad klarer å hente inn veldig mange av dem som ønsker
å bidra, som ønsker å jobbe, inn i arbeidslivet.

Statsråd Marte Mjøs Persen [12:45:20]: Det hadde
vært enda kjekkere hvis vi var flere som hadde ordet i
denne debatten, som kanskje er en av de viktigste i vår
tid. Jeg vil derfor nok en gang gi honnør til representan-
tene Hofstad Helleland og Angell Gimse for å ta opp
dette viktige temaet.

Jeg deler representanten Hofstad Hellelands be-
kymring for at for mange står utenfor arbeidslivet. Vi vet
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hvilke utfordringer dette kan skape for den enkelte,
samtidig som samfunnet går glipp av viktige ressurser.
Framover blir vi flere eldre og relativt færre i arbeidsfør
alder. Tilgangen på arbeidskraft fra utlandet er også
usikker, og under pandemien så vi hvor sårbart deler av
det norske arbeidslivet er.

Det siste året har krigen i Ukraina ført til at mange
har måttet flykte fra sine hjem. I 2022 kom over 37 000
fordrevne fra Ukraina til Norge, og i 2023 forventes tallet
å bli høyere. Det er viktig at så mange som mulig av disse
kan komme raskt i arbeid og bli i stand til å forsørge seg
og familien sin så lenge de er i landet. Det er også en stor
utfordring.

Jeg har allerede understreket at regjeringen er opp-
tatt av at alle som kan og vil jobbe, skal få muligheten til
dette. Vi har iverksatt en betydelig innsats rettet mot
unge og vil innføre en egen ungdomsgaranti i Nav fra
andre halvår 2023. Vi vil også innføre et forsøk med ar-
beidsorientert uføretrygd for unge uføre under 30 år og
styrke innsatsen overfor unge med psykiske lidelser og
rusproblemer.

I årene som kommer, kan knapphet på kompetanse
bli en av de viktigste flaskehalsene for å løse store sam-
funnsutfordringer. Regjeringen har nylig lagt fram en
stortingsmelding som belyser dette utfordringsbildet og
foreslår tiltak for å møte situasjonen.

Vi vet at det å ha gjennomført videregående opplæ-
ring reduserer risikoen for ledighet og varig utenforskap.
Nav legger derfor vekt på fag- og yrkesopplæring som
tiltak for dem som trenger kvalifisering. Ofte trengs det
tilrettelegging for å fullføre utdanningen. Regjeringen
har derfor iverksatt satsing som støtter opp under et tet-
tere samarbeid mellom Nav og fylkeskommunen om
mer tilrettelagte videregående opplæringsløp for dem
som trenger det. Flere av virksomhetene Nav samarbei-
der med, er også opptatt av å videreutvikle kompetan-
sen til de kandidatene som formidles fra Nav, bl.a. med
sikte på at flere kan ta fagbrev og ansettes i faste, hele
stillinger.

Det er et stort behov for å inkludere flere i arbeidsli-
vet, og jeg håper vi kan stå sammen om å finne gode løs-
ninger som bidrar til nødvendig kvalifisering, høy sys-
selsetting og ivaretakelse av velferdssamfunnet.

Presidenten [12:47:55]: Sak nr. 6 er dermed omme.

S a k  n r .  7  [12:47:58]

Innstilling fra næringskomiteen om Representantfor-
slag fra stortingsrepresentantene Lars Haltbrekken, Bir-
git Oline Kjerstad og Torgeir Knag Fylkesnes om
opprydding av nedlagte og forurensende gruver (Innst.
265 S (2022–2023), jf. Dokument 8:112 S (2022–2023))

Presidenten [12:48:16]: Etter ønske fra næringsko-
miteen vil presidenten ordne debatten slik: 3 minutter
til hver partigruppe og 3 minutter til medlemmer av re-
gjeringen.

Videre vil det – innenfor den fordelte taletid – bli
gitt anledning til inntil seks replikker med svar etter inn-
legg fra medlemmer av regjeringen. De som måtte tegne
seg på talerlisten utover den fordelte taletid, får også en
taletid på inntil 3 minutter.

Geir Jørgensen (R) [12:48:48] (ordfører for saken):
Jeg vil først få lov til å takke komiteen for arbeidet med
dette Dokument 8-forslaget.

Næringskomiteen har behandlet forslag fra stor-
tingsrepresentantene Lars Haltbrekken, Birgit Oline
Kjerstad og Torgeir Knag Fylkesnes om opprydding av
nedlagte og forurensende gruver.

Det er en enstemmig komité som legger fram føl-
gende tilråding:

«Stortinget ber regjeringen innhente en total
oversikt over gamle nedlagte gruver i Norge og for-
urensningsfaren de utgjør ut ifra de stedegne kvali-
tetene til vann- og jordforekomstene, og innen
utgangen av vårsesjonen 2024 komme tilbake til
Stortinget på egnet måte.»
Vi fikk en orientering fra næringsminister Jan Chris-

tian Vestre den 15. februar. Det legges fram tre mindre-
tallsforslag, som jeg benytter anledningen til å ta opp.

Jeg vil knytte noen ord fra oss i Rødt til dette gode re-
presentantforslaget og takke forslagsstillerne for et vik-
tig forslag.

Når det gjelder de nedlagte gruvene, som staten har
et ansvar for, 15 i alt, utgjør de en vedvarende forurens-
ningskilde til mark og vassdrag. Og for å understreke
hvor vanskelig dette er, kan jeg ta et eksempel fra mitt
eget hjemfylke Nordland, Sulitjelma, hvor man i dag
ennå ikke vet hvordan man skal få stanset denne for-
urensningen. Man har forsøkt å fylle de gamle kobber-
gruvene med vann, som et forbedrende tiltak, men det
viser seg da at avrenningen faktisk har blitt verre – foru-
rensningsfaren har blitt større. Det understreker hvor
viktig dette er.

Når vi framover skal få en minerallov, og vi skal satse
på å utvinne mer metaller og mineraler her hjemme i
Norge, er vi også nødt til å ha et sterkt fokus på hva som
skjer når virksomheten er avsluttet. Moderne gruvedrift
er ikke i dag som den var i 1906, da de fant en jernmalm-
forekomst i Sør-Varanger. Så oppsto det en by og et sam-
funn med arbeiderkamp, med skoler, sykehus og alt.
Nei, dagens moderne gruvedrift er en del av det interna-
sjonale kapitalistiske systemet. Man får en brakkerigg og
et selskap som skal drive ut malmen og utnytte dette ras-
kest mulig før de drar av gårde til neste sted. Da må vi
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ikke komme dit at lokalsamfunnene sitter igjen med
tømte verdier og en vedvarende forurensningskilde i
mange, mange år. Det blir viktig for statsråd Jan Christi-
an Vestre å sy igjen den sekken når mineralloven kom-
mer.

Presidenten [12:51:51]: Representanten Geir Jør-
gensen har tatt opp mindretallsforslagene i saken.

Tobias Hangaard Linge (A) [12:52:05]: Jeg vil starte
med å takke saksordføreren for en ryddig framleggelse
av saken.

Det er ingen tvil om at gruveindustrien historisk har
vært utrolig viktig for Norge. Den har bidratt til yrende
lokalsamfunn og lokal verdiskaping mange steder i lan-
det. Det er heller ingen tvil om at datidens krav til miljø
og tilgjengelig teknologi har etterlatt seg relativt store
områder med ulik grad av forurensning i forbindelse
med gammel gruveinfrastruktur.

For Arbeiderpartiet har det vært veldig viktig å ta
tak i de områdene der forurensningsfaren er størst. Det
var også bakgrunnen for at vi iverksatte omfattende til-
tak på Løkken Verk etter pålegg i 2008, og i statsbudsjet-
tet for inneværende år har vi bevilget 16 mill. kr til de
første trinnene i opprydningen i Folldal Gruver. Jeg re-
gistrerer også det forrige representant nevnte fra taler-
stolen, om Sulitjelma, at man der ikke har funnet noen
varig løsning. Vi mener, og det understreker vi også i
merknads form, at det er viktig at man framover går i
mye tettere dialog med de faglige myndighetene, men
også med kunnskapsmiljøene, universitetsmiljøene, for
å finne gode løsninger også for framtiden.

Når tiltakene på de mest forurensede gruvene nå er
iverksatt, mener vi det fornuftige neste steget er å gå vid-
ere med kartlegging. Det er mange gamle gruver rundt
om i landet vårt der forurensningsfaren ikke er avklart,
og derfor er jeg glad for at hele komiteen kan stille seg
bak forslaget om å kartlegge gamle, nedlagte gruver og
forurensningsfaren disse utgjør.

Jeg vil også legge til at vi i Arbeiderpartiet i stor grad
mener at flere av de andre forslagene som forslagsstiller-
ne løfter, har gode intensjoner, men understreker at vi
må gjøre dette skrittvis. Derfor mener vi det nå må kart-
legges for å avdekke alle vesentlige forhold, før vi fatter
eventuelle andre vedtak knyttet til ansvar og videre
opprydding.

I det grønne skiftet og i den digitale tidsalderen vi nå
lever i, vil behovet for mineraler bli stadig større, og Nor-
ge skal gå foran og vise verden at vi kan skape verdens
mest miljøvennlige og bærekraftige mineralnæring.
Heldigvis har teknologien utviklet seg også på mineral-
feltet. Vi klarer i dag å utnytte i all vesentlighet de fleste
massene som tas ut, og håndteringen av forurensede
masser er også betydelig bedre. Det er like fullt viktig at

vi rydder opp etter gamle synder fra fortidens gruvein-
dustri. Det er vi godt i gang med allerede, og med vedta-
ket senere i dag om kartlegging mener jeg at vi tar det ar-
beidet et viktig steg videre.

Olve Grotle (H) [12:54:50]: Mineralnæringa er ei
viktig næring for landet vårt og ei næring som kjem til å
bli viktigare og viktigare. Grunnane til det er mange,
men sentralt står både behovet for mineral i det grøne
skiftet og den geopolitiske situasjonen, der det kan bli
mangel på strategisk viktige mineral.

Saka i dag handlar rett nok om ei anna side ved mi-
neralnæringa, nemleg dei miljøutfordringane næringa
har og kan gje. Når vi behandlar saka i dag, er det difor
ikkje berre fordi det er viktig å ta fatt i dei utfordringane
som representantforslaget tek opp, men òg fordi det sei-
er noko om korleis vi skal behandle problemstillingane
framover. Skal vi lykkast med å utvikle mineralnæringa
vår i åra framover, må vi gjere det på ein miljømessig god
og berekraftig måte.

Som resten av komiteen er Høgre oppteke av å av-
grense forureining frå gamle, nedlagde gruver. Fleirtalet
har i saka vist til svarbrevet frå statsråden til komiteen,
der det blir gjort greie for forureiningslova § 7 andre
ledd, om at den ansvarlege, når det er fare for forurei-
ning, skal sørgje for tiltak for å hindre forureininga. Vi-
dare skal miljøstyresmaktene i saker der ansvarsforhol-
da er uklare, vurdere frå sak til sak kven som er nærmast
til å ta ansvar, og vidare gje pålegg om å setje i verk tiltak.
Det er i saka òg vist til fleire konkrete gruver og saksfor-
hold, men det vil gå utover rammene i dette innlegget å
kome inn på det her.

Når komiteen no samrøystes går inn for at regjerin-
ga skal innhente eit totalt oversyn over gamle, nedlagde
gruver i Noreg, forureiningsfaren dei utgjer for den loka-
le kvaliteten til vatn- og jordførekomstane, og kome til-
bake til Stortinget på eigna måte, meiner Høgre at det vil
gje eit godt grunnlag for å arbeide vidare med temaet.
Dette gjeld det som også elles er nemnt i merknadene,
nemleg at styresmaktene i større grad enn i dag bør in-
volvere relevante forskings- og kunnskapsmiljø for å ut-
vikle kompetanse og nye løysingar på feltet.

Per Olav Tyldum (Sp) [12:57:33]: Senterpartiet er
opptatt av å begrense forurensningen fra gamle nedlag-
te gruver. Det ble igangsatt et systematisk arbeid på
1980-tallet, men til tross for det pågår det fortsatt for-
urensning flere steder. Det er tatt gode grep, men mer
gjenstår. Det er innført tiltak på eksempelvis Løkken
Verk, hvor to av tre miljømål per i dag er oppfylt. Det er
avsatt 16 mill. kr til første trinn av oppryddingen i Foll-
dal. Det varsles også tiltak i andre områder. Det er bra.

Jeg er glad for at myndighetene er opptatt av å bygge
opp ytterligere kompetanse på gruveforurensning, og at
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forsknings- og kunnskapsmiljøene involveres for å ut-
vikle nye løsninger og kompetanse.

Gruvedrift har spilt en viktig rolle i norsk næringsliv
og er blant de eldste eksportindustriene i landet. Nærin-
gen har en lang og betydningsfull historie, og det er derfor
viktig å ta ansvar for forurensningen fra gamle gruver. Jeg
tillater meg derfor å referere til innspill gitt til komiteen
fra kommunene Røros, Holtålen, Os, Tolga og Engerdal.
Kommunene, som tilhører verdensarvområdenes buffer-
sone, setter stor pris på at denne saken blir tatt opp, og vi-
ser tydelig engasjement. De poengterer at ansvaret for
oppfølging, opprydding og sikring av gruveområdene,
herunder finansiering, bør plasseres hos staten, for å sikre
at en har en langsiktig og tydelig organisering.

Avslutningsvis: Det er å legge merke til at en samlet
komité ser fram til en total oversikt over gamle nedlagte
gruver og hvilke forurensningsfarer disse utgjør.

Rasmus Hansson (MDG) [12:59:40]: Takk til for-
slagsstillerne, som tar opp denne viktige problemstil-
lingen.

Riksrevisjonen har altså konkludert med en ganske
dramatisk kritikk av regjeringen og departementet i
denne saken og har slått fast at Nærings- og fiskeridepar-
tementet ikke forvalter sitt ansvar for de hjemfalte gru-
vene i tråd med forurensningsloven. Det er en alarme-
rende situasjon, spesielt når det gjelder tre av de mest
forurensende gruvene, Løkken Verk, Folldal Verk og
Sulitjelma, som har hjemfalt til staten. Derfor er jeg glad
for at en samlet komité foreslår å be regjeringen innhen-
te en total oversikt over de gamle, nedlagte gruvene og
forurensningsfaren som de utgjør.

Så er det desto mer synd at det ikke er flertall for de
langt mer presise forslagene som er lagt fram, om å av-
klare forurensningsansvaret for disse gruvene, om at det
økonomiske ansvaret til selskapene som har hentet ut
verdier fra gruvevirksomheten, vektlegges i vurderingen
av hvem som har forurensningsansvaret, og om å lage en
tidfestet plan for opprydding av alle de nedlagte og for-
urensende gruvene.

Den situasjonen vi nå diskuterer, er et resultat av at
de som har hatt politisk makt, som er omtrent de sam-
me som har politisk makt i dag, ikke har stilt de nødven-
dige miljøkravene til utøverne. Da er det deprimerende
at de samme partiene nå ikke vil stille tilstrekkelig stren-
ge krav om opprydding. Dette er jo miljøgjeld som for-
faller til betaling, og tiden er inne for at vi må begynne å
betale denne gjelden, ikke fortsette å skyve den foran
oss og stikke fra ansvaret.

Jeg forventer i hvert fall at regjeringen følger opp
vedtaket som får flertall i dag, på en spesielt grundig må-
te, og at tidligere vedtak om å stille strengere krav om til-
bakefylling og økt ressursutnyttelse blir fulgt opp. Dette

skal sette standarden for framtidens gruvedrift, som vi
nå er svært opptatt av i en situasjon hvor det trengs nye
metaller, osv. – en debatt vi har vært innom i stor grad –
samtidig som den nye gruvevirksomheten må være mil-
jøvennlig og naturpositiv i en helt annen utstrekning
enn til nå, slik at den ikke skaper nye problemer av den
kategorien som vi nå er nødt til å betale for.

I n g r i d  F i s k a a  hadde her teke over president-
plassen.

Statsråd Jan Christian Vestre [13:02:32]: Jeg er helt
enig med – og vil gjerne takke – både forslagsstillerne og
hele komiteen i engasjementet for at det er viktig å re-
dusere forurensning fra våre gamle gruver.

Det generelle utgangspunktet kjenner vi jo. Etter
både tidligere og dagens lovgivning er det den som dri-
ver, eller som har drevet, med mineralvirksomhet, som
er ansvarlig for sikring og opprydding etter driften. Så sa
representanten Hansson at det ansvaret kunne henle-
des til sittende regjering. Vel, Folldal gruver startet sin
virksomhet på midten av 1700-tallet, så her er det nok
mange som har ansvaret både for de miljøkrav som har
blitt stilt, og for den oppfølgingen som senere har blitt
gjort, når det gjelder både sikring og opprydding etter
denne driften. Det viktigste er at vi sammen tar ansvaret.

Når det så gjelder gamle gruveområder, er det ikke
alltid at virksomheten som tok ut mineralene, eksisterer
lenger, eller at rettsetterfølgerne kan pålegges et ansvar
for opprydding. I saker med uklart ansvarsforhold vil
miljømyndighetene vurdere fra sak til sak hvem som er
nærmest til å ha dette ansvaret og som da også kan gis
pålegg om opprydding. Det gjelder uavhengig av om det
er en privat eller en statlig aktør som vurderes å være
nærmest til å ha ansvar for den forurensende eiendom-
men. Det er Klima- og miljødepartementet som er over-
ordnet miljømyndighet i Norge.

Det finnes nedlagte gruver i alle landets fylker. I til-
legg til å være en kilde til forurensning er også disse gam-
le gruvene en industri- og kulturhistorisk verdi for oss.
Det er over tusen vannforekomster i Norge som er påvir-
ket av avrenning fra nedlagte gruver. Selv ved en indivi-
duell vurdering og påfølgende tiltak som kan være både
omfattende og svært kostnadskrevende, tilsier både er-
faring og kunnskap om nedlagte gruver at vannfore-
komstene ikke nødvendigvis vil oppnå god tilstand.

Når det gjelder de gruveområdene som Nærings- og
fiskeridepartementet har ansvar for, er jeg selvfølgelig
helt enig med Riksrevisjonen i at det er viktig å begrense
forurensningen og oppfylle miljøpåleggene. Samtidig
må tiltakene vurderes mot eventuelle ulemper, og det er
ikke alltid sånn at det vil være riktig ressursbruk hvis ef-
fekten av tiltakene er svært usikker. Konkret for gruver
som mitt departement har ansvar for, er forurensnings-



3376 202318. apr. – Riksrevisjonens undersøkelse av Forsvarets informasjonssystemer for kommunikasjon og 
informasjonsutveksling i operasjoner

risikoen vurdert til å være størst for Folldal Verk, Løkken
Verk og Sulitjelma gruver. Det er bakgrunnen for at Løk-
ken Verk tidligere er blitt prioritert i oppryddingsarbei-
det, og at vi i statsbudsjettet for inneværende år har be-
vilget 16 mill. kr til å starte oppryddingsarbeidet i Foll-
dal.

Det ble gjennomført en omfattende kartlegging på
1980- og 1990-tallet. Da ble det utarbeidet en liste på ca.
hundre gruver der potensialet for forurensning ble prio-
ritert. Vi har prioritert den listen med 12–13 gruver, der-
iblant dem jeg nevnte, inklusiv Røros. Miljødirektoratet
og myndighetene har siden det jobbet kontinuerlig
med både å avklare ansvarsforhold og pålegge tiltak for
dette. Det vil vi også i det videre gjøre – nå med Stortin-
gets ferske vedtak.

Presidenten [13:05:37]: Dei talarane som heretter
får ordet, har òg ei taletid på inntil 3 minutt.

Heidi Greni (Sp) [13:06:00]: Det er godt å se at ko-
miteen er enig om den viktige målsettingen at forurens-
ning fra nedlagte gruver ikke skal ødelegge naturgrunn-
laget for fisk og dyr, og ikke minst at en enstemmig ko-
mité støtter at Stortinget ber regjeringen «innhente en
total oversikt over gamle nedlagte gruver i Norge og
forurensningsfaren de utgjør ut ifra de stedegne kvalite-
tene», og at dette skal komme til Stortinget innen ut-
gangen av vårsesjonen 2024.

Det er helt nødvendig å få en oversikt for at vi skal
klare å ta tak i dette. Én ting er de gruvene som har statlig
eierskap – der er ansvarsforholdet kartlagt – men vi har
mange gruver, særlig i mitt område, der eierforholdet er
mer uavklart. Jeg kommer fra Holtålen kommune. Det er
en kommune med et vernet vassdrag, Gaulavassdraget,
samtidig som vi er en del av buffersonen til verdensarv-
stedet Røros. Vi har Killingdal gruver, der dette er en vel-
dig aktuell problemstilling, som ble nedlagt i 1986. Mye
tyder på at det er kommunen som står som eier, men det
er staten som har gjort oppryddingsarbeidet og tatt det
ansvaret. Men som det står i innstillingen, er det mye av
det oppryddingsarbeidet som alltid vil være midlertidig,
og nå, 15–20 år etterpå, ser vi at avrenningen fra veltene
øker, osv.

Situasjonen hos oss er at avrenningsvannet skal gå
ned i gruven. Da det ble prosjektert, var planen at dette
skulle være en tørr gruve fordi to luftesjakter skulle hol-
des tørre, ifølge fagfolk. Nå er situasjonen at den er fylt
over det krysningspunktet, og det er ikke lenger gjen-
nomtrekk, og vi har en kjempeutfordring fordi vi ikke
vet hvordan det ser ut. Det er Nord-Europas dypeste gru-
ve, men vi aner ikke hvor mye det stiger i året, og vi vet
ikke hvor lang tid det tar før gruven er fylt.

Etter mitt syn er det helt umulig for en kommune å
ha verken kompetansen eller økonomien til å gjøre noe

med dette, så jeg er glad for at det nå blir kartlagt. Jeg er
helt overbevist om at staten må ta ansvaret for både
oppfølgingen og det økonomiske, for ingen kommune –
verken min eller andre kommuner – har mulighet eller
kompetanse til det.

Vi hadde også en situasjon i 2018 da det oppsto et
stort synkehull der. Da var det en stor diskusjon om
hvorvidt det var grunneierlaget som skulle ta det ansva-
ret. Til slutt ble det til at staten tok ansvaret og fikk tettet
det igjen, for det utgjorde en stor trussel mot ferdsel i
området. Dette er også et kulturminne som blir brukt til
kulturelle aktiviteter.

Jeg er altså veldig glad for at dette nå blir kartlagt, og
jeg håper at vi kommer fort i gang med tiltak i disse gru-
vene.

Presidenten [13:09:02]: Fleire har ikkje bedt om
ordet til sak nr. 7.

S a k  n r .  8  [13:09:08]

Innstilling fra kontroll- og konstitusjonskomiteen om
Riksrevisjonens undersøkelse av Forsvarets informa-
sjonssystemer for kommunikasjon og informasjonsut-
veksling i operasjoner (Innst. 259 S (2022–2023), jf.
Dokument 3:3 (2022–2023))

Presidenten [13:09:25]: Etter ønske frå kontroll- og
konstitusjonskomiteen vil presidenten ordna debatten
slik: 5 minutt til kvar partigruppe og 5 minutt til medle-
mer av regjeringa.

Vidare vil det – innanfor den fordelte taletida – bli
gjeve høve til inntil seks replikkar med svar etter innlegg
frå medlemer av regjeringa, og dei som måtte teikna seg
på talarlista utover den fordelte taletida, får ei taletid på
inntil 3 minutt.

Seher Aydar (R) [13:09:59] (ordfører for saken): Da
rapporten om Forsvarets informasjonssystemer for
kommunikasjon og informasjonsutveksling i operasjo-
ner ble lagt fram, uttalte riksrevisoren at det er en av de
mest alvorlige rapportene Riksrevisjonen noen gang
har lagt fram. En alvorlig rapport ble med dagens sik-
kerhetsbilde enda mer alvorlig.

Selve undersøkelsen er gradert, men Riksrevisjonen
har utarbeidet en ugradert versjon. At det finnes en of-
fentlig rapport, bidrar til at befolkningen ikke er frarøvet
en åpen debatt om en av de mest alvorlige rapportene.
Komiteen avholdt en lukket høring i denne saken, og jeg
er glad for at Forsvarsdepartementet strakk seg langt i å
avgradere høringsreferatet. Alt dette bidrar til at vi kan
ha denne debatten for åpne dører.

Riksrevisjonen har undersøkt perioden for forrige
langtidsplan, altså 2017–2020. Riksrevisjonen konklu-
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derer med at mangler i samvirke mellom Forsvarets
kommando- og kontrollinformasjonssystemer kan på-
virke Forsvarets operative evne, at sårbarheter innen
sikkerhet i Forsvarets kommando- og kontrollinforma-
sjonssystemer gir risiko for svekket operativ evne, og at
Forsvarsdepartementet over tid ikke har klart å realisere
effektive og sikre informasjonssystemer som understøt-
ter Forsvarets operative evne. Det er urovekkende.

Jeg skal ikke lese opp alle de alvorlige manglene
Riksrevisjonen har avdekket, men jeg vil framheve to
områder. Det ene er at det ikke bare er snakk om gamle
systemer med gamle problemer, men at det skapes nye
problemer som følge av hvordan forsvarssektoren er or-
ganisert. Det kjøpes bl.a. inn nytt utstyr til Forsvaret som
ikke fungerer fullt ut sammen med systemer som For-
svaret allerede bruker. Dette gjelder bl.a. de nye kamp-
flyene, som utgjør det største offentlige innkjøpet i his-
torien. En enstemmig komité forventer at anskaffelses-
rutinene i forsvarssektoren ikke legger opp til nye sam-
handlingsproblemer.

Et stort tema har vært samarbeidsproblemene mel-
lom Forsvaret og Forsvarsmateriell. Forsvarsmateriell
ble opprettet etter anbefalingen til daværende forsvars-
sjef. I høringen viste både sittende forsvarssjef og for-
svarsministeren til utydelig rollefordeling mellom For-
svaret og Forsvarsmateriell. Til mitt spørsmål om hvor-
vidt forsvarssjefen i dag opplever å ha forutsetninger og
myndighet til å sikre Forsvaret effektive og sikre kom-
mando- og kontrollinformasjonssystemer, svarte for-
svarssjefen bl.a. at han opplagt har ansvaret, men at
myndigheten ennå ikke er der. Komiteen understreker
at forsvarsministeren må etablere en styringsmodell
med tydeligere ansvar og myndighet, hvor Forsvaret og
forsvarssjefen gis et mer helhetlig ansvar.

Det andre er at det må ryddes opp i programmene
Mime og MAST. Forrige regjering la opp til strategisk
partnerskap hvor private leverandører ikke bare skulle
utvikle og levere systemene, men også ta over oppgaver
knyttet til å drifte dem. Dette ble gjort uten å avklare hva
slags forpliktelser selskapets ansatte har til å stille opp
ved krise og krig, altså om Forsvaret får IKT-støtten det
behøver. Riksrevisjonen fant vesentlig risiko ved dette,
og en samlet komité ber regjeringen om en avklaring.
Forsvaret har nylig avlyst den planlagte anbudsrunden
for MAST. Komiteens flertall har tillit til at det er en klok
vurdering.

For Rødt har det vært viktig å lytte til hva de tillits-
valgte i Forsvaret har hatt å si. Verken Norges offisers- og
spesialistforbund eller Befalets Fellesorganisasjon øns-
ker at ansvaret for å drifte eller forvalte IKT-systemer
skal overlates til aktører utenfor Forsvaret. Det synes jeg
regjeringen skal rette seg etter. Jeg minner om at regje-
ringspartiene i Hurdalsplattformen lovet en helhetlig

gjennomgang av strategiske partnerskap i forsvarssek-
toren.

Helt til slutt vil jeg takke komiteen for et godt sam-
arbeid. Jeg opplever at det var ønske om og alvor over at
vi ville se på alle disse sakene og være så samlet som mu-
lig der det var mulig å være det. Jeg vil takke Riksrevisjo-
nen for den viktige rapporten, og ikke minst alle som
har svart på våre spørsmål under høringen.

Neste gang Riksrevisjonen ser på Forsvarets infor-
masjonssystemer, trenger vi at konklusjonen er en helt
annen. Det er riktig at utfordringene som vi har i dag,
ikke ble skapt under denne regjeringen, men det er like-
vel denne regjeringen som har ansvaret for å løse dem
raskt og grundig. Det håper jeg at vi ser, og at vi neste
gang vi får en rapport, kan konkludere med at vi har
kommet framover, og at vi kan si at Forsvarets operative
evne ikke er svekket.

Lubna Boby Jaffery (A) [13:15:13]: Det er ikke hver-
dagskost at kontroll- og konstitusjonskomiteen be-
handler saker av en slik alvorlighetsgrad som denne.
Jeg vil takke komiteen for et godt samarbeid i en kre-
vende sak og også takke saksordføreren for grundig og
godt arbeid. I tillegg vil jeg takke Riksrevisjonen og de-
partementet, som har bidratt til mest mulig åpenhet i
saken.

Riksrevisjonsrapporten avdekker svært alvorlige
mangler ved Forsvarets kommando- og kontrollinfor-
masjonssystemer. Varsellampene blinker rødt. Over tid
har Forsvarsdepartementet ikke greid å realisere effekti-
ve og sikre informasjonssystemer som understøtter For-
svarets operative evne. Det gir all mulig grunn til bekym-
ring. Krigen i Ukraina danner et bakteppe som er med
på å understreke alvoret i situasjonen ytterligere. Derfor
er mitt tydelige budskap i debatten i dag at nå må For-
svarsdepartementet, Forsvaret, Forsvarsmateriell og
sektoren ellers tenke nytt og få opp tempoet.

Komiteen har stilt seg samlet bak Riksrevisjonens
anbefalinger, og disse er departementet i gang med å føl-
ge opp. I innstillingen har vi også løftet fram noen av po-
engene som kom fram av kontrollhøringen komiteen
gjennomførte i januar. Riksrevisjonen har anbefalt at
Forsvarsdepartementet følger opp arbeidet med å av-
klare ansvaret mellom etatene i forsvarssektoren. Den-
ne anbefalingen har vi ytterligere understreket.

Helt siden opprettelsen av Forsvarsmateriell har det
vært en forutsetning at man må avklare ansvarsfordelin-
gen mellom særlig Forsvaret og Forsvarsmateriell. Et av
de klare funnene i høringen var at dette ennå ikke er
gjort. Det ble pekt på av både tillitsvalgte, nåværende og
tidligere forsvarssjef, Nasjonal sikkerhetsmyndighet og
Forsvarets forskningsinstitutt. Mange påpekte også at
forsvarssjefen må få mer myndighet.
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Jeg tror også det er riktig løsning. Forsvarsmateriell
skal bidra med en profesjonell organisasjon for å an-
skaffe, forvalte og videreselge forsvarsmateriell. Samti-
dig er det viktig at Forsvaret og forsvarssjefen får myn-
dighet som samsvarer med det ansvaret de har for den
operative evnen. Det er derfor positivt at dagens for-
svarsminister har tatt ordentlig tak i problemstillingen
og satt i gang arbeidet med en ny styringsmodell. For-
svarsministeren er også tydelig på at det er mye som ta-
ler for at Forsvaret igjen skal få et mer helhetlig ansvar,
noe vi i Arbeiderpartiet stiller oss bak.

Forsvarssektoren må også få på plass mer kompe-
tanse, tydeligere ledelse og en sterkere kultur når det
gjelder IKT. Det trengs for å få opp tempoet. Forsvarssje-
fen er den øverste ansvarlige for å få dette til. Han må or-
ganisere Forsvaret, inkludert sin egen ledergruppe, slik
at de når målsettingene som er satt. Nå må de nok også
tenke nytt om kompetanse og kultur i Forsvaret.

Forsvaret trenger mer IKT. Dagens teknologiske ut-
vikling går lynraskt. I innstillingen påpeker vi at forsvars-
sektoren i langt større grad må ta høyde for den teknolo-
giske endringstakten. Det betyr at de må tenke nytt. De
må gjøre ting annerledes. Blant annet må de investere i
IKT-teknologi på en mer hensiktsmessig måte enn det da-
gens tradisjonelle investeringsprosesser legger opp til.

Dette er også grunnen til at vi har løftet fram Svend-
sen-utvalgets rapport fra juni 2020. Rapporten innehol-
der skarpe observasjoner av dagens forsvar og kommer
med klare anbefalinger om hva Forsvaret bør gjøre for å
holde tritt med den teknologiske utviklingen. Flere av
utvalgets observasjoner og anbefalinger er relevante når
Riksrevisjonens rapport skal følges opp. Jeg vil derfor av-
slutte med å oppfordre regjeringen og Forsvaret til å ha
med seg rapporten når de nå jobber videre med å utvik-
le Forsvaret og informasjonssystemene.

Peter Frølich (H) [13:19:46] (komiteens leder):
Denne saken er, som tidligere talere har sagt, både al-
vorlig og kompleks, og den gjelder utfordringer som
har gjeldt i Forsvaret i ganske lang tid. Derfor har jeg
lyst til å starte med en takk til komiteen, for det som
kunne blitt en politisert sak, har tvert imot blitt be-
handlet veldig konstruktivt og grundig. Jeg vil særlig
takke saksordføreren for godt arbeid underveis.

Når det gjelder selve detaljene i rapporten, er
merknadene gode. Vi får ikke tid til å gå inn på alle detal-
jene, men Høyre slutter seg som kjent til Riksrevisjo-
nens konklusjoner og kritikk. Det er likevel noen mo-
menter fra innstillingen og fra den offentlig tilgjengelige
delen av høringsreferatet som jeg har lyst til å trekke
fram og knytte noen kommentarer til.

Tidligere forsvarsminister Eriksen Søreide redegjor-
de i høringen ganske grundig for bakgrunnen for de IKT-

utfordringene som Forsvaret har stått i. Vi får en historie
om et forsvar som ikke var rustet til å oppfylle de opera-
tive kravene som gjaldt fram til 2013. Det var utdaterte
krav, og de måtte rett og slett skjerpes for å møte den nye
sikkerhetspolitiske utfordringen som vi sto overfor den
gangen. Derfor ble det iverksatt et grundig arbeid med
først å kartlegge tilstanden og deretter avdekke de
manglene som gjaldt. Det ble også gjort organisatoriske
endringer underveis.

Den kanskje viktigste biten som ble gjort i relasjon
til denne rapporten, var IKT-strategien som ble lansert.
Den viser at dette er et problem som heldigvis ikke har
kommet overraskende på verken Forsvaret eller oss po-
litikere. Det har vært oppmerksomhet rundt det en
stund. Det har vært planverk og arbeid i gang lenge. Det
er ikke bare mine ord, det er også statsrådens gode ord. I
statsråd Grams svar til Riksrevisjonen sies det at IKT-
strategien står seg som svært relevant i møte med Riks-
revisjonens kritikk. Det er også helt tydelig understreket
fra statsrådens side at det er IKT-strategien som har vært
gjeldende, og fortsatt vil gjelde, i arbeidet som skal pågå
framover.

Det er selvfølgelig helt åpenbart at det vil skje end-
ringer og gjøres justeringer underveis – det skulle egent-
lig bare mangle – men en av de mer overraskende juste-
ringene som kom, som også dukket opp under komite-
ens arbeid, var avlysningen av konkurransen knyttet til
MAST. Det har vært mye ved MAST som har vært fram-
hevet som en av de viktigste forutsetningene for at ar-
beidet skal lykkes. Det er en interessant endring. Så sy-
nes jeg det er viktig at vi som kontrollkomité ikke skal
drive med fortløpende kommittering, overprøving og
synsing rundt akkurat de valgene som gjøres. Det er
statsrådens privilegium å ta de valgene som må tas for å
nå gitte mål. Samtidig – og det vet vi alle: Om man gjør
denne typen endringer, ganske store endringer, under-
veis i prosessen, står man også ansvarlig for det resultat-
et som eventuelt måtte oppstå. Vi har notert oss statsrå-
dens svar til komiteen rundt denne problematikken og
fester lit til dem og at den framdriften skal holdes. Jeg ser
fram til det arbeidet som skal gjøres da.

Til slutt vil jeg si at det er på sin plass og helt naturlig
at denne rapporten følges opp med en rask oppfølgings-
rapport fra Riksrevisjonen. Det vil, så vidt jeg forstår,
ikke ta mer enn kanskje et år eller to før vi møtes igjen i
denne sal og diskuterer dette ekstremt viktige temaet.
Jeg tror jeg snakker på vegne av alle når jeg sier at jeg da
håper vi har kommet enda lenger i dette arbeidet.

Nils T. Bjørke (Sp) [13:24:26]: Eg vil takka saksord-
føraren og komiteen særskilt for at me har klart å koma
fram til ei sameint innstilling på dei viktige punkta i
denne alvorlege saka. Slik syner me at Stortinget evnar
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å ta kontrolloppgåva si på alvor. Eg vil òg seia at eg vel-
dig glad for at me fekk eit så godt samarbeid med depar-
tementet, slik at me no faktisk har klart å leggja fram ei
open sak i Stortinget og kan forhandla det fullt ope.

Solberg-regjeringa sin ambisjon med langtidspla-
nen for Forsvaret for 2017–2020 var å styrkja den opera-
tive evna til Forsvaret gjennom å satsa på IKT. IKT skulle
m.a. nyttast for å betra samhandlinga i Forsvaret sine
operasjonar. Slik gjekk det ikkje. Tryggleik og risiko i sys-
tema er ikkje tilpassa ei tid med hybrid krigføring. For-
svaret manglar framleis verksemdsarkitektur som gjer
det mogleg å samhandla mellom system og redusera ta-
let på system. Utan arkitektur har ikkje Forsvaret kart
over korleis systema kommuniserer med kvarandre. Det
trengst for å få naudsynt oversikt, slik at nye system som
vert kjøpte inn, kommuniserer med systema som er i
bruk.

Problema som Riksrevisjonen peiker på, har mange
regjeringar freista å løysa – utan hell. Problemet er kjent
av leiinga i Forsvaret og Forsvarsdepartementet. Likevel
har dei fått halda fram over lang tid. Forsvaret manglar
sikre og effektive informasjonssystem som har djupe rø-
ter i sjølve arbeidsforma i Forsvaret. Slike fellesprosjekt
har vorte prioriterte ned samanlikna med prosjekt i
kvar våpengrein, som har ein tydeleg eigar. Det har teke
lang tid å fasa ut materiell. I komitéhøyringa omtala tid-
legare forsvarsminister Eriksen Søreide dette som om-
kamp.

Forsvaret har vorte hengande etter i IKT-utviklinga
av di samhandlinga mellom IKT-systema manglar ein
tydeleg eigar. Då ansvaret for anskaffing og drift av IKT-
systema vart delt mellom Forsvaret og det nye forsvar-
materiell, FMA, vart eigarskapen for fellesprosjekt på
IKT endå meir utydeleg, så utydeleg at det forseinka nye
investeringar og naudsynte tekniske løysingar.

Dette må forsvarsministeren no løysa på overtid. Eg
meiner forsvarsministeren gjer rett i å gje forsvarssjefen
eit meir heilskapleg ansvar på IKT-området og revurdera
prosjekt med høg risiko. I det vidare arbeidet må minis-
teren leggja til grunn at ein samla komité i innstillinga
seier at anskaffingar på IKT-området ikkje har klåre skil-
je mellom investering og drift. Difor er det naudsynt at
forsvarssjefen får eit heilskapleg ansvar for både investe-
ring og drift.

Det er framleis høg risiko for framdrifta i naudsynte
IKT-investeringar og for ein ny styringsmodell som skal
ta tak der tidlegare omorganisering ikkje har endra ga-
mal praksis. Arbeidet må lukkast for å sikra tryggleiken
for land og folk både digitalt og fysisk i det trusselbildet
me no må vera budde på.

Audun Lysbakken (SV) [13:27:55]: Dette er en al-
vorlig sak. Sakens alvor ble tungt understreket av riks-

revisoren da undersøkelsen ble lagt fram, og for SVs del
kan vi ikke annet enn å slutte oss til det. Det sier seg
selv, gitt den oppgaven Forsvaret har med å ta vare på
sikkerheten til land og folk. Sårbarheten i Forsvarets in-
formasjonssystemer gir rett og slett risiko for at Forsva-
rets operative evne svekkes.

I denne saken er det naturlig å gå nøye gjennom or-
ganiseringen i forsvarssektoren og spørre seg i hvilke
ledd problemene finnes – enten de handler om mangel
på samordning, dårlige rutiner eller mangel på etter-
traktet og spesialisert kompetanse, eller en kombina-
sjon av dette. Det er likevel viktig å understreke, som ko-
miteen gjør i innstillingen, at det er Forsvarsdeparte-
mentet, og enda mer spesifikt forsvarsministeren, som
til syvende og sist har det helhetlige ansvaret.

En forutsetning for å kunne løse et problem er at
man kjenner og forstår problemet godt, men da Riksre-
visjonen gjorde sin undersøkelse, hadde ikke Forsvaret
god nok oversikt over alle de informasjonssystemene
som er i bruk, og de hadde heller ikke kartlagt skjer-
mingsverdige systemer.

Det er viktig at regjeringen noterer seg komiteens
kritikk av manglende kontroll med forsvarssektorens
materiellforvaltning på IKT-området. Det er regjeringen
som nå må sørge for den nødvendige handling for at
sånn kontroll blir utført framover.

På samme måte understreker vi at langtidsplanens
forutsetninger om styrking av Cyberforsvaret nå følges
opp. Det er uholdbart at Forsvaret har for dårlig evne til
å oppdage og stanse digitale angrep.

Det er avgjørende for Forsvaret å rekruttere den
kompetansen som trengs for å henge med i den tekno-
logiske og digitale utviklingen. I noen tilfeller innebærer
det også strategisk samarbeid med sivile partnere. SV
har flere ganger pekt på det samme som Riksrevisjonen
gjør i sin oppsummering, nemlig at det er problematisk
at det ble besluttet å gå i dialog med sivile leverandører
før de folkerettslige konsekvensene av et sånt samar-
beid var avklart. Hele komiteen deler vurderingen av at
en sånn avklaring er nødvendig, og jeg vil understreke
behovet for at regjeringen prioriterer det.

For SVs del vil jeg også understreke at vi er enig i det
som ble sagt fra begge fagforbundene i sektoren under
høringen, både Norges offisers- og spesialistforbund og
Befalets Fellesorganisasjon. De var opptatt av hvor
driftsansvaret for MAST og Mime skal ligge, og behovet
for at driftsansvar ikke outsources ut av forsvarssekto-
ren. Forsvaret må jo gjerne – og trenger det noen ganger
– samarbeide med private leverandører om utvikling og
videreutvikling av løsninger, men gitt både de store re-
krutteringsoppgavene og -utfordringene vi har, behovet
for at Forsvarets samlede kompetanse på dette området
styrkes, og det som ble påpekt i høringen om de konse-
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kvensene som den typen outsourcing kan gi når det gjel-
der langvarige bindinger, tilsier alt dette at en nå sørger
for en tydelig beslutning om hvor driftsansvaret skal lig-
ge. Også det vil jeg oppfordre forsvarsministeren til å ta
med seg, selv om akkurat det bare er en mindretalls-
merknad fra noen partier.

Det er grunn til, som flere har gjort, igjen å takke
Riksrevisjonen for viktig arbeid, men også understreke
behovet for videre oppfølging, som komiteen også har
gjort i innstillingen.

Carl I. Hagen (FrP) [13:33:00]: Det er veldig alvorlig
og grunn til å merke seg at komiteen er samlet om de al-
ler fleste synspunkter i denne innstillingen. Det er altså
et samlet storting som i realiteten har behandlet denne
meget alvorlige rapporten fra Riksrevisjonen. Da finner
jeg grunn til å gjenta det som står i innstillingen på side
15, nemlig at Riksrevisjonen anbefaler at Forsvarsde-
partementet
– vurderer ytterligere tiltak for å rekruttere, utvikle og

beholde nødvendig fagkompetanse på IKT-området
i forsvarssektoren

– følger opp arbeidet med å avklare ansvaret mellom
etatene i forsvarssektoren

– styrker Forsvarets evne til å oppdage og stanse digi-
tale angrep

– følger opp at sikkerhetsstyringen styrkes, og at
informasjonssikkerheten ivaretas i nye og eksis-
terende informasjonssystemer i Forsvaret

– i dialog med Forsvaret og Forsvarsmateriell sikrer
løsninger for kommunikasjon og informasjonsut-
veksling som raskere gir full utnyttelse av kapasite-
ter ved anskaffelser av nytt materiell

– sørger for at Forsvaret og Forsvarsmateriell intensi-
verer arbeidet med variantbegrensning av Forsvar-
ets informasjonssystemer

– følger opp arbeidet med å få en fullstendig oversikt
over informasjonssystemer i Forsvaret, og at denne
blir brukt som grunnlag for Forsvarets styring og
investeringer på IKT-området
Det er en samlet komité, altså et samlet storting, som

slutter seg til disse anbefalingene. Det betyr at selv om det
ikke er fattet et formelt vedtak i samsvar med disse anbe-
falinger, håper jeg at forsvarsministeren vil bekrefte at
han faktisk ser på dette som konkrete vedtak i Stortinget
som han er forpliktet til å følge opp. I den sammenheng
er det også gledelig at Riksrevisjonen har meddelt Stor-
tinget at i stedet for å ha en oppfølgingsundersøkelse om
tre år, som er det normale, vil de ha en oppfølgingsunder-
søkelse om to år. Det betyr selvsagt at hvis det ikke skjer
noen oppsiktsvekkende endringer i vårt politiske land-
skap, vil det være den sittende forsvarsministeren som vil
møte Stortinget om to år og da bli møtt med en undersø-

kelse av om disse anbefalingene som jeg nå har lest opp
og gjentatt, er fulgt opp. Da må det være en ny rapport fra
Riksrevisjonen om at departementet har fulgt alle disse
anbefalingene fra Stortinget fullt ut og ikke stykkevis og
delt. Vi ser frem til den debatten med forsvarsministeren,
da Riksrevisjonens undersøkelse på nytt vil bli behand-
let, litt før neste stortingsvalg.

Statsråd Bjørn Arild Gram [13:36:42]: Regjeringens
gjennomgang av status for gjeldende langtidsplan etter
regjeringsskiftet høsten 2021 viser en betydelig risiko
og usikkerhet i gjennomføringen, og styring og utvik-
ling av IKT-området ble identifisert som et særskilt risi-
koområde. Riksrevisjonens rapport med hovedvekt på
årene 2017–2020 er alvorlig – det understreker også ko-
miteen, og jeg er enig i det – og viser at man ikke har
greid å realisere effektive og sikre informasjons-
systemer som forutsatt i den gjeldende langtidsplanen
for forsvarssektoren, og at dette får konsekvenser for
Forsvarets evne til samvirke og derfor kan få følger for
den operative evnen. Utfordringsbildet er betydelig, og
det vil i noen grad kunne ta tid å komme dit vi ønsker å
være, men det er mitt klare mål at vi gradvis og syste-
matisk skal bedre situasjonen i årene framover.

Jeg vil nå kommentere de mest sentrale innsatsom-
rådene, slik jeg ser det.

Jeg mener styringsutfordringer, uklare ansvarsfor-
hold og kompetanseutfordringer har bidratt til at gjen-
nomføringsevnen på IKT-området i forsvarssektoren er
for lav. Konsekvensene ser vi resultatet av i Riksrevisjo-
nens rapport. Det var en utvikling i rett retning da for-
svarssjefen ble gitt rollen som premissgiver på IKT-om-
rådet i 2021, men ikke tilstrekkelig. Det er behov for å gå
enda mer grunnleggende til verks. Jeg vil innføre sty-
ringsendringer i forsvarssektoren som tydeliggjør og
rydder i ansvarsdeling og grensesnitt mellom de ulike
aktørene i sektoren. Målet er raskere beslutningsproses-
ser, høyere gjennomføringstempo og økt effektivitet.
Det er igangsatt utredning av flere sentrale områder for
å framskaffe beslutningsgrunnlag for endringer i sekto-
ren. Arbeidet vil pågå gjennom 2023. Avklaring av roller
og ansvar på IKT-området har høyest prioritet. Det er
mye som taler for at Forsvaret igjen skal få et mer helhet-
lig ansvar på IKT-området.

La meg i tillegg nevne at Forsvarsdepartementets in-
ternrevisjon i løpet av det siste året har gjennomført en
revisjon av forsvarssektorens IKT-styring. Det er også ny-
lig gjennomført en modenhetsvurdering av sektorens
sikkerhetsstyring. Funnene vil inngå i arbeidet med sty-
ringsendringene. Dessuten har Forsvarsdepartementet
fra 2022 iverksatt forsterket styring på IKT-området. Det-
te innebærer særskilte styringsmøter og intensivert opp-
følging av den strategiske IKT-utviklingen i Forsvaret.
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Riksrevisjonen peker på svakheter i hvordan For-
svarets ulike kommando- og kontrollsystemer kommu-
niserer med hverandre, og hvordan dette kan påvirke
Forsvarets operative evne. Virksomhetsprogrammet
Mime står sentralt i å utbedre flere av samvirkeutfor-
dringene Riksrevisjonen peker på. Det er derfor viktig at
programmet lykkes.

Regjeringen la i forbindelse med statsbudsjettet for i
år fram forslag om en ny leveransebølge i Mime som skal
ta fram sikre kommunikasjonsløsninger, samhandlings-
system og taktisk ledelsessystem for landdomenet for å
bedre evnen til effektiv kommando og kontroll. Det er
gjennomført ekstern kvalitetssikring av Mime. Det legges
vekt på å følge opp tiltakene som ekstern kvalitetssikrer
har anbefalt for å redusere risiko i gjennomføringen.

Programmet Mime løper fram til 2030. Program-
mets varighet illustrerer at dette vil ta tid, og at forbed-
ringene vil komme gradvis i årene framover. Samtidig
pågår det et arbeid for å modernisere og styrke grunn-
muren i Forsvarets IKT og sørge for at digitalisering un-
derstøttes av en modernisering av Forsvarets IKT-platt-
former. Forsvaret har foretatt en fornyet vurdering av ri-
sikoen med å overføre drift av dagens systemer til en
strategisk partner og konkludert med at dette ikke bør
gjøres. Forsvaret og Forsvarsmateriell arbeider nå med
en ny strategi for å avklare eget behov for kompetanse
for å drive strategisk styring av IKT-området og for hvor-
dan markedet best kan brukes på IKT-området.

Å lykkes med moderniseringen av Forsvarets IKT er
det viktigste tiltaket også for å redusere de sikkerhets-
messige manglene. I tillegg er det gjort, og arbeides vid-
ere med, en rekke andre tiltak for å styrke sikkerheten
og håndtere digitale angrep. I fjor styrket regjeringen
Forsvarets arbeid med digital sikkerhet og hendelses-
håndtering i tilleggspakken som ble lagt fram etter Russ-
lands angrep på Ukraina. Midlene gikk både til Cyber-
forsvaret og til Nasjonal sikkerhetsmyndighet. Cyber-
sikkerhetssenteret styrkes og skal nå full operativ kapa-
sitet neste år. Moderniseringen av varslingssystem for
digital infrastruktur sluttføres i år. Sikkerhetsstyring er
et eget tema i arbeidet med styringsendringer, og det er
som nevnt gjennomført en egen modenhetsvurdering
av sikkerhetsstyringen i sektoren.

Det vil ta noe tid å komme dit vi ønsker på IKT-om-
rådet i forsvarssektoren, for det er behov for omfattende
utskifting av IKT-system, samtidig som organisatoriske
grep og styringsendringer også krever tid for forankring
og gjennomføring. Det er likevel mitt klare mål at vi
gradvis og systematisk skal bedre situasjonen i tiden
framover. Jeg har her gjort rede for de viktigste strategi-
ene for å lykkes med det arbeidet.

Presidenten [13:41:19]: Det blir replikkordskifte.

Peter Frølich (H) [13:41:33]: Det er ikke meningen
å dra ut debatten. Vi har bokstavelig talt bare noen få
kontrollspørsmål når vi først har statsråden her og dis-
kuterer en viktig sak. Det første spørsmålet gjelder end-
ringen av MAST, som er en stor og betydelig omlegging
underveis i en ganske kritisk tid. Det står svart på hvitt i
riksrevisjonsrapporten at de anbefaler at Forsvarsde-
partementet

«sørger for at Forsvarsmateriell og Forsvaret ivaretar
nødvendig framdrift og gevinstrealisering i pro-
grammene Mime og MAST».
Det er et godt eksempel på den fantastiske evnen

Riksrevisjonen har til underdrivelser. Det er jo helt sen-
tralt at vi klarer å opprettholde nettopp framdrift og ge-
vinstrealisering i dette arbeidet. Det å stoppe konkur-
ransen midt i er et ganske dramatisk grep. Jeg har lyst til
å spørre om statsråden gjennomførte en risikoanalyse
av konsekvensene av det.

Statsråd Bjørn Arild Gram [13:42:41]: Vi er enige
om at det er viktig å holde god framdrift, for det er store
udekte behov, men det er samtidig viktig å gjøre det på
en måte som faktisk løser de problemene vi står i, og
uten å ta for stor risiko. Uttalelsen fra Riksrevisjonen
som representanten viser til, gjaldt Mime og MAST. Det
er to veldig forskjellige program. Som jeg sa, har regjer-
ingen fremmet forslag for Stortinget om en ny bølge på
Mime, kampnær IKT. Jeg mener det nå er god framdrift
i det programmet, selv om det heller ikke er uten ut-
fordringer.

Det er Forsvaret som har foretatt vurderinger knyt-
tet til programmet MAST. Det ligger i Forsvarets full-
makter å gjennomføre det. Det er nok dette området jeg
har vært mest bekymret for, for det er helt grunnleggen-
de å lykkes med det, men vi kan heller ikke ta for stor ri-
siko. Derfor tror jeg det er helt nødvendig at man nå går
en runde for å sikre at man gjennomfører på en klok må-
te.

Peter Frølich (H) [13:43:48]: Det er litt uklart om
man ser konsekvensene denne endringen vil ha for
framdriften, men vi får legge til grunn at det er et godt
og planmessig arbeid bak det. Når man gjør den end-
ringen, vil det selvfølgelig ha noen potensielt utilsikte-
de konsekvenser. Det kan være at man går tilbake til
scratch, og det kan være at man mister kompetanse og
må begynne mye arbeid på nytt. Jeg har lyst til å spørre
om prosjektet nå settes betydelig tilbake, eller om man
klarer å bygge på det arbeidet som tross alt har vært
gjort i dette prosjektet over tid.

Statsråd Bjørn Arild Gram [13:44:35]: Stikkordene
er for så vidt «over tid». Det ble startet i 2018, så det er
brukt tid, men det gir også et utrykk for modenheten og
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kompleksiteten på dette feltet når man etter så mange
år tross alt har kommet til den konklusjonen, slik man
har gjort nå. Man har foretatt en ny vurdering av risiko-
en ved å overføre drift av dagens system og tjenester til
en strategisk partner, og Forsvaret har konkludert med
at det bør man ikke gjøre. Forsvaret og Forsvarsmateri-
ell jobber nå for å se på hvordan vi tar dette videre. Mål-
settingene er ikke endret. Behovene er like store. Det er,
som jeg sa, helt grunnleggende å lykkes med IKT-platt-
formen også for å svare ut de sikkerhetsmessige utford-
ringene som Riksrevisjonen har påpekt. Vi har løpende
dialog og tett oppfølging med Forsvaret for å sikre oss at
vi har framdrift i denne saken.

Carl I. Hagen (FrP) [13:45:54]: I mitt innlegg ba jeg
statsråden om å bekrefte en oppfattelse. Jeg skjønner
godt at han med bare 5 minutter taletid ikke rakk å gå
inn på det, så han må få en ny sjanse. Vil han bekrefte at
når det er en samlet komité som stiller seg bak anbefa-
lingene fra Riksrevisjonen, kan – og bør – det innenfor
vårt parlamentariske styringssystem oppfattes som et
vedtak som statsråden er forpliktet til å gjennomføre?
Vil statsråden bekrefte at han oppfatter at dette er et
vedtak som han må sørge for å gjennomføre – eller i
hvert fall er i gang med å gjennomføre på en tilfredsstil-
lende måte – slik at han kan se trygt i møte Riksrevisjo-
nens undersøkelse, som er varslet å komme to år etter
den første undersøkelsen?

Statsråd Bjørn Arild Gram [13:46:49]: Etter repre-
sentanten Hagens innlegg la jeg faktisk til en liten set-
ning i mitt forberedte innlegg, der jeg hadde skrevet at
Riksrevisjonens rapport var alvorlig, og jeg la da til at
det også understrekes av komiteen, og at jeg er enig i
det. Det er i tråd med det som jeg har sagt til komiteen
også i høringen. Det som Riksrevisjonen her har tatt
opp, den analysen og de funnene som ligger der, er jeg i
det alt vesentlige enig i, og da er det selvsagt også et om-
forent grunnlag for å følge opp de tiltakene som komi-
teen har bestilt.

Carl I. Hagen (FrP) [13:47:27]: Da oppfatter jeg
statsråden slik at komiteen vil få en positiv rapport fra
Riksrevisjonen om to år, at statsråden med god samvit-
tighet og uten frykt for noen parlamentariske konse-
kvenser kommer til Stortinget for å behandle den rap-
porten fra Riksrevisjonen om to år, og at vi da er vel for-
likt om at nå er alt i orden når det gjelder kommunika-
sjonssystemene i Forsvaret.

Statsråd Bjørn Arild Gram [13:47:59]: Jeg håper jo
at det vil være en positiv rapport, og jeg synes det er fint
at Riksrevisjonen vil komme tilbake med en oppføl-
gingsrapport. Samtidig sa jeg i mitt innlegg at dette ar-

beidet vil ta tid. Vi er definitivt i full gang med dette ar-
beidet. Kritikken er bred og gjelder flere forhold, og der-
for er det også en rekke tiltak som må iverksettes. Som
jeg viste til, har f.eks. det omtalte programmet Mime en
tidshorisont fram mot 2030. Vi må regne med at det er
ting her som vil komme gradvis over noe tid, og som vil
strekke seg over neste oppfølgingsrapport, men jeg hå-
per jo at den tilbakemeldingen som kommer da, vil
være positiv i den forstand at den viser at vi har tatt so-
lid tak i dette, og at vi er på rett kurs i forsvarssektoren.

Audun Lysbakken (SV) [13:48:58]: Jeg vil gjerne til-
bake til strategisk samarbeid. Det er i parentes bemer-
ket, i klarspråkånden som nå har begynt å sette seg i of-
fentlig sektor, kanskje på tide å kalle det noe annet. Det
er samarbeid med private og sivile leverandører.

Det komiteen og Riksrevisjonen har påpekt, er av-
klaringene som må til for å komme videre i disse proses-
sene. En av dem er det som handler om den folkerettsli-
ge avklaringen rundt private og sivile leverandørers rol-
le. Kan statsråden opplyse oss om hvor regjeringen er i
løypen når det gjelder det arbeidet?

Statsråd Bjørn Arild Gram [13:49:43]: Det er et vik-
tig tema vi ønsker å få kvittert ut. Det ligger et anmod-
ningsvedtak fra Stortinget knyttet til akkurat dette
spørsmålet om krigens folkerett og ikke-militært perso-
nell som legitime militære mål. I Prop. 18 S for 2022–
2023 informerte departementet Stortinget om at vi
over tid har arbeidet med denne saken, og at den har
reist en del problemstillinger som har gjort at vi trenger
noe mer tid. Jeg har også involvert arbeidstakerorgani-
sasjonene i dette arbeidet. Jeg mener det er viktig å ha
grundig forankring. Vi jobber konkret med det, og jeg
håper å kunne komme tilbake til Stortinget om det om
ikke så lang tid.

Seher Aydar (R) [13:50:53]: Jeg vil takke forsvarsmi-
nisteren for innlegget, og for at vi får høre at det skal tas
ordentlig tak. Det ser jeg fram til.

Jeg vil fortsette litt med det som handler om strate-
gisk samarbeid med private. Riksrevisjonen påpeker
også at det er vesentlig risiko knyttet til den pågående
satsingen i Mime og MAST. I Hurdalsplattformen lover
regjeringen å gå gjennom Forsvarets samarbeid med
private aktører med hensyn til bl.a. sikkerhet, bered-
skap, kompetanse og krigens folkerett. Jeg lurer på når
denne gjennomgangen kommer, og om regjeringen vil
legge den fram for Stortinget.

Så har jeg et konkret spørsmål om MAST. Når innret-
ningen skal endres, skjønte jeg det slik at forsvarsministe-
ren planlegger å komme tilbake til Stortinget. Er det slik
at forsvarsministeren vil sørge for at driftsoppgaver, altså
å holde systemene gående, beholdes i Forsvaret?
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Statsråd Bjørn Arild Gram [13:51:55]: Når det gjel-
der det siste om MAST, er det forsvarssjefen som har fått
delegert ansvar for arbeidet med det, men jeg vil selvsagt
informere Stortinget på hensiktsmessig måte. Det sa jeg
også i høringen, og jeg vil komme tilbake til det ved ulike
passende anledninger og milepæler i arbeidet.

Det er igjen vist til Riksrevisjonens kommentar når
det gjelder risiko knyttet til Mime og MAST, og jeg vil
igjen understreke at det er to nokså forskjellige pro-
grammer. Når det gjelder Mime, gjennomføres det nå
ekstern kvalitetssikring for hver nye leveransebølge.
Både innledningsvis i Mime og nå i forkant av det siste
forslaget om bølge 2 ble det gjennomført ekstern kvali-
tetssikring, hvor det er kommet flere gode råd som føl-
ges opp og legges til grunn i det videre arbeidet.

Presidenten [13:52:55]: Replikkordskiftet er dermed
avslutta, og fleire har ikkje bedt om ordet til sak nr. 8.

Stortinget tek då pause fram til voteringa kl. 15.

Stortinget tok pause i forhandlingane kl. 13.54.

-----

Stortinget gjenopptok forhandlingene kl. 15.

President: M o r t e n  Wo l d

Votering

Presidenten [15:01:28]: Da er Stortinget klar til å gå
til votering og starter med sakene nr. 8–12 fra torsdag
13. april, dagsorden nr. 68.

Votering i sak nr. 8, debattert 13. april 2023
Innstilling fra transport- og kommunikasjonskomi-

teen om Representantforslag fra stortingsrepresentan-
tene Frank Edvard Sve, Morten Stordalen, Carl I. Hagen
og Tor André Johnsen om umiddelbar igangsettelse av
prosjektet E6 ved Lågendeltaet i Lillehammer (Innst.
264 S (2022–2023), jf. Dokument 8:118 S (2022–2023))

Presidenten: Under debatten er det satt frem to for-
slag. Det er
– forslag nr. 1, fra Frank Edvard Sve på vegne av Frem-

skrittspartiet
– forslag nr. 2, fra Mona Fagerås på vegne av Sosialis-

tisk Venstreparti
Det voteres over forslag nr. 2, fra Sosialistisk Ven-

streparti. Forslaget lyder:
«Stortinget ber regjeringen stanse planene om ny

E6 mellom Moelv og Øyer over Lågendeltaet naturre-
servat og sette i gang arbeidet med å finne andre løs-
ninger som ikke er i strid med vernebestemmelsene.»

Rødt og Miljøpartiet De Grønne har varslet støtte til
forslaget.

V o t e r i n g :

Forslaget fra Sosialistisk Venstreparti ble med 80
mot 17 stemmer ikke vedtatt.

(Voteringsutskrift kl. 15.02.02)

Presidenten: Det voteres over forslag nr. 1, fra Frem-
skrittspartiet. Forslaget lyder:

«Stortinget ber regjeringen omgjøre Miljødi-
rektoratets vedtak om avslag etter naturmangfold-
loven, fastholde tidligere bestemmelse om
dispensasjon og slik sørge for å bygge ny E6 med fi-
refelts standard gjennom Lågendeltaet som plan-
lagt og vedtatt av Stortinget.»

V o t e r i n g :

Forslaget fra Fremskrittspartiet ble med 85 mot 12
stemmer ikke vedtatt.

(Voteringsutskrift kl. 15.02.19)

Komiteen hadde innstilt til Stortinget å gjøre føl-
gende

v e d t a k :

Dokument 8:118 S (2022–2023) – Representantfor-
slag fra stortingsrepresentantene Frank Edvard Sve,
Morten Stordalen, Carl I. Hagen og Tor André Johnsen
om umiddelbar igangsettelse av prosjektet E6 ved Lå-
gendeltaet i Lillehammer – vedtas ikke.

Presidenten: Fremskrittspartiet har varslet at de vil
stemme imot.

V o t e r i n g :

Komiteens innstilling ble vedtatt med 84 mot 12
stemmer.

(Voteringsutskrift kl. 15.02.48)

Votering i sak nr. 9, debattert 13. april 2023
Innstilling fra transport- og kommunikasjonskomi-

teen om Representantforslag fra stortingsrepresentan-
tene Mona Fagerås, Freddy André Øvstegård, Lars Halt-
brekken, Kathy Lie, Ingrid Fiskaa og Kirsti Bergstø om å
stoppe forfallet på norsk jernbane (Innst. 263 S (2022–
2023), jf. Dokument 8:119 S (2022–2023))

Presidenten: Under debatten har Mona Fagerås satt
frem to forslag på vegne av Sosialistisk Venstreparti og
Venstre.
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Forslag nr. 1 lyder:
«Stortinget ber regjeringen før sommeren 2023

utrede nødvendig vedlikehold på jernbanen som
kan betydelig redusere togforsinkelsene, og komme
tilbake med forslag til bevilgning i tråd med dette i
forbindelse med statsbudsjettet for 2024.»
Forslag nr. 2 lyder:

«Stortinget ber regjeringen redusere vedlike-
holdsetterslepet på jernbanen og komme tilbake
med forslag om dette i forbindelse med statsbud-
sjettet for 2024.»
Det voteres alternativt mellom disse forslagene og

komiteens innstilling.
Rødt og Miljøpartiet De Grønne har varslet støtte til

forslagene.

Komiteen hadde innstilt til Stortinget å gjøre føl-
gende

v e d t a k :

Dokument 8:119 S (2022–2023) – Representantfor-
slag fra stortingsrepresentantene Mona Fagerås, Freddy
André Øvstegård, Lars Haltbrekken, Kathy Lie, Ingrid
Fiskaa og Kirsti Bergstø om å stoppe forfallet på norsk
jernbane – vedtas ikke.

V o t e r i n g :

Ved alternativ votering mellom komiteens innstil-
ling og forslagene fra Sosialistisk Venstreparti og Venstre
ble innstillingen vedtatt med 80 mot 17 stemmer.

(Voteringsutskrift kl. 15.03.44)

Votering i sak nr. 10, debattert 13. april 2023
Innstilling fra transport- og kommunikasjonskomi-

teen om Tilbaketrekking av Prop. 4 LS (2022–2023) End-
ringer i postloven (tilbyderbegrepet, pakkepostforord-
ningen, brukerklagenemnd, offentlig postnummersys-
tem og politiattest) og samtykke til godkjennelse av
EØS-komiteens beslutning nr. 246/2021 av 24. septem-
ber 2021 om innlemmelse i EØS-avtalen av forordning
(EU) 2018/644 om pakkeleveringstjenester over lande-
grensene (pakkepostforordningen) (Innst. 278 S (2022–
2023), jf. Meld. St. 12 (2022–2023))

Komiteen hadde innstilt til Stortinget å gjøre føl-
gende

v e d t a k :

Meld. St. 12 (2022–2023) – Tilbaketrekking av Prop.
4 LS (2022–2023) Endringer i postloven (tilbyderbegre-
pet, pakkepostforordningen, brukerklagenemnd, of-
fentlig postnummersystem og politiattest) og samtykke

til godkjennelse av EØS-komiteens beslutning nr. 246/
2021 av 24. september 2021 om innlemmelse i EØS-av-
talen av forordning (EU) 2018/644 om pakkeleverings-
tjenester over landegrensene (pakkepostforordningen)
– vedlegges protokollen.

V o t e r i n g :

Komiteens innstilling ble enstemmig vedtatt.

Votering i sak nr. 11, debattert 13. april 2023
Innstilling fra energi- og miljøkomiteen om Repre-

sentantforslag fra stortingsrepresentantene Sofie Mar-
haug, Geir Jørgensen og Marie Sneve Martinussen om
stortingsbehandling av endret plan for utbygging og
drift (PUD) og plan for anlegg og drift (PAD) for Snøhvit-
feltet og Hammerfest LNG, om Representantforslag fra
stortingsrepresentantene Terje Halleland, Marius Arion
Nilsen, Bengt Rune Strifeldt, Per-Willy Amundsen og
Hans Andreas Limi om fordeling og bruk av tilgjengelig
kraft og om Representantforslag fra stortingsrepresen-
tantene Ola Elvestuen, Guri Melby, Alfred Jens Bjørlo og
Ane Breivik om at kraft til Hammerfest LNG og Snøhvit
må baseres på gasskraftverk med CO2-fangst og -lagring
(CCS) (Innst. 276 S (2022–2023), jf. Dokument 8:90 S
(2022–2023), Dokument 8:93 S (2022–2023) og Doku-
ment 8:115 S (2022–2023))

Presidenten: Under debatten er det satt frem i alt 14
forslag. Det er
– forslag nr. 2, fra Ove Trellevik på vegne av Høyre,

Fremskrittspartiet og Kristelig Folkeparti
– forslag nr. 3, fra Terje Halleland på vegne av Frem-

skrittspartiet, Sosialistisk Venstreparti, Rødt, Vens-
tre, Miljøpartiet De Grønne og Kristelig Folkeparti

– forslagene nr. 4–8, fra Lars Haltbrekken på vegne av
Sosialistisk Venstreparti, Rødt, Venstre, Miljøpartiet
De Grønne og Kristelig Folkeparti

– forslagene nr. 9–13, fra Terje Halleland på vegne av
Fremskrittspartiet og Rødt

– forslag nr. 14, fra Sofie Marhaug på vegne av Rødt
– forslag nr. 15, fra Terje Halleland på vegne av Høyre,

Fremskrittspartiet, Sosialistisk Venstreparti, Rødt,
Venstre, Miljøpartiet De Grønne og Kristelig Folke-
parti
Det voteres over forslag nr. 14, fra Rødt. Forslaget ly-

der:
«Stortinget ber regjeringen avvise og stanse den

omsøkte elektrifiseringen av Hammerfest LNG på
Melkøya med kraft fra land.»
Miljøpartiet De Grønne har varslet støtte til forslag-

et.
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V o t e r i n g :

Forslaget fra Rødt ble med 90 mot 7 stemmer ikke
vedtatt.

(Voteringsutskrift kl. 15.05.35)

Presidenten: Det voteres over forslagene nr. 9–13,
fra Fremskrittspartiet og Rødt.

Forslag nr. 9 lyder:
«Stortinget ber regjeringen stanse og utsette

elektrifiseringsprosjektet Hammerfest LNG på Melk-
øya.»
Forslag nr. 10 lyder:

«Stortinget ber regjeringen vurdere innføring
av en avgift for å stå i tilknytningskø for strøm.»
Forslag nr. 11 lyder:

«Stortinget ber regjeringen sørge for at elektrifi-
sering av sokkelen utsettes til det er etablert ny kraft
og forsterkninger av kraftnettet i området, slik at
elektrifisering ikke går ut over etablering av annen
industri. Tilgjengelig erstatningskraft er en forutset-
ning før godkjenning for elektrifisering tillates.»
Forslag nr. 12 lyder:

«Stortinget ber regjeringen sørge for at elektrifi-
sering av landbaserte petroleumsindustrianlegg i
Norge utsettes til det er etablert ny kraft og forsterk-
ninger av kraftnettet i området. Tilgjengelig erstat-
ningskraft er en forutsetning før godkjenning for
elektrifisering tillates.»
Forslag nr. 13 lyder:

«Stortinget ber regjeringen sørge for at alle pe-
troleumsrelaterte prosjekter som har fått reservert
kapasitet på sentralnettet, skal revurderes. Hvis det
ikke er tilgjengelig erstatningskraft, skal prosjektet
avslås.»

V o t e r i n g :

Forslagene fra Fremskrittspartiet og Rødt ble med
79 mot 17 stemmer ikke vedtatt.

(Voteringsutskrift kl. 15.05.53)

Presidenten: Det voteres over forslagene nr. 4–8, fra
Sosialistisk Venstreparti, Rødt, Venstre, Miljøpartiet De
Grønne og Kristelig Folkeparti.

Forslag nr. 4 lyder:
«Stortinget ber regjeringen pålegge Equinor å

utrede CCS ved Melkøya.»
Forslag nr. 5 lyder:

«Stortinget ber regjeringen pålegge Statnett å
utrede sjøkabel som alternativ til luftspenn.»
Forslag nr. 6 lyder:

«Stortinget ber regjeringen legge fram saken om
endret plan for utbygging og drift (PUD) og plan for

anlegg og drift (PAD) for Snøhvitfeltet og Hammer-
fest LNG for Stortinget og ikke godkjenne søknade-
ne uten at de endrede planene er behandlet i
Stortinget.»
Forslag nr. 7 lyder:

«Stortinget ber regjeringen sikre at operatørene
for LNG Hammerfest og Snøhvit gjennomfører til-
tak for å redusere CO2-utslippene på anleggene
med CCS-løsninger uten anvendelse av store meng-
der kraft fra land.»
Forslag nr. 8 lyder:

«Stortinget ber regjeringen sikre at det gjen-
nomføres en ny vurdering av bruk av karbonfangst
og -lagring som alternativ til elektrifisering av LNG
Hammerfest og Snøhvit, som tiltak for å redusere
CO2-utslippene fra anlegget.»

V o t e r i n g :

Forslagene fra Sosialistisk Venstreparti, Rødt, Venst-
re, Miljøpartiet De Grønne og Kristelig Folkeparti ble
med 76 mot 20 stemmer ikke vedtatt.

(Voteringsutskrift kl. 15.06.10)

Presidenten: Det voteres over forslag nr. 3, fra Frem-
skrittspartiet, Sosialistisk Venstreparti, Rødt, Venstre,
Miljøpartiet De Grønne og Kristelig Folkeparti. Forsla-
get lyder:

«Stortinget ber regjeringen sørge for at regelver-
ket rundt leveringsplikt og tilknytningsplikt revide-
res, slik at det kan tas større hensyn til tilgjengelig
kraft og nettilgang og til de samfunnsøkonomiske
effektene av et prosjekt.»

V o t e r i n g :

Forslaget fra Fremskrittspartiet, Sosialistisk Ven-
streparti, Rødt, Venstre, Miljøpartiet De Grønne og Kris-
telig Folkeparti ble med 65 mot 32 stemmer ikke ved-
tatt.

(Voteringsutskrift kl. 15.06.28)

Presidenten: Det voteres over forslag nr. 2, fra Høy-
re, Fremskrittspartiet og Kristelig Folkeparti. Forslaget
lyder:

«Stortinget ber regjeringen lage en plan for
hvordan kraftproduksjonen kan økes, herunder
hva som skal til for å realisere havvindprosjekter i
tilknytning til petroleumsinstallasjoner.»

V o t e r i n g :

Forslaget fra Høyre, Fremskrittspartiet og Kristelig
Folkeparti ble med 63 mot 34 stemmer ikke vedtatt.

(Voteringsutskrift kl. 15.06.44)
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Presidenten: Det voteres over forslag nr. 15, fra
Høyre, Fremskrittspartiet, Sosialistisk Venstreparti,
Rødt, Venstre, Miljøpartiet De Grønne og Kristelig Fol-
keparti. Forslaget lyder:

«Stortinget ber regjeringen, i forbindelse med
behandlingen av Snøhvit Future, foreta en egen
vurdering av om fangst og lagring av CO2 kan være
et alternativ til elektrifisering av Melkøya med kraft
fra land som kan realiseres innen 2029 og gjennom-
føres uten at fremtidig gassproduksjon blir redu-
sert.»
Samtlige partier har varslet støtte til forslaget.

V o t e r i n g :

Forslaget fra Høyre, Fremskrittspartiet, Sosialistisk
Venstreparti, Rødt, Venstre, Miljøpartiet De Grønne og
Kristelig Folkeparti ble enstemmig vedtatt.

(Voteringsutskrift kl. 15.07.01)

Komiteen hadde innstilt til Stortinget å gjøre føl-
gende

v e d t a k :

I
Dokument 8:90 S (2022–2023) – Representantfor-

slag fra stortingsrepresentantene Sofie Marhaug, Geir
Jørgensen og Marie Sneve Martinussen om stortingsbe-
handling av endret plan for utbygging og drift (PUD) og
plan for anlegg og drift (PAD) for Snøhvitfeltet og Ham-
merfest LNG – vedtas ikke.

II
Dokument 8:93 S (2022–2023) – Representantfor-

slag fra stortingsrepresentantene Terje Halleland, Mari-
us Arion Nilsen, Bengt Rune Strifeldt, Per-Willy Amund-
sen og Hans Andreas Limi om fordeling og bruk av til-
gjengelig kraft – vedtas ikke.

III
Dokument 8:115 S (2022–2023) – Representantfor-

slag fra stortingsrepresentantene Ola Elvestuen, Guri
Melby, Alfred Jens Bjørlo og Ane Breivik om at kraft til
Hammerfest LNG og Snøhvit må baseres på gasskraft-
verk med CO2-fangst og -lagring (CCS) – vedtas ikke.

Presidenten: Det voteres over I og III.
Sosialistisk Venstreparti, Rødt, Venstre, Miljøpartiet

De Grønne og Kristelig Folkeparti har varslet at de vil
stemme imot.

V o t e r i n g :

Komiteens innstilling ble vedtatt med 78 mot 18
stemmer.

(Voteringsutskrift kl. 15.07.16)

Presidenten: Det voteres over II.
Fremskrittspartiet, Sosialistisk Venstreparti, Rødt,

Venstre, Miljøpartiet De Grønne og Kristelig Folkeparti
har varslet at de vil stemme imot.

V o t e r i n g :

Komiteens innstilling ble vedtatt med 65 mot 32
stemmer.

(Voteringsutskrift kl. 15.07.39)

Votering i sak nr. 12, debattert 13. april 2023
Innstilling fra energi- og miljøkomiteen om Repre-

sentantforslag fra stortingsrepresentantene Bjørnar
Moxnes, Sofie Marhaug og Geir Jørgensen om suvereni-
tet i energipolitikken (Innst. 277 S (2022–2023), jf. Doku-
ment 8:102 S (2022–2023))

Presidenten: Under debatten er det satt frem i alt
fem forslag. Det er
– forslagene nr. 1–3, fra Marius Arion Nilsen på vegne

av Fremskrittspartiet, Sosialistisk Venstreparti og
Rødt

– forslag nr. 4, fra Marius Arion Nilsen på vegne av
Fremskrittspartiet, Sosialistisk Venstreparti og Kris-
telig Folkeparti

– forslag nr. 5, fra Birgit Oline Kjerstad på vegne av
Sosialistisk Venstreparti og Rødt
Det voteres over forslag nr. 5, fra Sosialistisk Ven-

streparti og Rødt. Forslaget lyder:
«Stortinget ber regjeringen komme tilbake til

Stortinget med en vurdering av de rettsakter på
energiområdet som ennå ikke er innført i EØS-avta-
len, som for eksempel bygningsenergidirektivene
og energieffektiviseringsdirektivene, og hvordan
tilsvarende nasjonale regler kan innføres utenfor
EØS-avtalen. Vurderingen må ta høyde for at regle-
ne må tilpasses norske forhold og være sosialt rett-
ferdige.»

V o t e r i n g :

Forslaget fra Sosialistisk Venstreparti og Rødt ble
med 83 mot 14 stemmer ikke vedtatt.

(Voteringsutskrift kl. 15.08.16)
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Presidenten: Det voteres over forslag nr. 4, fra Frem-
skrittspartiet, Sosialistisk Venstreparti og Kristelig Fol-
keparti. Forslaget lyder:

«I medhold av Grunnloven § 83 forelegges Høy-
esterett følgende spørsmål:

Gjør Norges tilknytning til tilsyn og byråer
gjennom fjerde energimarkedspakke at Norge av-
står suverenitet i en slik grad at det krever tre fjerde-
dels flertall i Stortinget etter Grunnloven § 115?»
Rødt har varslet støtte til forslaget.

V o t e r i n g :

Forslaget fra Fremskrittspartiet, Sosialistisk Ven-
streparti og Kristelig Folkeparti ble med 69 mot 28 stem-
mer ikke vedtatt.

(Voteringsutskrift kl. 15.08.33)

Presidenten: Det voteres over forslagene nr. 1–3, fra
Fremskrittspartiet, Sosialistisk Venstreparti og Rødt.

Forslag nr. 1 lyder:
«Stortinget ber regjeringen sette i gang arbeidet

med å reversere endringene i intern lovgivning som
følge av vedtaket om å innlemme rettsaktene i den
tredje energimarkedspakken samt medfølgende
kommisjonsforordninger i EØS-avtalen og å trekke
Norge ut av EUs energibyrå (ACER).»
Forslag nr. 2 lyder:

«Stortinget ber regjeringen legge ned veto mot
at EUs fjerde energimarkedspakke innføres i EØS-
avtalen, og meddele dette i EØS-komiteen i tråd
med EØS-avtalens artikkel 102.»
Forslag nr. 3 lyder:

«Stortinget ber regjeringen stanse all overflyt-
ting av makt over energisektoren til EU og starte ar-
beidet med å øke norsk suverenitet på området
igjen.»

V o t e r i n g :

Forslagene fra Fremskrittspartiet, Sosialistisk Ven-
streparti og Rødt ble med 71 mot 26 stemmer ikke ved-
tatt.

(Voteringsutskrift kl. 15.08.51)

Komiteen hadde innstilt til Stortinget å gjøre føl-
gende

v e d t a k :

Dokument 8:102 S (2022–2023) – Representantfor-
slag fra stortingsrepresentantene Bjørnar Moxnes, Sofie
Marhaug og Geir Jørgensen om suverenitet i energipoli-
tikken – vedtas ikke.

Presidenten: Sosialistisk Venstreparti og Rødt har
varslet at de vil stemme imot.

V o t e r i n g :

Komiteens innstilling ble vedtatt med 80 mot 14
stemmer.

(Voteringsutskrift kl. 15.09.19)

Presidenten: Stortinget går da til votering over sa-
kene på dagens kart.

Votering i sak nr. 1, debattert 18. april 2023
Innstilling fra arbeids- og sosialkomiteen om Repre-

sentantforslag fra stortingsrepresentantene Bård Hoks-
rud, Morten Wold, Gisle Meininger Saudland, Dagfinn
Henrik Olsen, Erlend Wiborg og Bengt Rune Strifeldt om
en fleksibel sykepengeordning for kreftpasienter og
andre i lengre behandling (Innst. 262 S (2022–2023), jf.
Dokument 8:131 S (2022–2023))

Presidenten: Under debatten er det satt frem i alt
fire forslag. Det er
– forslag nr. 1, fra Anna Molberg på vegne av Høyre,

Fremskrittspartiet og Rødt
– forslagene nr. 2 og 3, fra Dagfinn Henrik Olsen på

vegne av Fremskrittspartiet og Rødt
– forslag nr. 4, fra Mímir Kristjánsson på vegne av

Rødt
Det voteres over forslag nr. 4, fra Rødt. Forslaget ly-

der:
«Stortinget ber regjeringen komme tilbake til

Stortinget med forslag til en ordning som gir mulig-
het til å studere og motta arbeidsavklaringspenger
(AAP) – etter samme prinsipp som for arbeidstake-
re.»
Miljøpartiet De Grønne har varslet støtte til forslag-

et.

V o t e r i n g :

Forslaget fra Rødt ble med 90 mot 7 stemmer ikke
vedtatt.

(Voteringsutskrift kl. 15.10.03)

Presidenten: Det voteres over forslag nr. 3, fra Frem-
skrittspartiet og Rødt. Forslaget lyder:

«Stortinget ber regjeringen komme tilbake til
Stortinget med forslag til hvordan man kan sikre at
oppsigelsesvernet ved langtidssykdom oppretthol-
des ved en utvidet sykepengeperiode.»
Miljøpartiet De Grønne har varslet støtte til forslag-

et.
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V o t e r i n g :

Forslaget fra Fremskrittspartiet og Rødt ble med 78
mot 19 stemmer ikke vedtatt.

(Voteringsutskrift kl. 15.10.20)

Presidenten: Det voteres over forslag nr. 2, fra Frem-
skrittspartiet og Rødt. Forslaget lyder:

«Stortinget ber regjeringen komme tilbake til
Stortinget med forslag til en ordning hvor sykepen-
geperioden for langtidssyke gjøres om til en tids-
konto.»
Venstre og Miljøpartiet De Grønne har varslet støtte

til forslaget.

V o t e r i n g :

Forslaget fra Fremskrittspartiet og Rødt ble med 76
mot 21 stemmer ikke vedtatt.

(Voteringsutskrift kl. 15.10.39)

Presidenten: Det voteres over forslag nr. 1, fra Høy-
re, Fremskrittspartiet og Rødt. Forslaget lyder:

«Stortinget ber regjeringen sikre en praksis som
styrker dialogen og partssamarbeidet i oppfølgin-
gen av sykemeldte arbeidstakere.»
Venstre, Miljøpartiet De Grønne og Kristelig Folke-

parti har varslet støtte til forslaget.

V o t e r i n g :

Forslaget fra Høyre, Fremskrittspartiet og Rødt ble
med 54 mot 43 stemmer ikke vedtatt.

(Voteringsutskrift kl. 15.10.59)

Komiteen hadde innstilt til Stortinget å gjøre føl-
gende

v e d t a k :

Dokument 8:131 S (2022–2023) – Representantfor-
slag fra stortingsrepresentantene Bård Hoksrud, Morten
Wold, Gisle Meininger Saudland, Dagfinn Henrik Olsen,
Erlend Wiborg og Bengt Rune Strifeldt om en fleksibel
sykepengeordning for kreftpasienter og andre i lengre
behandling – vedtas ikke.

Presidenten: Høyre, Fremskrittspartiet, Rødt, Mil-
jøpartiet De Grønne og Kristelig Folkeparti har varslet
at de vil stemme imot.

V o t e r i n g :

Komiteens innstilling ble vedtatt med 57 mot 40
stemmer.

(Voteringsutskrift kl. 15.11.47)

Votering i sak nr. 2, debattert 18. april 2023
Innstilling fra arbeids- og sosialkomiteen om Repre-

sentantforslag fra stortingsrepresentantene Mímir
Kristjánsson, Tobias Drevland Lund og Marie Sneve
Martinussen om at det skal lønne seg å jobbe, også når
man går på trygd (Innst. 261 S (2022–2023), jf. Doku-
ment 8:136 S (2022–2023))

Presidenten: Under debatten er det satt frem to for-
slag. Det er
– forslag nr. 1, fra Kirsti Bergstø på vegne av Sosialis-

tisk Venstreparti og Rødt
– forslag nr. 2, fra Mímir Kristjánsson på vegne av

Rødt
Det voteres over forslag nr. 2, fra Rødt. Forslaget lyder:

«Stortinget ber regjeringen snarest fremme for-
slag til nødvendige lovendringer som midlertidig
hever fribeløpet for uføre til 1 G ut 2023.»
Miljøpartiet De Grønne har varslet støtte til forslag-

et.

V o t e r i n g :

Forslaget fra Rødt ble med 90 mot 7 stemmer ikke
vedtatt.

(Voteringsutskrift kl. 15.12.29)

Presidenten: Det voteres over forslag nr. 1, fra Sosia-
listisk Venstreparti og Rødt. Forslaget lyder:

«Stortinget ber regjeringen gjennomgå hvor-
dan velferdsytelsene påvirkes av at mottakerne har
arbeidsinntekt, og komme med forslag til lov-
endringer som forenkler inntektsrapportering for
stønadsmottakere, og som sikrer at brukerne får be-
holde mer av sin lønn og stønad. Gjennomgangen
skal ikke begrenses til, men skal minimum vurdere
følgende temaer:

a. Økning i fribeløpet for uføre
b. Hvorvidt folkevalgt arbeid og honorarer for verv i

lag og foreninger skal avkortes på samme måte som
andre inntekter

c. Innføring av fribeløp for sosialhjelpsmottakere
d. Innføring av fribeløp for mottakere av arbeidsavkla-

ringspenger
e. Heving av inntekt før uførhet for uføretrygdede på

minsteytelser
f. Heving av inntektsgrensen for å motta barnetillegg

i sosiale ytelser
g. Endring av regelverket for samordning av dagpen-

ger og andre sosiale ytelser slik at for eksempel uføre
får like mye dagpenger som friske personer i samme
situasjon.»
Miljøpartiet De Grønne har varslet støtte til forslag-

et.
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V o t e r i n g :

Forslaget fra Sosialistisk Venstreparti og Rødt ble
med 81 mot 16 stemmer ikke vedtatt.

(Voteringsutskrift kl. 15.12.47)

Komiteen hadde innstilt til Stortinget å gjøre føl-
gende

v e d t a k :

Dokument 8:136 (2022–2023) – Representantfor-
slag fra stortingsrepresentantene Mímir Kristjánsson,
Tobias Drevland Lund og Marie Sneve Martinussen om
at det skal lønne seg å jobbe, også når man går på trygd –
vedtas ikke.

Presidenten: Sosialistisk Venstreparti, Rødt og Mil-
jøpartiet De Grønne har varslet at de vil stemme imot.

V o t e r i n g :

Komiteens innstilling ble vedtatt med 82 mot 15
stemmer.

(Voteringsutskrift kl. 15.13.16)

Votering i sak nr. 3, debattert 18. april 2023
Innstilling fra arbeids- og sosialkomiteen om Repre-

sentantforslag fra stortingsrepresentantene Gisle Mei-
ninger Saudland, Dagfinn Henrik Olsen og Terje Halle-
land om klagebehandlingstid i Nav (Innst. 260 S (2022–
2023), jf. Dokument 8:137 S (2022–2023))

Presidenten: Under debatten har Dagfinn Henrik
Olsen satt frem et forslag på vegne av Fremskrittspartiet.
Forslaget lyder:

«Stortinget ber regjeringen iverksette tiltak som
gjør at en klagebehandling på sykepenger i Nav ikke
skal gå over 12 uker.»
Venstre har varslet støtte til forslaget.

V o t e r i n g :

Forslaget fra Fremskrittspartiet ble med 82 mot 15
stemmer ikke vedtatt.

(Voteringsutskrift kl. 15.13.43)

Komiteen hadde innstilt til Stortinget å gjøre føl-
gende

v e d t a k :

Dokument 8:137 (2022–2023) – Representantfor-
slag fra stortingsrepresentantene Gisle Meininger Saud-
land, Dagfinn Henrik Olsen og Terje Halleland om kla-
gebehandlingstid i Nav – vedtas ikke.

Presidenten: Fremskrittspartiet har varslet at de vil
stemme imot.

V o t e r i n g :

Komiteens innstilling ble vedtatt med 82 mot 13
stemmer.

(Voteringsutskrift kl. 15.14.12)

Votering i sak nr. 4, debattert 18. april 2023
Innstilling frå arbeids- og sosialkomiteen om Men-

neskerettar for personar med utviklingshemming – Det
handlar om å bli høyrt og sett (Innst. 246 S (2022–2023),
jf. Meld. St. 8 (2022–2023))

Presidenten: Under debatten er det satt frem i alt
sju forslag. Det er
– forslagene nr. 1–4, fra Kirsti Bergstø på vegne av

Sosialistisk Venstreparti og Rødt
– forslagene nr. 5–7, fra Alfred Jens Bjørlo på vegne av

Venstre
Det voteres over forslag nr. 5, fra Venstre. Forslaget

lyder:
«Stortinget ber regjeringen fremme lovforslag

som innebærer at brukerstyrt personlig assistanse
tas ut av helselovgivningen og rettighetsfestes som
en individuell rett til tilrettelegging basert på like-
verd og ikke-diskriminering.»
Fremskrittspartiet, Rødt, Miljøpartiet De Grønne og

Kristelig Folkeparti har varslet støtte til forslaget.

V o t e r i n g :

Forslaget fra Venstre ble med 74 mot 23 stemmer
ikke vedtatt.

(Voteringsutskrift kl. 15.14.58)

Presidenten: Det voteres over forslag nr. 6, fra Vens-
tre. Forslaget lyder:

«Stortinget ber regjeringen fremme lovforslag
om at personer med et praktisk assistansebehov får
rett til brukerstyrt personlig assistanse også etter
fylte 67 år, uavhengig av om de før fylte 67 år har fått
innvilget denne retten.»
Fremskrittspartiet, Sosialistisk Venstreparti, Mil-

jøpartiet De Grønne og Kristelig Folkeparti har varslet
støtte til forslaget.

V o t e r i n g :

Forslaget fra Venstre ble med 69 mot 28 stemmer
ikke vedtatt.

(Voteringsutskrift kl. 15.15.20)
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Presidenten: Det voteres over forslag nr. 7, fra Vens-
tre. Forslaget lyder:

«Stortinget ber regjeringen fremme lovforslag
om å legge brukerstyrt personlig assistanse under et
annet forvaltningsorgan enn det kommunale helse-
tjenestetilbudet, som for eksempel Nav.»
Fremskrittspartiet, Sosialistisk Venstreparti, Rødt,

Miljøpartiet De Grønne og Kristelig Folkeparti har vars-
let støtte til forslaget.

V o t e r i n g :

Forslaget fra Venstre ble med 65 mot 31 stemmer
ikke vedtatt.

(Voteringsutskrift kl. 15.15.41)

Presidenten: Det voteres over forslag nr. 3, fra Sosia-
listisk Venstreparti og Rødt. Forslaget lyder:

«Stortinget ber regjeringen i forbindelse med
statsbudsjettet for 2024 fremme forslag om en ord-
ning med rentefrie lån for kommuner som skal opp-
gradere eller nybygge skoler for å sikre at kravet om
universell utforming innfris.»
Miljøpartiet De Grønne har varslet støtte til forslag-

et.

V o t e r i n g :

Forslaget fra Sosialistisk Venstreparti og Rødt ble
med 81 mot 16 stemmer ikke vedtatt.

(Voteringsutskrift kl. 15.16.00)

Presidenten: Det voteres over forslagene nr. 1, 2 og
4, fra Sosialistisk Venstreparti og Rødt. Forslag nr. 1 ly-
der:

«Stortinget ber regjeringen legge frem forslag til
hvordan et beslutningsstøttesystem kan ivareta ut-
viklingshemmedes selvråderett, og legge frem et
lovforslag som regulerer et beslutningsstøttesystem
for utviklingshemmede.»
Forslag nr. 2 lyder:

«Stortinget ber regjeringen via Husbanken gi
kommunene statlige føringer for boligsosial kart-
legging som sikrer at igangsetting av planlegging av
eget hjem for unge med utviklingshemming starter
tidlig nok.»
Forslag nr. 4 lyder:

«Stortinget ber regjeringen utrede muligheten
for at alternativ og supplerende kommunikasjon
(ASK) kan sidestilles med andre språk i Norge, og
legge frem en egen sak for Stortinget på egnet må-
te.»
Venstre og Miljøpartiet De Grønne har varslet støtte

til forslagene.

V o t e r i n g :

Forslagene fra Sosialistisk Venstreparti og Rødt ble
med 79 mot 18 stemmer ikke vedtatt.

(Voteringsutskrift kl. 15.16.20)

Komiteen hadde innstilt til Stortinget å gjøre føl-
gende

v e d t a k :

I
Stortinget ber regjeringen sørge for nødvendige re-

gelendringer for å gi personer med utviklingshemming i
VTA-O varig oppfølging, uavhengig av hvilket fylke man
bor i, og med et omfang tilsvarende det som praktiseres
i HELT MED. Oppfølgingen må kunne gis også av andre
enn Nav, eksempelvis HELT MED eller vekst- og attfø-
ringsbedriftene, gjerne ved at dagens tilskudd erstattes
med varig oppfølging av både arbeidstaker og arbeidsgi-
ver. Regjeringen bes komme tilbake med sin oppfølging
i forbindelse med statsbudsjettet for 2024.

II
Stortinget ber regjeringen komme tilbake i forbin-

delse med statsbudsjettet for 2024 med en langsiktig og
forpliktende plan for hvordan en skal sikre et betydelig
løft for flere VTA-plasser.

Presidenten: Arbeiderpartiet og Senterpartiet har
varslet at de vil stemme imot.

V o t e r i n g :

Komiteens innstilling ble vedtatt med 50 mot 46
stemmer.

(Voteringsutskrift kl. 15.16.41)

Videre var innstilt:

III
Meld. St. 8 (2022–2023) – Menneskerettar for perso-

nar med utviklingshemming – Det handlar om å bli
høyrt og sett – blir lagd ved møteboka.

V o t e r i n g :

Komiteens innstilling ble enstemmig vedtatt.

Votering i sak nr. 5, debattert 18. april 2023
Innstilling fra arbeids- og sosialkomiteen om Repre-

sentantforslag fra stortingsrepresentantene Cato Brun-
vand Ellingsen, Kathy Lie og Kirsti Bergstø om hva det
koster å være funksjonsnedsatt – et offentlig utvalg som
skal utrede de økonomiske levekårene for personer med
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nedsatt funksjonsevne og deres nærmeste familie
(Innst. 224 S (2022–2023), jf. Dokument 8:77 S (2022–
2023))

Presidenten: Under debatten har Kirsti Bergstø satt
frem et forslag på vegne av Sosialistisk Venstreparti og
Rødt. Forslaget lyder:

«Stortinget ber regjeringen nedsette et offentlig
utvalg som skal lage en utredning om de økonomis-
ke levekårene for personer med nedsatt funksjons-
evne og deres nærmeste familie, samt foreslå tiltak
for å bedre de økonomiske levekårene for gruppen.
Utredningen skal ferdigstilles innen 1. juli 2024.»
Miljøpartiet De Grønne har varslet støtte til forslag-

et.

V o t e r i n g :

Forslaget fra Sosialistisk Venstreparti og Rødt ble
med 81 mot 16 stemmer ikke vedtatt.

(Voteringsutskrift kl. 15.17.22)

Komiteen hadde innstilt til Stortinget å gjøre føl-
gende

v e d t a k :

Stortinget ber regjeringen i oppfølgingen av Like-
stillings- og mangfoldsutvalget gjøre en vurdering av de
økonomiske levekårene og tiltak for personer med ned-
satt funksjonsevne og deres nærmeste familie, og kom-
me tilbake til Stortinget på egnet måte.

V o t e r i n g :

Komiteens innstilling ble enstemmig vedtatt.

Presidenten: Sak nr. 6 var interpellasjon.

Votering i sak nr. 7, debattert 18. april 2023
Innstilling fra næringskomiteen om Representant-

forslag fra stortingsrepresentantene Lars Haltbrekken,
Birgit Oline Kjerstad og Torgeir Knag Fylkesnes om opp-
rydding av nedlagte og forurensende gruver
(Innst. 265 S (2022–2023), jf. Dokument 8:112 S (2022–
2023))

Presidenten: Under debatten er det satt frem i alt tre
forslag. Det er
– forslag nr. 1, fra Geir Jørgensen på vegne av Sosialis-

tisk Venstreparti, Rødt, Venstre og Miljøpartiet De
Grønne

– forslagene nr. 2 og 3, fra Geir Jørgensen på vegne av
Sosialistisk Venstreparti, Rødt og Miljøpartiet De
Grønne

Det voteres over forslagene nr. 2 og 3, fra Sosialistisk
Venstreparti, Rødt og Miljøpartiet De Grønne.

Forslag nr. 2 lyder:
«Stortinget ber regjeringen, sammen med aktu-

elle aktører, lage en tidfestet plan for opprydding av
samtlige nedlagte forurensende gruver og innen
fremleggelsen av revidert nasjonalbudsjett 2024
komme tilbake til Stortinget på egnet måte.»
Forslag nr. 3 lyder:

«Stortinget ber regjeringen vurdere hvilket of-
fentlig organ som er best egnet til å følge opp ansva-
ret for opprydding av nedlagte og forurensende
gruver hvor ansvaret ikke er avklart, innen 5 år etter
avvikling av virksomhet ved alvorlig grad av for-
urensning og innen 10 år etter avvikling av virk-
somhet ved moderat grad av forurensning.»

V o t e r i n g :

Forslagene fra Sosialistisk Venstreparti, Rødt og Mil-
jøpartiet De Grønne ble med 80 mot 16 stemmer ikke
vedtatt.

(Voteringsutskrift kl. 15.18.15)

Presidenten: Det voteres over forslag nr. 1, fra Sosia-
listisk Venstreparti, Rødt, Venstre og Miljøpartiet De
Grønne. Forslaget lyder:

«Stortinget ber regjeringen i løpet av 2023 av-
klare forurensningsansvaret for de nedlagte gruve-
ne hvor forurensningsansvaret per i dag ikke er
avklart, og komme tilbake til Stortinget på egnet
måte. I vurderingen av hvem som har forurens-
ningsansvaret, skal det økonomiske ansvaret til sel-
skapene som har hentet ut verdier fra
gruveaktiviteten, vektlegges.»
Kristelig Folkeparti har varslet støtte til forslaget.

V o t e r i n g :

Forslaget fra Sosialistisk Venstreparti, Rødt, Venstre
og Miljøpartiet De Grønne ble med 77 mot 20 stemmer
ikke vedtatt.

(Voteringsutskrift kl. 15.18.38)

Komiteen hadde innstilt til Stortinget å gjøre føl-
gende

v e d t a k :

Stortinget ber regjeringen innhente en total over-
sikt over gamle nedlagte gruver i Norge og forurens-
ningsfaren de utgjør ut ifra de stedegne kvalitetene til
vann- og jordforekomstene, og innen utgangen av vår-
sesjonen 2024 komme tilbake til Stortinget på egnet
måte.
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V o t e r i n g :

Komiteens innstilling ble enstemmig vedtatt.

Votering i sak nr. 8, debattert 18. april 2023
Innstilling fra kontroll- og konstitusjonskomiteen

om Riksrevisjonens undersøkelse av Forsvarets infor-
masjonssystemer for kommunikasjon og informasjons-
utveksling i operasjoner (Innst. 259 S (2022–2023), jf.
Dokument 3:3 (2022–2023))

Komiteen hadde innstilt til Stortinget å gjøre føl-
gende

v e d t a k :

Dokument 3:3 (2022–2023) – Riksrevisjonens un-
dersøkelse av Forsvarets informasjonssystemer for kom-
munikasjon og informasjonsutveksling i operasjoner –
vedlegges protokollen.

V o t e r i n g :

Komiteens innstilling ble enstemmig vedtatt.

S a k  n r .  9  [15:19:21]

Referat
1. (389) Endringer i utlendingsloven (utvisning av

hensyn til grunnleggende nasjonale interesser og
frister ved frihetsberøvelse av mindreårige)
(Prop. 103 L (2022–2023))
Enst.: Sendes kommunal- og forvaltningskomiteen.

2. (390) Statsrådets protokoller for tidsrommet 1. juli –
31. desember 2022
Enst.: Sendes kontroll- og konstitusjonskomiteen.

3. (391) Endringar i postloven (heimel for innhenting
av opplysningar som er omfatta av teieplikt i Folke-
registeret) (Prop. 102 L (2022–2023))
Enst.: Sendes transport- og kommunikasjonskomi-
teen. Behandles innen Stortinget avbryter sine for-
handlinger i juni, jf. forretningsordenen § 47 tredje
ledd.

Presidenten [15:19:49]: Dermed er dagens kart fer-
digbehandlet. Forlanger noen ordet før møtet heves? 

– Så synes ikke, og møtet er hevet.

Møtet hevet kl. 15.20.
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	Presidenten [10:00:05]: Representanten Une Bastholm, som har vært permittert, har igjen tatt sete.
	Følgende innkalte vararepresentanter tar nå sete:
	For Akershus: Tobias Hangaard Linge
	For Oslo: Agnes Nærland Viljugrein
	For Vestfold: Henning Wold
	Fra Høyres stortingsgruppe foreligger søknad om at den innvilgede permisjonen for Lene Westgaard-Halle i tiden fra og med 18. til og med 20. april endres til permisjon etter Stortingets forretningsorden § 5 annet punktum fra og med 18. april og innti
	Etter forslag fra presidenten ble enstemmig besluttet:
	1. Søknaden behandles straks og innvilges.
	2. Vararepresentanten Henning Wold fortsetter å møte i permisjonstiden.

	Presidenten [10:00:44]: Videre foreligger det tre permisjonssøknader:
	– fra Arbeiderpartiets stortingsgruppe om permisjon for representanten Per Vidar Kjølmoen i dagene 19. og 20. april for å delta på møte i Den europeiske interparlamentariske romkonferansen i Wien
	– fra Arbeiderpartiets stortingsgruppe om permisjon etter Stortingets forretningsorden § 5 annet punktum for representanten Mai Britt Lagesen fra og med 18. april og inntil videre
	– fra Arbeiderpartiets stortingsgruppe om permisjon for representanten Jorodd Asphjell i dagene 19. og 20. april for på vegne av Nordisk råd å delta på interparlamentarisk møte i Europaparlamentet i Strasbourg.

	Etter forslag fra presidenten ble enstemmig besluttet:
	1. Søknadene behandles straks og innvilges.
	2. Følgende vararepresentanter innkalles for å møte i permisjonstiden:
	For Møre og Romsdal: Berit Tønnesen
	For Nord-Trøndelag: Gaute Børstad Skjervø
	For Sør-Trøndelag: Steinar Krogstad


	Presidenten [10:01:33]: Gaute Børstad Skjervø er til stede og vil ta sete.
	Statsråd Marte Mjøs Persen overbrakte 2 kgl. proposisjoner (se under Referat).
	Sak nr. 1 [10:02:28]
	Innstilling fra arbeids- og sosialkomiteen om Representantforslag fra stortingsrepresentantene Bård Hoksrud, Morten Wold, Gisle Meininger Saudland, Dagfinn Henrik Olsen, Erlend Wiborg og Bengt Rune Strifeldt om en fleksibel sykepengeordning for kref...
	Presidenten [10:02:41]: Etter ønske fra arbeids- og sosialkomiteen vil presidenten ordne debatten slik: 3 minutter til hver partigruppe og 3 minutter til medlemmer av regjeringen.
	Videre vil det – innenfor den fordelte taletid – bli gitt anledning til inntil seks replikker med svar etter innlegg fra medlemmer av regjeringen, og de som måtte tegne seg på talerlisten utover den fordelte taletid, får også en taletid på i...
	Anna Molberg (H) [10:03:09] (ordfører for saken): Tusen takk til komiteen for et godt samarbeid i denne saken.
	Norge har blant verdens mest generøse sykelønnsordninger, og det er noe vi skal være stolte av. Å bli alvorlig syk kan skje hvem som helst av oss – når som helst, og når vi minst venter det. I en så prekær situasjon er det i det minste til ...
	Men sykefravær koster oss også veldig mye, både den som er syk, arbeidsgivere og samfunnet for øvrig. Vi har verdens høyeste sykefravær i Norge, og det er helt avgjørende for bærekraften i hele systemet vårt at folk ikke mister tilknytningen...
	Til selve forslaget om en tidskonto for langtidssykmeldte mener Høyre at man ikke skal gjøre så store endringer i en så sentral velferdsytelse gjennom et representantforslag i Stortinget. Det betyr ikke at Høyre er uenig med forslagsstillerne i ...
	Det melder seg likevel mange spørsmål ved utformingen av en slik ordning. Sykelønnsordningen er spesiell i sin natur fordi den finansieres gjennom et spleiselag mellom arbeidsgiver og Nav. Hvis man skal endre strukturen i dette, er det viktig å i...
	Videre oppstår det også spørsmål om hvilke sykdommer som skal regnes som alvorlige nok for å få unntak fra den universelle sykelønnsordningen. Definisjonen av hvem som kan regnes som langtidssykmeldt, er heller ikke helt avklart.
	For å sikre et mest mulig rettferdig system for alle, som i tillegg skal være bærekraftig, er det nødvendig med en god utredning og en avklaring med partene i arbeidslivet.
	Jeg tar opp forslaget som Høyre er med på i innstillingen.
	Presidenten [10:05:26]: Representanten Anna Molberg har tatt opp det forslaget hun refererte til.
	Agnes Nærland Viljugrein (A) [10:05:47]: Velferdsordningene våre må gi folk den hjelpen de trenger, og gi trygghet når vi opplever usikkerhet. Når vi blir syke eller skadde, må vi ha en god sykepengeordning som sikrer inntekten fram til vi kan kom
	Avtalen som er inngått mellom regjeringen og alle hovedsammenslutningene i arbeidslivet, er en viktig del av den norske modellen, der staten og partene i arbeidslivet samarbeider tett for å sikre et arbeidsliv med både gode ytelser når man blir s...
	I dag innebærer IA-avtalen en klausul som betyr at eventuelle endringer i sykelønnsordningen ikke kan gjøres uten enighet blant avtalepartene. Dette bidrar til å sikre at en viktig velferdsordning ikke endres forhastet. Eventuelle endringer i syk...
	Jeg vil vise til at intensjonen i forslaget er noe som regjeringspartiene deler, og som er nedfelt i regjeringsplattformen, der det står at man vil prøve ut en ordning hvor sykepengeperioden gjøres om til en tidskonto ved gradert sykmelding. Vi se...
	Eivind Drivenes (Sp) [10:08:30]: Det er en viktig problemstilling som blir reist av forslagsstillerne. Det er nesten så en skulle tro de har lest Hurdalsplattformen. Sykelønnsordningen er en av bærebjelkene i det norske velferdssamfunnet, og ordninge
	Det som er viktig når en skal teste ut nye varianter av sykelønnsordningen, er å få en grundig vurdering før vi igangsetter utprøvingen, for hvis vi prøver ut noe, det ikke er vellykket, og det kommer galt ut for den enkelte, er det det verste...
	Det er viktig å understreke at ordningen med inkluderende arbeidsliv forplikter regjeringen til ikke å komme med endringer i sykelønnsordningen i denne avtaleperioden. Vi i Senterpartiet er klare for å prøve ut tidskonto når det er enighet med ...
	Oppsigelsesvernet står også sterkt i Norge. Det er riktig, og det er bra. Dette har blitt innskjerpet flere ganger. Forslagsstillerne ønsker å gjøre endringer nå, men dette henger sammen med endringer i sykepengeordningen og kan ikke tas stykke...
	Dagfinn Henrik Olsen (FrP) [10:10:08]: Langvarig sykdom og fravær fra arbeidet kan føre til at arbeidstakere kommer over på andre helserelaterte ytelser og etter hvert mister tilknytningen til arbeidslivet. Å beholde tilknytningen til arbeidslivet u
	Sysselsettingsutvalget, som la fram sin utredning i 2019, beskrev muligheten for en mer fleksibel ordning for sykepenger med mulighet for å gradere og utvide sykefraværsperioden, slik at langtidsfraværet kan reduseres, og samtidig bidra til at fæ...
	Fremskrittspartiet mener det vil være hensiktsmessig å innføre en ordning som sikrer økt fleksibilitet for personer som er rammet av sykdom med langt behandlingsforløp. For å belyse dette: Dagens sykepengeordning er sammensatt av flere utfordri...
	Senskader og tilbakefall etter kronisk sykdom gjør at mange strever med å stå i en full jobb etter et sånt sykdomsforløp. En trussel om betydelig nedgang i inntekt ved bortfall av sykepenger er en ekstra påkjenning for dem det gjelder. Sykefrav...
	En mer fleksibel sykelønnsordning vil være et verdifullt tiltak for å løse utfordringer ved at arbeidstakere gis mulighet til å være i jobb til tross for varierende arbeidsevne. Det foreslås at sykepengeperioden utvides i inntil to år avhengi...
	Parallelt med en slik ordning må en også se på oppsigelsesvernet. Partssamarbeidet i oppfølgingen må også forsterkes for å forhindre frafall fra arbeidslivet. De som står utenfor arbeidslivet når de blir syke, må også sikres oppfølging fr...
	Fremskrittspartiet mener at det er viktig at vi ser på sykepengeordningen, og ber derfor regjeringen komme tilbake til Stortinget med en sak om dette. Det som står i disse forslagene fra Fremskrittspartiet, er ikke at vi forventer at en ordning er ...
	Med dette tar jeg opp forslagene nr. 2 og 3, på vegne av Fremskrittspartiet og Rødt.
	Presidenten [10:13:12]: Representanten Dagfinn Henrik Olsen har tatt opp de forslagene har refererte til.
	Kirsti Bergstø (SV) [10:13:27] (komiteens leder): Jeg har lyst til å takke saksordføreren for arbeidet og også for tydelig å framheve viktigheten av partssamarbeidet og at det legges til grunn for eventuelle endringer når det gjelder sykepengeordn
	Det er veldig lett å ha sympati og forståelse for forslaget, og jeg viser til foregående taler. I mine øyne framstår dette forslaget som noe regjeringspartiene allerede har varslet at skal komme, og som det ble sagt i debatten, står omtalt i Hu...
	Så er vi fra SVs side veldig positive til å styrke tilknytningen til arbeidsplassen for folk som er rammet av langvarig sykdom, og vi støtter intensjonen i forslaget som fremmes. Men vi ønsker også å vise til statsrådens svar til de forslagene...
	Mímir Kristjánsson (R) [10:16:10]: Det å få kreft tror jeg er en rimelig vanskelig opplevelse for de fleste som har vært innom det. Min mor har hatt kreft nesten så lenge jeg har levd. Å tro at det går an gjennom et excel-ark å si at det tar et
	Det snakkes mye om partssamarbeidet, og det er gode grunner til at vi har det, men en part det ikke har blitt snakket så mye om her i dag, er de som er syke. De syke har bedt om denne endringen. De er også en part i sykelønnsordningen. De er kansk...
	Så vil jeg legge vekt på det forslaget Rødt har fremmet alene. Uansett hva vi gjør med sykelønnsordningen, er virkeligheten for mange syke at de havner på arbeidsavklaringspenger. De er i lange behandlingsløp, det tar flere år. Det er ikke ak...
	Med det tar jeg opp Rødts forslag.
	Presidenten [10:18:57]: Representanten Mímir Kristjánsson har tatt opp det forslaget han refererte til.
	Statsråd Marte Mjøs Persen [10:19:12]: Representantene fra Fremskrittspartiet foreslår at Stortinget skal be regjeringen om å komme tilbake med forslag til en ordning hvor sykepengeperioden for langtidssyke gjøres om til en tidskonto.
	Vi har en svært god sykelønnsordning der reglene gjelder likt for alle. Dagens ordning gir rett til ett år med sykepenger uavhengig av om man er helt sykmeldt eller gradert sykmeldt. Etter dette kan man ha rett til arbeidsavklaringspenger, som gis...
	Jeg har forståelse for at overgangen fra sykepenger til en lavere ytelse etter ett år er krevende for mange rent økonomisk. En forlengelse av sykepengeperioden for langtidssyke ved gradert fravær vil imidlertid innebære en utvidelse av dagens re...
	Regjeringen har i Hurdalsplattformen sagt at vi ønsker å prøve ut en ordning hvor sykepengeperioden gjøres om til en tidskonto ved gradert sykmelding. Vi må vurdere nærmere hvordan dette punktet skal følges opp. En slik ordning vil måtte utre...
	Representantene foreslår at Stortinget skal be regjeringen om å komme med forslag til hvordan man kan sikre at oppsigelsesvernet ved langtidssykdom opprettholdes ved en utvidet sykepengeperiode. Dersom det innføres en ordning med tidskonto ved gra...
	Representantene foreslår også at Stortinget skal be regjeringen om å sikre en praksis som styrker dialogen og partssamarbeidet i oppfølgingen av sykmeldte arbeidstakere. Jeg er helt enig i at det er avgjørende med målrettet innsats fra alle de ...
	Gjennom intensjonsavtalen om et mer inkluderende arbeidsliv, IA-avtalen, har vi en tett dialog med partene i arbeidslivet i arbeidet med å bidra til avtalens mål om redusert sykefravær og frafall fra arbeidslivet. Dette er en viktig arena for å d...
	Presidenten [10:22:05]: Det blir replikkordskifte.
	Dagfinn Henrik Olsen (FrP) [10:22:18]: Som det står i svaret fra statsråden, sier regjeringen i Hurdalsplattformen at man ønsker å prøve ut en slik ordning. Da er det legitimt å stille spørsmålet: Har man tenkt på når noe sånt kan komme til S
	Statsråd Marte Mjøs Persen [10:22:38]: Regjeringen har i Hurdalsplattformen sagt at vi ønsker å prøve ut en ordning hvor sykepengeperioden gjøres om til en tidskonto ved gradert sykmelding. Det må vurderes nærmere hvordan dette punktet skal føl
	Dagfinn Henrik Olsen (FrP) [10:23:29]: Håpet vårt er jo at en slik ordning skal bidra til at man reduserer kostnadene på andre nivåer, så det er ikke sikkert at dette nødvendigvis kommer til å bli så mye dyrere for staten. Men det er helt riktig
	Vi har hatt gjentatte saker i denne salen, iallfall siden jeg kom inn, der man har kritisert statsråden og hennes departement for at man har iverksatt ting, f.eks. innenfor innleie, som vi mener er dårlig utredet, og vi har også kritisert det at m...
	Statsråd Marte Mjøs Persen [10:24:16]: Vi har veldig god dialog med partene om sykefraværsoppfølgingen. Blant annet gjennom intensjonsavtalen om et inkluderende arbeidsliv har vi tett dialog med partene i arbeidslivet. I Hurdalsplattformen er vi tyd
	Presidenten [10:25:10]: Replikkordskiftet er avsluttet.
	De talere som heretter får ordet, har også en taletid på inntil 3 minutter.
	Bård Hoksrud (FrP) [10:25:26]: I dag er det dessverre mange kreftpasienter og andre langtidssyke som sliter med å komme tilbake i arbeidslivet etter endt behandling. Mange sliter med senvirkninger av behandlingen og har vanskelig for å jobbe fulltid 
	Da hjelper det ikke at vi har en sykepengeordning som gjør det enda vanskeligere å beholde tilknytningen til arbeidslivet og komme tilbake i jobb. Det er mye bedre at de som kan og vil jobbe litt, gjør det, enn at de blir stående helt utenfor arb...
	Dette forslaget vil være med på å gi litt mer frihet til den enkelte og bidra til at flere kan ha en noe mer fleksibel arbeidshverdag etter endt sykdom. Det er bra for den enkelte og bra for samfunnet. Dette forslaget vil også sørge for at vi se...
	Det er mange som ønsker å jobbe i en redusert stilling, men dette lønner seg ikke i henhold til sykepengeordningen. Derfor bør sykepengene organiseres som en tidskonto, slik at man kan motta sykepenger og samtidig jobbe det man klarer ved siden av.
	Både Kreftforeningen, Rådet for psykisk helse og LHL har tatt til orde for at det er behov for en mer fleksibel sykepengeordning. Dette er snakk om store pasient- og brukergrupper som representerer mennesker som selv opplever disse utfordringene i ...
	Jeg må si jeg er litt overrasket i debatten her over å høre fra så mange representanter hvor viktig det er å vente og vurdere og se på og tenke på i stedet for faktisk å handle. Man viser til og med til Hurdalsplattformen, hvor man sier akkur...
	Alle er opptatt av partene i arbeidslivet. Ja, det er vi alle sammen, men vi i Fremskrittspartiet er også opptatt av den parten som står midt oppe i dette, nemlig den syke parten, den dette handler om, og om å gi en bedre hverdag, bedre trygghet o...
	Presidenten [10:28:17]: Flere har ikke bedt om ordet til sak nr. 1.
	Innstilling fra arbeids- og sosialkomiteen om Representantforslag fra stortingsrepresentantene Mímir Kristjánsson, Tobias Drevland Lund og Marie Sneve Martinussen om at det skal lønne seg å jobbe, også når man går på trygd (Innst. 261 S (2022–

	Presidenten [10:28:39]: Etter ønske fra arbeids- og sosialkomiteen vil presidenten ordne debatten slik: 3 minutter til hver partigruppe og 3 minutter til medlemmer av regjeringen.
	Videre vil det – innenfor den fordelte taletid – bli gitt anledning til inntil seks replikker med svar etter innlegg fra medlemmer av regjeringen, og de som måtte tegne seg på talerlisten utover den fordelte taletid, får også en taletid på i...
	Dagfinn Henrik Olsen (FrP) [10:29:08] (ordfører for saken): Først vil jeg takke komiteen for samarbeidet i denne saken.
	Forslagsstillerne viser til at flere av velferdsytelsene i Norge avkortes mot inntekt. Dette gjør at stønadsmottakerne i praksis trekkes i lønn når de arbeider, og får mindre igjen for innsatsen enn kollegaene som mottar ytelser. Avkortningsregl...
	Komiteen mener at den viktigste oppgaven til velferdssamfunnet er å hjelpe dem som havner utenfor, eller ikke har mulighet til å ta del i, arbeidslivet, og derfor er det viktig å ha ordninger som fanger opp disse menneskene. Komiteens tilråding f...
	Hvis jeg da får lov, vil jeg fremme Fremskrittspartiets synspunkter i saken. Fremskrittspartiet vil understreke viktigheten av at de som går på trygd, har rett på ytelser som er gode nok til å dekke livsopphold. Ytelser fra Nav har som prinsipp ...
	Med dette regner jeg saken som godt belyst og Fremskrittspartiets synspunkter som fremmet.
	Tuva Moflag (A) [10:31:43]: Regjeringspartiene legger arbeidslinjen til grunn i arbeids- og velferdspolitikken. Det er lønnsomt for både samfunnet og enkeltmennesket at folk er i jobb. Derfor må fellesskapet stille opp med mer aktive tiltak for å hj
	Det er ulike årsaker til at folk står utenfor arbeidslivet. Det kan være helseutfordringer, mangel på kompetanse eller språkutfordringer. Arbeiderpartiet mener det må stimuleres økonomisk for å få flere til å delta i opplæring og kompetans...
	Arbeiderpartiet mener det må bli lettere for personer som lever på trygd å kombinere trygd med arbeid. Folk med nedsatt funksjonsevne og helsemessige utfordringer skal møte et arbeidsliv som er åpent og inkluderende. Her har vi fortsatt en vei ...
	For en måneds tid siden behandlet Stortinget et representantforslag om avkorting av uføres inntekt ved retur til arbeidslivet. Gjennom ulike saker i media kom det fram at folk som prøvde seg tilbake på jobb, fikk tilbakebetalingskrav som opplevde...
	«Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stortinget med forslag som sikrer at uføre som kommer i arbeid, ikke skal få urimelige tilbakebetalingskrav for allerede utbetalt uføretrygd. Endringen må ikke innebære at dagens fribeløp svekkes e...

	Det syntes jeg var et godt vedtak. I tillegg understreket flertallet i komiteen følgende den gangen:
	«… uføretrygd skal sikre folk en inntekt hvis inntektsevnen er varig redusert på grunn av sykdom eller skade. Formålet med uførereformen var å gjøre det lettere å kombinere uføretrygd med inntektsbringende arbeid for de som har muligheten ...

	Arbeiderpartiet mener dette er et godt utgangspunkt, også i tematikken som Rødt tar opp i dette representantforslaget.
	Anna Molberg (H) [10:34:56]: Arbeid handler ikke bare om å motta lønn. Det ligger også mye god helse i arbeid. Det gir sosial inkludering, følelsen av å være en del av samfunnslivet og selvrespekt. Dette er verdier som arbeidslinja i sosialpolitik
	For at det skal være mulig å sikre alle i Norge universelle velferdsgoder i tillegg til å hjelpe dem som ikke kan være i jobb, er vi nødt til å ha et system som ikke legger opp til at man kan få mer i trygd enn man kan ved å jobbe. Representa...
	At Høyre mener det skal lønne seg å jobbe framfor å gå på trygd, betyr ikke at man ikke kan gjøre endringer for å gjøre det lettere å kombinere arbeid og trygd. Da vi satt i regjering, foreslo vi å erstatte inntektsgrensen med en halv avko...
	Per Olaf Lundteigen (Sp) [10:38:05]: Vi står overfor en vanskelig diskusjon framover når partiet Høyre nå introduserer et nytt begrep, nemlig «helsejustert lønn». Jeg vil ta sterkt avstand fra at vi skal justere folks betaling for arbeid etter en
	Det er et veldig krevende tema vi drøfter. Det skal lønne seg å jobbe også når man går på trygd. Det betyr at det skal lønne seg å bruke den arbeidsevnen en har, når en er avhengig av trygdeytelser. For å få til det må vi legge til rette...
	For Senterpartiet er lakmustesten for et velferdssamfunn at folk må ha en inntekt som gjør at de kan leve et anstendig liv. Vi skal ha jevnbyrdige forhold, inntektsutjevning, lavlønnstillegg og allmenngjorte tariffavtaler, samt at de som er avheng...
	Vi har hatt en lang diskusjon over mange år når det gjelder uføretrygdede med omsorg for flere barn som får behovsprøvd barnetillegg. Der kan de samlede ytelsene bli høyere enn arbeidsinntekten fra et lavlønnsyrke. Dette er en nødvendig korre...
	Det å ha en gjennomgang av minstesatsene på trygd og sosiale ytelser med kronetillegg er en nødvendig gjennomgang nå for å sikre at vi får et verdig liv for dem som er avhengig av den inntektssikringen. Det kan ikke understrekes sterkt nok i de...
	Kirsti Bergstø (SV) [10:41:23] (komiteens leder): Det skal lønne seg å jobbe – det er et mantra. Ingen vet det bedre enn de som ikke kan jobbe, de som går på trygd og ikke har arbeid som alternativ.
	Når jeg hører representanten Molberg fra Høyre si at det alltid skal lønne seg å velge arbeid foran trygd, mener jeg vi er ved sakens kjerne, for det presenteres som om vi velger helsen vår, som om vi velger livssituasjon til enhver tid. Nettop...
	Det er slik det argumenteres for å opprettholde velferdsstaten, mens jeg mener det er et alternativ til den tankegangen, og det er nettopp å skille mellom vilje og evne. For vi kan ikke behandle syke folk som om de var friske og tenke at bare med d...
	Vi mener det bør lønne seg å jobbe på den måten at trygden ikke avkortes. Vi mener fribeløpsgrensen bør opp til 1 G, og at vi bør se på hvordan vi kan legge til rette for at de som har en mulighet til å delta i arbeidslivet, faktisk kan tje...
	Jeg tar opp forslaget SV har sammen med Rødt.
	Presidenten [10:44:23]: Representanten Kirsti Bergstø har dermed tatt opp det forslaget hun refererte til.
	Mímir Kristjánsson (R) [10:44:32]: Dette representantforslaget ble til etter oppfordring fra Høyre. Tidlig i år var Heidi Nordby Lunde, stortingsrepresentant for Høyre, som satt i arbeids- og sosialkomiteen i forrige periode, ute og påpekte at det
	Når vi nå fremmer dette forslaget, når vi nå tar på alvor at det alltid skal lønne seg å jobbe, når vi tar på alvor den arbeidslinja som Høyre har pratet om til de har blitt blå i fjeset, stemmer Høyre mot det. Da viser det seg at det lik...
	Vår velferdsstat straffer i dag mange mennesker med reduserte ytelser hvis de prøver å jobbe. Denne politikken er så urettferdig fordi den samme begrunnelsen som høyresiden bruker for å holde ytelsene nede, plutselig er borte som dugg for solen...
	For oss er det én eneste løsning på dette: Det er at trygdede folk må få beholde mer av pengene de tjener, selv, og at trygdene og minsteytelsene i Norge må opp, sånn at det går an å leve av dem, selv om man er syk eller gammel.
	Med det tar jeg opp Rødts forslag.
	Presidenten [10:47:33]: Da har representanten Mímir Kristjánsson tatt opp det forslaget han refererte til.
	Statsråd Marte Mjøs Persen [10:47:50]: Det er bred politisk oppslutning om at velferdssamfunnet skal stille opp for dem som ikke kan forsørge seg selv gjennom arbeid. Uførereformen videreførte en fundamental inntektssikringsordning for uføre. Refo
	For å kompensere for nye skatteregler ble brutto uføreytelser økt i 2015. Det ble innført et fribeløp på 0,4 ganger grunnbeløpet til erstatning for det gamle systemet, der inntekter over friinntekten bl.a. kunne medføre revurdering av uføreg...
	Jeg mener uførereformen var godt begrunnet og er derfor enig med flertallet i komiteen i at det ikke er behov for en større gjennomgang av uføreordningen nå.
	Selv om det er forholdsvis bred enighet om hovedtrekkene i uføretrygden, registrerer jeg at det er ulike synspunkter på hvordan reglene best kan utformes for å legge til rette for at uføre som fortsatt har noe inntektsevne, kan benytte denne. De ...
	Uføre som klarer å komme tilbake til arbeidslivet, skal ikke måtte betale tilbake uføretrygden de mottok før de begynte å arbeide. Stortinget har som kjent bedt regjeringen om å komme tilbake med forslag som skal sikre at denne gruppen ikke sk...
	Presidenten [10:50:34]: Det blir replikkordskifte.
	Mímir Kristjánsson (R) [10:50:49]: Vi har et såkalt fribeløp ved siden av uføretrygden. Det er altså de pengene du kan tjene før man begynner å trekke deg i trygd. Skatt betaler du som alle andre av trygden, men i tillegg kan man altså bli truk
	Mitt spørsmål er: Hva er det regjeringen egentlig er så redd for at skal skje hvis man øker fribeløpet? Er det ikke i tråd med alle våre ambisjoner at trygdede folk skal jobbe så mye de klarer ved siden av? Er det noen vits i å være redd fo...
	Statsråd Marte Mjøs Persen [10:51:54]: Det er viktig for alle som har muligheten, å bruke sin restarbeidsevne til å arbeide, både fordi det kan gi økt inntekt, og fordi det er viktig for sosialisering og selvfølelse. Når vi spør om dette med fr
	Jeg mener at dagens system – med et lavere fribeløp, men som alltid holdes utenfor inntektsprøvingen og en uføregrad som ligger fast – sikrer fleksibilitet og oversiktlighet også for brukerne.
	Mímir Kristjánsson (R) [10:52:57]: Jeg opplever at statsråden sier to forskjellige ting. Først sier hun noe som jeg tror alle er enig i, og som iallfall jeg er veldig enig i, nemlig at det er bra for folk å jobbe, og det er bra om uføre jobber. Me
	Spørsmålet er hvorfor det er rettferdig at uføre mennesker som gjør det politikerne ber dem om, som klarer å jobbe og vil jobbe, skal få avkortet trygden sin i tillegg til at de skal betale skatt.
	Statsråd Marte Mjøs Persen [10:53:57]: Uføretrygden skal kompensere for inntekt den uføre ikke lenger kan skaffe seg. Hvis inntektsevnen bedret seg, og man ikke reduserte uføretrygden, ville den uføre fått erstattet inntekt som ikke lenger var ta
	Jeg mener det er bedre med den ordningen vi har i dag, nettopp fordi tidligere, da man hadde 1 G, ble uføregraden revurdert, inntekt fra første krone ble medregnet – inkludert friinntekt – og det førte i de fleste tilfeller til en varig lavere...
	Anna Molberg (H) [10:55:08]: Arbeidslinja er et prinsipp som har vært helt grunnleggende i norsk sosialpolitikk. Det innebærer at vi bruker mye ressurser på å få folk i arbeid, og at det skal være mer lønnsomt å jobbe enn å leve på offentlige 
	Statsråd Marte Mjøs Persen [10:55:45]: Arbeidslinjen er helt grunnleggende i sosialpolitikken, og jeg mener at det innebærer en forpliktelse fra samfunnet til å stille opp med det som er nødvendig for å sikre dem som ikke kan jobbe, gjennom bl.a. 
	Anna Molberg (H) [10:56:41]: Tusen takk for svaret.
	Flere lokallag i Arbeiderpartiet har i forkant av landsmøtet signalisert at de vil øke nivået på trygdeytelsene, og statsministeren var nylig ute i NRK og åpnet for å gjøre dette. Samtidig tok statsministeren til orde for at arbeidslinja må b...
	Statsråd Marte Mjøs Persen [10:57:34]: Arbeiderpartiet står veldig stødig på den linjen som handler nettopp om det jeg sa på veldig kort tid i sted, at vi skal støtte opp under dem som står utenfor arbeidslivet for å bistå slik at de kommer in
	Presidenten [10:58:36]: Replikkordskiftet er slutt.
	Flere har ikke bedt om ordet til sak nr. 2.
	Innstilling fra arbeids- og sosialkomiteen om Representantforslag fra stortingsrepresentantene Gisle Meininger Saudland, Dagfinn Henrik Olsen og Terje Halleland om klagebehandlingstid i Nav (Innst. 260 S (2022–2023), jf. Dokument 8:137 S (2022–2023)

	Presidenten [10:58:59]: Etter ønske fra arbeids- og sosialkomiteen vil presidenten ordne debatten slik: 5 minutter til hver partigruppe og 5 minutter til medlemmer av regjeringen.
	Videre vil det – innenfor den fordelte taletid – bli gitt anledning til seks replikker med svar etter innlegg fra medlemmer av regjeringen, og de som måtte tegne seg på talerlisten utover den fordelte taletid, får en taletid på inntil 3 minutter
	Per Olaf Lundteigen (Sp) [10:59:29] (ordfører for saken): Jeg vil takke forslagsstillerne fra Fremskrittspartiet for å fokusere på klagebehandlingstida i Nav når det gjelder sykepenger. I innstillinga har Høyre og Fremskrittspartiet gått ut av kom
	Klagebehandlingen i Nav må ses i sammenheng med ordinær saksbehandling og veiledning. Videre må behandling av sykepenger ses i sammenheng med andre statlige ytelser. Nav er en stor organisasjon som er krevende å ha oversikt over, samt å lede på...
	Nav har hatt – og har – for lang saksbehandlingstid på viktige ytelsesområder og for dårlig kvalitet på vedtak. Det gjelder også klage- og ankesaksbehandlingen i Nav og Trygderetten. Dette er påpekt i de årlige kvalitetsrapportene fra Nav ...
	Årsaken til manglende kvalitet og lang saksbehandlingstid er grunnleggende organisatoriske utfordringer i Nav. Sakene blir ikke godt nok utredet i vedtaksinstansene, og brukerne blir ikke godt nok satt i stand til å forstå vedtak som angår dem. A...
	Covid-19-pandemien forsterket problemene med veldig mange nye søknader. Nav har budsjettmessige krav om innsparing fra Finansdepartementet som følge av forventede budsjettgevinster ved nytt IT-system for behandling av sykepenger og familieytelser ...
	Disse overskridelsene påvirker hele Navs organisasjon negativt ved at det må spares penger. Det har negative konsekvenser for antall saksbehandlere og svekker muligheten for tett oppfølging hos de saksbehandlere og veiledere som fysisk møter de m...
	Jeg vil understreke at det reformarbeidet en nå står overfor når det gjelder organisering, kultur og ledelse i Nav, må grunnleggende sett føre til bedre avklaring basert på klarest mulig faktagrunnlag. Vedtak må formuleres slik at de er lettes...
	Vi vil fra flertallets side understreke at forskjellen mellom dagens forventede saksbehandlingstid og det som kalles normalsituasjonen i første instans, Nav Arbeid og ytelser, er om lag åtte måneder, altså en meget krevende omstilling. Her skal v...
	Det er behov for en helhetlig gjennomgang av Nav – informasjon, veiledning, søknadsbehandling og klage- og ankesaksbehandling. Regjeringa må raskest mulig komme tilbake til Stortinget på egnet måte med forslag som følger opp denne gjennomgange...
	Etter at komiteen avga innstilling den 28. mars, har et offentlig utvalg 30. mars avgitt NOU 2023: 11, Raskt og riktig – En helhetlig gjennomgang av klage- og ankesystemet i Arbeids- og velferdsetaten og Trygderetten. Regjeringas oppfølging må sj...
	Runar Sjåstad (A) [11:04:41]: Lang behandlingstid i Nav er dessverre ikke noe nytt. Nav har over tid hatt og har for lang saksbehandlingstid på viktige ytelsesområder og for dårlig kvalitet på vedtak. Dette gjelder også klage- og ankesaksbehandlin
	Reglene for stønader fra Nav kan ofte være kompliserte. Jeg er derfor glad for at statsråden i sitt svarbrev har pekt på viktigheten av å benytte klart språk, slik at brukerne forstår regelverk, vedtak, rettigheter og plikter, slik at brukerne...
	Videre viser statsråden til tildelingsbrevet til Arbeids- og velferdsdirektoratet, hvor departementet har gitt føringer om at kvaliteten i ytelsesforvaltningen skal forbedres. Disse grepene må ses i sammenheng med den offentlige utredningen som er...
	Søknadsbehandlings- og klagebehandlingstiden har over tid vært altfor lang. Antallet dager som brukes på behandling av søknader og klager, er uakseptabelt høyt for mange ytelser. Spesielt gjelder det helserelaterte ytelser, som sykepenger, ufør...
	Aleksander Stokkebø (H) [11:07:14]: Det er ingen tvil om at saksbehandlingstiden i Nav er for lang og skaper utfordringer og usikkerhet for velferden til altfor mange brukere. Vi merker oss at Nav fremdeles er preget av etterdønningene etter covid-19-
	Samtidig som man gjør dette, må digitaliseringen av Nav fortsette, med en klok implementering. Jeg er overbevist om at det på sikt vil frigjøre ressurser og kapasitet for å få ned saksbehandlingstiden ytterligere.
	Det er viktig at Nav-brukernes rettigheter blir godt ivaretatt. På Høyres vakt satte vi derfor ned et offentlig utvalg som foretok en helhetlig gjennomgang av hele klage- og ankesystemet i Nav. Utvalget leverte sin rapport 30. mars. Det er naturlig...
	Med det vil jeg igjen understreke at Høyre er opptatt av at vi nå må få ned behandlingstidene for både ordinære saker og klager, samtidig som man trapper opp innsatsen for å få folk i jobb. Det er et arbeid vi forventer, og ser fram til, at r...
	Dagfinn Henrik Olsen (FrP) [11:09:52]: I Riksrevisjonens rapport kommer det tydelig fram at klagebehandlingstiden for sykepenger har kommet opp i 52 uker. Det er en utvikling som har utviklet seg til verre enn verst. Nav og Trygderetten fikk alvorlig kr
	«I saker som omhandler uføretrygd, arbeidsavklaringspenger og andre helserelaterte ytelser, vil utfallet ofte ha svært stor velferdsmessig betydning for brukeren.»

	Etter Riksrevisjonens vurdering er det derfor alvorlig at disse brukerne opplever en særlig lang saksbehandlingstid, med den økende belastning og påkjenning i ventetiden det innebærer.
	Rapporten belyser flere sider av problematikken rundt klagebehandlingen og hvorfor saksbehandlingstiden har blitt så lang. Det vises til at nødvendige opplysninger i tilstrekkelig grad ikke innhentes av vedtaksinstansen, at det er varierende kvalit...
	Stortinget har vedtatt opprettelse av Nav-ombudet, som bl.a. kunne ha hjulpet dem som har fått avslag, med å forstå avslaget, og hvorfor begrunnelsen var som den var. Vedtak om Nav-ombud har ikke blitt gjennomført, og det er svært uheldig at fat...
	Fremskrittspartiet mener det er svært uheldig at folk i verste fall mister både hus og hjem i påvente av saksbehandlingstiden hos Nav. Nav har som mål at saksbehandlingstiden ikke skal være over 12 uker. For noen ytelser og tjenester når de det...
	I Klassekampens reportasje har det blitt avdekket at det ligger mange saker til manuell behandling som ikke er kommet fram i statistikken om klagesaker for sykepenger. Denne køen inneholder 37 000 oppgaver som Nav ikke har løst, og den eldste er fr...
	Fremskrittspartiet mener at det raskt må iverksettes tiltak som setter Nav i stand til å gjennomføre klagebehandling innenfor 12 uker. Med dette regner jeg Fremskrittspartiets synspunkter som fremmet, og forslaget som tatt opp.
	Presidenten [11:12:42]: Representanten Dagfinn Henrik Olsen har tatt opp det forslaget han refererte til.
	Kirsti Bergstø (SV) [11:13:02] (komiteens leder): Jeg har lyst til å takke saksordføreren for en veldig grundig gjennomgang. Det er egentlig ikke mye som trengs å legges til etter det. Det var en god og systematisk gjennomgang av tingenes tilstand s
	Jeg har likevel behov for å si et par ting i tillegg. Det er at jeg synes det er rimelig freidig å fremme et forslag som det vi behandler i dag, med utgangspunkt i Høyres og Fremskrittspartiets historikk på området, at det er partier som har væ...
	Fra SVs side deler vi bekymringene om lang saksbehandlingstid i Nav fullt ut. Det er klart vi er bekymret for IT-prosjekter som er forsinket, for organisatoriske utfordringer osv., men vi nekter å løsrive dem fra politiske og ressursmessige realite...
	Skal denne typen forslag kunne tas seriøst og på alvor, må de også følges med midler og ressurser for å kunne følge opp i stedet for å ha en historikk med kutt bak seg. Det innebærer bare én ting, og det er økt press på de ansatte og mang...
	Jeg er veldig glad for at man tydeliggjør viktigheten av politisk styring av Nav og av at man har forventninger om tydeligere vedtak, klarere språk og bedre kommunikasjon. Jeg vil også legge til det viktige arbeidet med tillitsreform i Nav, som er...
	Mímir Kristjánsson (R) [11:16:52]: Forslagsstillerne peker på et helt riktig problem. Det er åpenbart alvorlig når syke, skadde mennesker og andre som trenger velferdsstaten vår, og andre som trenger hjelp fra Nav, ikke får den hjelpen de trenger
	Når vi likevel ikke støtter dette forslaget, henger det sammen med at det er en del det ikke går an å vedta i denne sal. Det går ikke an å vedta at det skal være fint vær i morgen. Det går ikke an å vedta at skipet skal komme fram da eller ...
	Som representanten Bergstø òg helt riktig påpekte: Om ikke Nav har ressurser til å behandle søknadene, til å behandle klagene, så skjer det absolutt ingenting, uansett hva vi vedtar i denne salen i dag. Det er derfor dette blir et skuebrød fr...
	Sånn er det dessverre ikke. Det er ikke sånn at fordi vi vedtar den eller den fristen i dag, vil det føre til at folk automatisk får behandlet sine søknader raskere. Det eneste som kan bidra til at køene i Nav går ned, at klager blir raskere b...
	Når vi fremmer slike forslag, både om å bevilge mer penger til Nav og om å fjerne dokumentasjonskrav, opplever ikke jeg at Fremskrittspartiet støtter det. Jeg opplever tvert imot at Fremskrittspartiet står på en mistillitslinje mot både de an...
	Så er det to ting til jeg vil legge til. Det første er at nå har Stortinget vedtatt enstemmig at vi skal ha et Nav- ombud. Det er skammelig at det ikke har kommet på plass. Det er snart to år siden. Det bør virkelig, med de feil vi ser i Nav-sy...
	I tillegg vil jeg bruke de siste sekundene mine til å rette en takk til de som gjør den jobben i sivilsamfunnet. Veldig, veldig mange mennesker i dette landet får hjelp av Nav, av Nav-oppryddingen, av AAP-aksjonen, av Stiftelsen Rettferd, av foren...
	Guri Melby (V) [11:22:11]: Sykepenger, arbeidsavklaringspenger og uføretrygd er viktige elementer i sikkerhetsnettet i velferdsstaten vår. Det er det sikkerhetsnettet vi stoler på, og som vi har tillit til at er der for oss når livet snus på hodet.
	Det er nok mange som vil si at vi har verdens beste velferdsordninger, som slår seg på brystet og tenker at vi tross alt bor i verdens beste land, men flere opplever at de ordningene de har rett på, ikke utløses fordi Nav og Trygderetten har og h...
	I flere mediesaker den siste tiden har det kommet fram at saksbehandlingstidene på klager rundt sykepenger, arbeidsavklaringspenger og uføretrygd er vedvarende lange. Allerede i 2021 rettet Riksrevisjonen kritikk mot Nav og Trygderetten for å bruk...
	Riksrevisjonen konkluderte i sin rapport med at saksbehandlingstidene er for lange, og at de har blitt lengre over tid. De viser til at problemet med lang saksbehandlingstid er særlig alvorlig rundt helserelaterte ytelser som sykepenger, arbeidsavkl...
	Vi deler forslagsstillernes syn om at situasjonen er uholdbar. Derfor mener vi også det er helt riktig at Stortinget tar et ansvar og sørger for at det iverksettes tiltak for at saksbehandlingstiden for sykepenger ikke overskrider 12 uker. Vi vil d...
	Statsråd Marte Mjøs Persen [11:25:48]: Saksbehandlingstiden i klage- og ankesystemet er for lang. Det er alvorlig, ikke minst for brukere som står i en sårbar situasjon, hvor de ikke får avklart om de får den ytelsen de mener de har krav på. Dett
	I mitt brev med vurdering av forslagene i representantforslaget gjorde jeg oppmerksom på at en viktig årsak til lang saksbehandlingstid på klagebehandling er at Navs drift fremdeles er preget av ettervirkningene av koronapandemien. Jeg viste også...
	Som alle er kjent med, la det offentlige utvalget som skulle foreta en helhetlig gjennomgang av klage- og ankesystemet i Nav og Trygderetten, fram sin utredning rett før påske i år. Utvalget har vært opptatt av at rapporten først og fremst skal ...
	Utredningen ligger nå hos meg, men jeg vil allerede nå si at utvalget har gitt oss et godt utgangspunkt for å gjøre systemet bedre. Rapporten skal på ordinær høring i vår, slik at vi kan få innspill fra berørte organisasjoner og andre aktø...
	I tillegg viser jeg til en flertallsmerknad i komiteens innstilling om en gjennomgang for å styrke kvaliteten og oppfylle definerte forventede saksbehandlingstider i Navs anke- og klagesaksbehandling. Dette vil jeg ta med meg videre i arbeidet med o...
	Jeg vil allerede nå gi uttrykk for at det virker interessant å gå ned fra fem til tre vurderinger av en sak i klage- og ankesystemet i Nav og Trygderetten. For det andre mener jeg at kvaliteten på saksbehandlingen må bedres. NOU 2023: 11 viser t...
	Jeg merker meg at komiteen tilrår at representantforslaget ikke vedtas, og det slutter jeg meg til. Jeg vil avslutningsvis understreke at vi både vil sende utredningen på høring og samtidig, i dialog med Nav, raskt vil se på hvilke tiltak som ka...
	Presidenten [11:29:42]: De talere som heretter får ordet, har en taletid på inntil 3 minutter.
	Per Olaf Lundteigen (Sp) [11:30:07]: Som statsråden var inne på, gjelder denne saken mer enn anke- og klagesaksbehandlingen, og den gjelder mer enn den innstillinga vi nå har til behandling, siden vi har fått en viktig NOU som behandler temaet på e
	Jeg kjenner meg godt igjen i beskrivelsen som framføres i NOU-en, og spesielt gjelder det for helserelaterte ytelser, f.eks. arbeidsavklaringspenger. Det er møtet mellom veileder og borger – eller innbygger eller person, alt etter hvilket språk ...
	Vi må se grundig på den måten Nav er organisert på. NOU-en er god, men den er svært diplomatisk i språket. Det skal vi være klar over. Det står f.eks. at samspillet mellom Nav-kontor og vedtaksmyndigheten må bli bedre, på side 21:
	«For å øke tilliten til prosessen, anbefaler utvalget tiltak for bedre samhandling mellom veileder på Nav- kontoret og saksbehandler i NAV Arbeid og ytelser.»
	Bedre samhandling, står det. I dag er systemet sånn at en veileder på Nav-kontoret ikke har lov til å ringe til en saksbehandler, har ikke lov til å ha kontakt, vet ikke hvem som er saksbehandler. Da må vi snakke om noe mer enn bedre samhandlin...
	Jeg vil si at dette er sentralt, og jeg støtter fagforeningen Akademikernes forslag til tillitsreform, som også utvalget gjennom sin NOU gir sterk støtte til på side 251– 252 i innstillinga.
	Svein Harberg hadde her overtatt presidentplassen.

	Presidenten [11:33:09]: Mens representanten Lundteigen er på vei ned, synes presidenten det kan høve seg å gratulere med stor dag til 70-årsjubilanten!
	Dagfinn Henrik Olsen (FrP) [11:33:32]: Når det er en så viktig sak, må jeg si at jeg synes den vendingen den tok etter enkelte representanter som har hatt ordet her, var interessant. Det var et frekt forslag, og man hadde stort magemål. Ja, jeg skal
	Diagnosen som må stilles, har ikke undertegnede eller Fremskrittspartiet stilt. Vi tror at dette er en sammensatt problemstilling, noe som også kommer fram i Riksrevisjonens rapport: at problemstillingen nok er sammensatt. Hvorvidt man trenger å ...
	Det kan også godt hende at dokumentasjonskravene er for store. Ta f.eks. Ritha Johansen fra Skrova, en selvstendig næringsdrivende som får krav fra Nav om å vise fram kontoutskrifter – ja, blottlegge sin egen private økonomi – når hun har d...
	Vi har ikke sagt at vi har stilt diagnosen. Det vi har sagt, er at tiltak må treffes, og det er det som står i forslaget, at tiltak må treffes. At man så velger å stemme mot et slikt forslag, synes jeg er en merkelig seanse når vi egentlig har ...
	Tuva Moflag (A) [11:36:02]: Jeg starter der representanten Olsen sluttet, hvor han er overrasket over at det ikke blir stemt for dette forslaget, samtidig som han berømmer statsråden for at arbeidet er i gang. Det er nettopp det som er poenget: Her er
	Når man har begrenset kapasitet, er det alltid lurt å gjøre ting riktig den første gangen. Det den NOU-en viser, som jeg gleder meg til at vi skal få dykke mer ned i, er at det skjer for mange feil i utgangspunktet. Da blir det brukt ekstra mye ...
	I likhet med komitélederen har jeg lyst til å gi saksordføreren honnør for et veldig grundig arbeid med dette representantforslaget og hele sakskomplekset knyttet til klage og anke. Nå kom presidenten meg litt i forkjøpet, men litt av grunnen t...
	Presidenten [11:38:05]: Da er det behørig slått fast.
	Per Olaf Lundteigen (Sp) [11:38:25]: Jeg takker for hyggelig hilsen.
	Komiteen avviser Fremskrittspartiets forslag, og jeg prøvde å begrunne det. Fremskrittspartiets forslag lyder:
	«Stortinget ber regjeringen iverksette tiltak som gjør at en klagebehandling på sykepenger i Nav ikke skal gå over 12 uker.»

	Som noen har vært inne på, har jeg brukt en del tid på denne saken. Jeg har kommet til den sjølsagte konklusjonen at det er feil å gå inn på én ordning og regulere den på ett gitt tidspunkt i prosessen uten å se helheten, for det fører bar...
	Som sagt støtter jeg fagforeningen Akademikernes forslag til tillitsreform, en tillitsreform som innebærer større ansvar og myndighet til fagfolkene på det lokale Nav-kontoret. Jeg vil sterkt oppfordre statsråden til å følge opp det som der er...
	Det er veldig viktig å sette de beskrevne piloter ut i livet i noen kommuner for å få erfaring. Jeg er veldig takknemlig for at utvalget har fulgt opp Akademikernes innsats. Det er forbilledlig. Men en må gjøre flere ting samtidig, og jeg regner...
	Så til kapittel 24 i NOU-en, om saksbehandlingssystemer, digitalisering og automatisering. Det må settes søkelys på rettssikkerheten med de helautomatiske avgjørelsene. Her refereres det til NAV-loven § 4 a – det er vel feilaktig, det er § 1...
	Presidenten [11:41:28]: Flere har ikke bedt om ordet til sak nr. 3.
	Etter ønske fra arbeids- og sosialkomiteen vil sakene nr. 4 og 5 behandles under ett.
	Innstilling frå arbeids- og sosialkomiteen om Menneskerettar for personar med utviklingshemming – Det handlar om å bli høyrt og sett (Innst. 246 S (2022–2023), jf. Meld. St. 8 (2022–2023))
	Innstilling fra arbeids- og sosialkomiteen om Representantforslag fra stortingsrepresentantene Cato Brunvand Ellingsen, Kathy Lie og Kirsti Bergstø om hva det koster å være funksjonsnedsatt – et offentlig utvalg som skal utrede de økonomiske le...

	Presidenten [11:42:19]: Etter ønske fra arbeids- og sosialkomiteen vil presidenten ordne debatten slik: 3 minutter til hver partigruppe og 3 minutter til medlemmer av regjeringen.
	Videre vil det – innenfor den fordelte taletid – bli gitt anledning til inntil seks replikker med svar etter innlegg fra medlemmer av regjeringen, og de som måtte tegne seg på talerlisten utover den fordelte taletid, får også en taletid på i...
	Torbjørn Vereide (A) [11:42:46] (ordførar for sak nr. 4): Eg vil bruke tida på sak nr. 4, menneskerettar for personar med utviklingshemming. Først og fremst har eg lyst til å takke medlemene i komiteen for eit godt samarbeid, sjølv om vi ikkje har
	Ein ting har eg likevel lyst til å erkjenne at eg er litt lei meg for, og det er at vi ikkje hadde nokon med utviklingshemming på høyringa. Som saksordførar ønskjer eg å ta eit ansvar for det og seie at vi kollektivt berre må skjerpe oss og s...
	Eg rekk ikkje å ta alle poenga, men eg rekk nokre få. I denne meldinga tek ein opp retten til bustad. Det blir slått fast i CRPD-konvensjonen at folk må få lov til å velje kor dei vil bu, og kva kommune dei skal bu i, men praksis er ein heilt a...
	Ein ting som vi har samla oss om, som er veldig viktig, er at alle må få ei vurdering når dei kjem seg gjennom vidaregåande skule. I dag er det nemleg slik at veldig mange sit igjen utan ei skriftleg vurdering av deltakinga i skulen. Det gjer det...
	Eit poeng frå komiteen som eg òg har lyst til å ta opp, er lærarkandidatordninga, som har vore ei veldig vellukka ordning. Sjølv om vi ikkje har konkrete forslag til dette, ønskjer vi å vise til det som dei har fått til.
	Kort og godt: Dette er eit omfattande arbeid med mange dimensjonar. Vi har ein stor jobb framfor oss, og den aktar vi å gjere.
	Aleksander Stokkebø (H) [11:45:56] (ordfører for sak nr. 5): Som saksordfører for representantforslag 8:77 S er jeg glad for at komiteen så uttrykkelig deler målet om at alle skal ha like muligheter til å delta i samfunnet – enten det er på sko
	Vi merker oss at regjeringen har satt ned et likestillings- og mangfoldsutvalg som skal kartlegge holdninger og utviklingstrekk i samfunn, økonomi og teknologi, og som skal gi en vurdering av politikken og virkemidlene på området. Vi har fått opp...
	Derfor er jeg veldig glad for at Høyres forslag i denne saken endte med en felles innstilling, som vi klarte å samkjøre oss om, der vi ber om at regjeringen i oppfølgingen av likestillings- og mangfoldsutvalget gjør en vurdering nettopp av de ø...
	Med det ser vi fram til oppfølgingen og nye skritt på veien mot et samfunn med muligheter for alle. Så vil jeg komme tilbake med et innlegg om stortingsmelding nr. 8 og arbeidsinkludering.
	Eivind Drivenes (Sp) [11:47:49]: Denne stortingsmeldingen er det mange som i lang tid har sett fram til at skulle komme. Det har dessverre vært sånn i det norske samfunn at utviklingshemmede, som er en stor gruppe i vårt land, ikke i tilstrekkelig gr
	Utviklingshemmede er ikke en ensartet gruppe, her er variasjonene minst like store som ellers i samfunnet, men utviklingshemmede trenger litt hjelp for å kunne få et variert og godt liv. Det er viktig å tilrettelegge for at de kan gjøre en jobb, ...
	For de fleste av oss er det å ha og eie egen bolig viktig, og så er det noen som velger å leie, men for utviklingshemmede har det nok dessverre ikke vært mulig i samme grad å eie egen bolig. På dette området er det nok behov for å gå videre ...
	Kanskje det viktigste spørsmålet som vi ikke svarer ut i denne meldingen, er spørsmålet om CRPD, rettighetene til personer med nedsatt funksjonsevne, skal lovfestes, og hvordan det skal lovfestes. Det er nedsatt et ekspertutvalg som skal se på d...
	Kirsti Bergstø (SV) [11:50:13] (komiteens leder): Det er på høy tid at Stortinget får muligheten til å behandle en helhetlig sak om menneskerettighetene til mennesker med utviklingshemming. Utviklingshemmedes menneskerettigheter er under press og b
	Det er langt igjen til mennesker med utviklingshemming reelt sett har samme menneskerettigheter som andre. Inkorporering av CRPD i menneskerettsloven er viktig for at utviklingshemmede skal få grunnleggende menneskerettigheter og i større grad ta a...
	Vi må også huske at et menneske med utviklingshemming ikke er lik en annen person med samme diagnose. Tiltak og vedtak for en person må være tilpasset nettopp enkeltpersonen. Samtidig må vedtak gjort i Stortinget være forankret i menneskerettig...
	I forbindelse med behandlingen av Meld. St. 8 har SV fremmet fem forskjellige forslag som handler nettopp om hvordan vi i bedre grad kan ivareta grunnleggende menneskeretter til personer med utviklingshemming, noe vi mener er nødvendig for å ta det...
	Vi vet at flere av ytelsene som personer med funksjonsnedsettelser kan motta, har endret seg i løpet av de årene som har gått. Hvilke konsekvenser disse endringene har fått for økonomiske levekår for personer med nedsatt funksjonsevne, er ukjen...
	I en rapport fra SSB, som kom i 2022, om vedvarende lavinntekt, kommer det fram at siden 2012 har andelen med lavinntekt økt år for år. Det er ganske nedslående.
	Dette er en del av bakteppet for at SV har fremmet et representantforslag om at det skal lages en offentlig utredning som skal belyse nettopp levekår for personer med nedsatt funksjonsevne og deres nærmeste familie. Dessverre ser det ikke ut til at...
	Jeg tar opp forslagene SV er med på i begge sakene vi har til behandling.
	Presidenten [11:53:15]: Representanten Kirsti Bergstø har tatt opp de forslagene hun refererte til.
	Mímir Kristjánsson (R) [11:53:26]: I likhet med de aller fleste representantene her i salen er jeg glad for at vi nå får en slik stortingsmelding, og at vi ser på funksjonsnedsattes stilling i det norske samfunnet og hvilke lover, regler og ordning
	For det første er det avgjørende at CRPD, den konvensjonen som vi har forpliktet oss til å følge, blir tatt inn i menneskerettsloven, akkurat som alle andre menneskerettskonvensjoner vi følger.
	For det andre må vi sikre at de som har funksjonsnedsettelser, får velge den boformen de selv vil, og at de ikke presses til å bo sammen med noen de ikke vil bo med, eller til å bo på måter som de ikke ønsker. Det krever at Husbanken kommer p...
	For det tredje er arbeid ekstremt viktig for denne gruppen. De aller fleste med funksjonsnedsettelser vil jobbe så lenge de har muligheten til det, men de fleste av dem er inne i VTA – en eller annen form for varig tilrettelagt arbeid eller andre ...
	Så vil vi støtte den andre saken vi behandler her, forslaget til SV, som jeg synes er veldig godt, om å kartlegge de vilkårene som de med funksjonsnedsettelser lever under, hvilke sosiale forhold de har, hva det koster for dem å overleve i en va...
	Helt til slutt – og dette er litt hakk i plata, men det får ikke hjelpe: De aller fleste av dem som har alvorlige funksjonsnedsettelser i Norge, lever på en eller annen form for offentlig stønad eller ytelse, som regel uføretrygd, og hvis de tr...
	Alfred Jens Bjørlo (V) [11:56:45]: Venstre er glad for stortingsmeldinga vi no har fått på bordet og kan handsame i Stortinget i dag. Dette er eit arbeid som blei sett i gang av regjeringa Solberg, som Venstre var ein del av, og som gledeleg nok er b
	Venstre sit ikkje i arbeids- og sosialkomiteen, og difor har vi lagt fram nokre lause framlegg her i dag. Dei handlar om retten til personleg assistanse. For mange som lever med nedsett funksjonsevne, er retten til personleg assistanse heilt nødvend...
	Mange av desse temaa handlar denne stortingsmeldinga om. Då er det, etter Venstre sitt syn, eit stort problem at ordninga per i dag ikkje fungerer etter føremålet. Retten til personleg assistanse er plassert i helselovgivinga og blir forvalta av k...
	Om vi skal ha som ambisjon å sørgje for at menneskerettane til personar med nedsett funksjonsevne blir varetekne, må vi organisere retten til personleg assistanse på ein måte som gjer at det ikkje blir behandla som ei tradisjonell helseteneste. ...
	I dag er det svært uheldige sider ved BPA-ordninga slik ho er, og slik ho blir praktisert ulike stader i landet. Dette er, etter Venstre sitt syn, ikkje godt nok. Difor fremjar vi i dag i salen tre framlegg om at retten til personleg assistanse blir...
	Med det tek eg opp framlegga frå Venstre.
	Presidenten [11:59:54]: Da har representanten Alfred Jens Bjørlo tatt opp de forslagene han refererte til.
	Statsråd Anette Trettebergstuen [12:00:10]: Dette er en merkedag, for etter mange års venting kan vi her i salen endelig behandle meldingen om menneskerettighetene til personer med utviklingshemming.
	Folk med utviklingshemming skal ha de samme rettighetene og mulighetene som alle andre til å delta i samfunnet, på like vilkår og uten diskriminerende barrierer. Arbeidet med denne meldingen ble startet av forrige regjering. Det viktige medvirknin...
	Et viktig mål med meldingen er at personer med utviklingshemming ikke bare formelt sett skal ha rettigheter, men også opplever at deres rettigheter innfris, og at de har de samme mulighetene som andre.
	Selvråderett og realisering av viljen til personen er et overordnet mål i alle vergemål. Endringene i vergemålsloven som trådte i kraft 1. april, er et godt første skritt i den helhetlige gjennomgangen som Stortinget har bedt om.
	Regjeringen har vedtatt at vi skal inkorporere CRPD i norsk lov, og en juridisk ekspertgruppe utreder nå hvordan dette skal gjøres – ikke om, men hvordan. De skal særskilt vurdere inkorporering i menneskerettsloven. Denne utredningen skal være ...
	Når det gjelder Dokument 8-forslaget, er komiteens tilråding å vente til likestillings- og mangfoldsutvalget i mai har kommet med sin utredning før det gjøres en vurdering av de økonomiske levekårene og tiltak for personer med funksjonsnedsett...
	Jeg vil avslutte der jeg begynte: Dette er en merkedag. Flere regjeringer og ikke minst Stortinget har jobbet godt med denne meldingen. Jeg vil takke komiteen for arbeidet som er gjort. Nå begynner den virkelige jobben: å gå fra prat til praksis.
	Presidenten [12:02:47]: Det blir replikkordskifte.
	Aleksander Stokkebø (H) [12:02:58]: Alle har noe å bidra med, bare vi som samfunn gir dem sjansen. Da må vi senke terskelen for at arbeidsgiver sier ja til å gi dem sjansen, og så må vi gjøre den enkelte ansatte trygg til å stå i jobb over tid.
	Statsråd Anette Trettebergstuen [12:04:01]: Det er riktig at vi følger opp anmodningsvedtaket fra Stortinget om å utvikle bedre modeller for oppfølging i VTA i ordinær virksomhet. Det er også derfor det er satt av 10 mill. kr til oppstarten av det
	Aleksander Stokkebø (H) [12:05:05]: Statsråden sier at en følger opp vedtaket om varig oppfølging, men det er nettopp det en ikke gjør når en legger opp til en kortvarig oppfølging. Kontroll- og konstitusjonskomiteen har også slått fast at oppf
	Statsråd Anette Trettebergstuen [12:06:07]: Som sagt følger regjeringen opp anmodningsvedtaket, og man tar sikte på en nasjonal ordning av varig karakter. Det er også derfor man har igangsatt et forsøk. Som sagt ser man for seg en ordning der Nav k
	Aleksander Stokkebø (H) [12:06:47]: En varig ordning er bra, men det vi har bedt om, er en varig ordning med en varig oppfølging av den enkelte som skal søke seg jobb. Mens vi sier varig ordning, har regjeringen uttrykkelig sagt en innledende periode
	Jeg kan avslutte med et veldig konkret spørsmål: Stortinget har sagt varig, regjeringen har sagt en innledende periode på ett år. Mener statsråden at ett år er en varig oppfølging?
	Statsråd Anette Trettebergstuen [12:07:53]: Som kultur- og likestillingsminister har jeg det koordinerende ansvaret for all likestilling og antidiskrimineringspolitikk. Det er likevel slik at akkurat når det gjelder VTA, organiseringen og detaljnivåe
	Kirsti Bergstø (SV) [12:08:51]: Jeg vil først bare si at SV deler gleden over merkedagen, og vil egentlig gratulere hele landet vårt med den.
	Så hadde vi håpet at vi kunne tatt enda større skritt når vi først får denne viktige saken til behandling. Det er grunnen til at vi har lagt inn noen flere forslag, bl.a. knyttet til beslutningsstøttesystem og til ønsket om rentefrie lån, fo...
	Statsråd Anette Trettebergstuen [12:09:57]: Jeg tror vi alle i denne salen deler meningen om at dette er viktige områder der folk med utviklingshemming på veldig mange måter ikke får sine rettigheter ivaretatt, og på veldig mange måter møter hin
	Kirsti Bergstø (SV) [12:10:55]: Jeg er veldig glad for gjentakelsen «fra prat til praksis», for er det noe denne gruppa er vant til, er det festtaler. Noe annet man er altfor godt vant til, er at de rettighetene man har på papiret, ikke finnes i liv
	Jeg merker meg at statsråden er tydelig på at dette er et område som skal følges opp videre, og der utålmodigheten er stor. Da vil jeg bare ha en forsikring om at den er stor også på de områdene vi trekker opp når det gjelder universell utfo...
	Statsråd Anette Trettebergstuen [12:11:51]: Det som på mange måter er så bra med denne meldingen, er at dette ikke er mitt ansvar alene som kultur- og likestillingsminister, eller arbeidsministerens ansvar alene. Dette er en melding som hele regjeri
	Kirsti Bergstø (SV) [12:12:43]: Det er veldig gledelig å høre. Jeg vil gjerne utfordre statsråden på én ting til. Det ble nevnt i innledningen til innlegget til statsråden at det nå vurderes på hvilken måte man skal følge opp CRPD. Jeg hadde 
	Statsråd Anette Trettebergstuen [12:13:26]: Inkorporering av CRPD i norsk lov er enormt viktig, og endelig er vi der at det er i gang. Det er et stort skritt i riktig retning bare det, og en stor seier for dem det gjelder. Grunnen til at vi gjør det, 
	Så vet også representanten at vi nå har satt ned et ekspertutvalg som skal se på hvordan den inkorporeringen skal skje, hvilke konsekvenser det vil få, osv., og se på det rent juridiske. Den utredningen skal være klar i løpet av året, og så...
	Presidenten [12:14:18]: Replikkordskiftet er dermed omme.
	De talere som heretter får ordet, har også en taletid på inntil 3 minutter.
	Aleksander Stokkebø (H) [12:14:29]: Alle må få bidra, og da er det, som vi diskuterte i replikkordskiftet, vår jobb å senke terskelen for at arbeidsgiver gir folk sjansen og gjør de ansatte trygge til å være i og stå i jobb.
	Derfor vedtok Stortinget at den tilrettelagte oppfølgingen for folk med utviklingshemming i varig tilrettelagt arbeid i ordinær virksomhet skal være av varig karakter. Regjeringen svarer på sin side med oppfølging i en innledende periode, f.eks....
	Regjeringen følger jo ikke opp Stortingets vedtak. Man innfører her altså et prøveprosjekt som strider mot all erfaring med hvordan man best lykkes med å få folk i jobb. Her snakker vi om folk som i utgangspunktet står lenger fra arbeidslivet,...
	Regjeringen viser til at de vil ha en beredskap hvis noe skjer, men det viser i grunnen bare manglende forståelse for hvordan god oppfølging av denne gruppen fungerer. Det holder ikke å rykke inn med oppfølging først når problemene allerede har...
	Kontroll- og konstitusjonskomiteen har slått fast at regjeringens oppfølging er for dårlig, og det gjør også vi i dag. Bare så det er tindrende klart: Vi ber ikke om et prøveprosjekt. Vi presiserer i vedtaket hva vi ber om. Vi ber om regelendr...
	Nå skal regjeringen komme tilbake med sin oppfølging av dette vedtaket i statsbudsjettet for 2024, og det er det mange som har store forventninger til.
	Torbjørn Vereide (A) [12:17:38]: Når eg høyrer debatten, ordbruken i debatten, og les litt i merknadene, får eg litt inntrykk av at representantane frå Høgre prøver å framstille det som at alt var bra under Høgre-styret, og at alt er forferdele
	Det skal òg vere sagt at denne regjeringa, partia som styrer, er opptekne av å få styrkt oppfølginga av dei bedriftene som tek inn folk. Det er noko vi jobbar med. Seinast for veldig kort tid sidan – eit par veker sidan – besøkte eg nokre be...
	Så har eg lyst til å ta tak i noko som ikkje har blitt teke opp i debatten fram til no. Her presenterer eg ikkje ei løysing, men eg har lyst til å peike på eit problem som opptil fleire nemnde for oss – både i gangen og inne i høyringa. Jung...
	Så er det eitt tema til, og det er det som går på retten til vern mot utnytting, vald og misbruk. Det er nemleg sånn at personar med utviklingshemming er meir sårbare for den type overgrep, den type utvikling. Der føregår det no heldigvis eit ...
	Tuva Moflag (A) [12:20:55]: Jeg vil egentlig begynne der representanten Vereide slapp, for dette vil jeg si var årets sterkeste høring i arbeids- og sosialkomiteen. Jeg vil formulere det med en enkel, men veldig sterk setning som ble sagt i høringen:
	Jeg synes dette har vært et svært viktig arbeid, så jeg har egentlig først og fremst tegnet meg for å si takk. Jeg kan starte med – for å være litt raus, som representanten Vereide oppfordret til – å takke den tidligere regjeringen som st...
	Så har jeg lyst til å sende en hilsen til en som sitter på galleriet, nemlig Cato Brunvand Ellingsen fra SV. Han er en utrettelig forkjemper for rettighetene til denne gruppen. Han var forslagsstiller i det ene forslaget som vi behandler i dag, da...
	Aleksander Stokkebø (H) [12:22:42]: Når det gjelder kommentaren fra en kollega i Arbeiderpartiet, tror jeg det er mye vi er enige om også. Det er mye som var utfordringer under forrige regjering, og det er mye som er utfordringer nå. Mye bra ble gjo
	Vi deler selvfølgelig en del av de felles målene for å få flere inn i arbeidslivet, men av til kan det være på sin plass med lite grann kritikk. Når Stortinget eksplisitt ber om en varig oppfølging av folk med nedsatt funksjonsevne utenfor ar...
	I rosens ånd vil jeg i denne saken også rose SV for et forslag om opptrapping av antallet varig tilrettelagte jobber, som vi har klart å bli enige om. Jeg vil selvfølgelig gi honnør til Cato Brunvand Ellingsen på galleriet, som har vært en for...
	Presidenten [12:24:23]: Flere har ikke bedt om ordet til sakene nr. 4 og 5.
	Interpellasjon fra representanten Guro Angell Gimse til arbeids- og inkluderingsministeren:
	«600 000 nordmenn i arbeidsfør alder står utenfor arbeidslivet. I 2018 satte Solberg-regjeringen i gang inkluderingsdugnaden for at flere skulle kunne bidra inn i arbeidslivet. Inkluderingsdugnaden pekte på viktigheten av mer samarbeid mellom Nav...
	Hvordan vil statsråden bidra til at alle fylker får et tettere samarbeid mellom Nav, fylkeskommunen, kommunene og næringslivet slik at opplæring og kvalifiseringstiltak møter næringslivets behov?»

	Presidenten [12:25:14]: Interpellasjonen tas opp av representanten Linda Hofstad Helleland fra Høyre.
	Linda Hofstad Helleland (H) [12:25:27]: NHOs kompetansebarometer for 2022 viser at to av tre bedrifter opplever et stort udekket behov for kompetanse. Når vi i Høyre er ute og snakker med bedrifter, er tilbakemeldingen entydig. Mangel på arbeidskraft
	Hva forteller tallene oss? I 2022 manglet NHO-bedriftene 38 200 nyansatte. De manglet 2 600 lærlinger, 11 400 nyansatte med fagskoleutdanning og 18 600 nyansatte med håndverksfag.
	Jeg tror vi alle forstår at den bekymringen bedriftene føler på, virkelig er reell. Det kommer til å bli stor konkurranse om arbeidskraft i tiden fremover. Helsepersonellkommisjonen har nettopp redegjort for utredningen innen helse- og omsorgsfel...
	Vi vet at det var 3 000 ubesatte IKT-stillinger i 2020. Abelia melder om at man innen 2030, og det er ikke mange årene til, vil trenge 40 000 flere teknologiutdannede. Bare byggenæringen melder om at de vil mangle 84 000 arbeidstakere i 2035. Dette...
	Økte muligheter for kompetanseutvikling og omskolering vil være avgjørende for å møte kompetansebehovet. Samtidig som vi finner tiltak for det, må vi sørge for at arbeidskraftreserven utenfor arbeidslivet kan benyttes i større grad. Det er 60...
	I 2018 satte Solberg-regjeringen for fullt i gang arbeidet med inkluderingsdugnaden for å bidra til at personer med hull i cv-en og nedsatt funksjonsevne skulle være en del av arbeidslivet. Både offentlig og privat sektor ble invitert til å delta...
	Inkluderingsdugnaden pekte også på at det trengs mer og bedre samarbeid mellom Nav, fylkeskommunene og næringslivet for å tilpasse opplæringstilbudet som er rettet mot behovene i markedet. I forlengelsen av dette er Trøndelagsmodellen etablert....
	Hvordan vil arbeids- og inkluderingsministeren bidra til at flere fylker i landet får et tettere samarbeid mellom Nav, fylkeskommuner, kommuner og næringsliv – enten ved bruk av noe som ligner Trøndelagsmodellen, eller andre modeller som også s...
	Statsråd Marte Mjøs Persen [12:30:48]: Jeg vil gjerne starte med å takke, først representanten Angell Gimse og deretter representanten Hofstad Helleland, for å løfte et svært aktuelt og viktig tema.
	Vår felles velferd bygger på at flest mulig deltar i arbeidslivet. Arbeid bidrar til verdiskaping. Arbeid skaper fellesskap, utvikling og mestring og er nøkkelen til mer rettferdig fordeling. Regjeringens utgangspunkt er derfor at alle som kan og ...
	Det er viktig at de som trenger hjelp til å få eller beholde arbeid, får tilbud om god og tilrettelagt bistand. Nav skal bistå de som strever med å komme i arbeid, bl.a. gjennom å tilby god avklaring, oppfølging og nødvendig tilrettelegging.
	Nav kan også tilby ulike arbeidsmarkedstiltak avhengig av den enkeltes behov. Flere har sammensatte utfordringer og behov som ikke kan løses av én sektor alene. I slike tilfeller må hjelpen bygge på et nært samarbeid med andre sektorer. Særlig...
	Dagens arbeidsmarked er preget av høy etterspørsel etter arbeidskraft, og lav ledighet. Dette gir et godt utgangspunkt for å inkludere flere av dem som står utenfor arbeidslivet. Samtidig melder virksomheter om at de har utfordringer med å få t...
	Regjeringen har nylig lagt fram forslag til ny opplæringslov, hvor det bl.a. innføres en rett til fullføring av videregående opplæring og rett til å ta flere fagbrev. Regjeringen vil også innføre modulstrukturert opplæring som hovedmodell fo...
	For noen uker siden la regjeringen også fram en stortingsmelding om kompetansebehovet i Norge. Her understrekes det bl.a. at det å kvalifisere og mobilisere flere av dem som står utenfor arbeidslivet, vil være ett av regjeringens prioriterte omr...
	44 pst. av voksne utenfor arbeidslivet har i dag kun grunnskoleutdanning. Samtidig blir fullført videregående opplæring stadig viktigere for å få en stabil tilknytning til arbeidslivet, og regjeringen ønsker å kvalifisere flere gjennom å legg...
	Flere av Navs brukere har dårlige erfaringer fra tidligere skolegang og trenger støtte og tro på egen mestring. Mange vil også ha behov for ekstra tilrettelegging underveis i utdanningsløpet, og tett kontakt med arbeidslivet er sentralt både fo...
	Det er allerede i dag utviklet flere lokale samarbeidsmodeller spesielt rettet mot å kvalifisere Navs brukere. Et godt eksempel på en slik samarbeidsmodell er, slik representanten Hofstad Helleland nevner, Trøndelagsmodellen.
	Det som kjennetegner flere av samarbeidsmodellene, er at Nav, fylkeskommunen, kommunen og lokale arbeidsgivere samarbeider om skreddersydde utdanningsløp som matcher lokale arbeidskraftsbehov. Navs rolle er særlig knyttet til arbeidsmarkedsanalyser...
	For 2023 er det bevilget 25 mill. kr til et forsøk med tilpasset videregående opplæringstilbud for ledige og for personer med nedsatt arbeidsevne som trenger fag- og yrkesopplæring for å komme i arbeid. Nav og fylkeskommunen skal samarbeide om t...
	Mitt inntrykk er at det allerede foregår mye godt samarbeid om opplæring og kvalifisering i fylkene. Regjeringen vil understøtte dette arbeidet og legge til rette for videreutvikling av tilbudet framover. Jeg deler dermed vurderingen til represent...
	Linda Hofstad Helleland (H) [12:36:01]: Jeg vil takke statsråden for svaret, og jeg er veldig glad for at det er et tema som statsråden og regjeringen er veldig opptatt av.
	Å få til et tettere samarbeid mellom næringsliv og utdanningsinstitusjonene haster, og det må også tilrettelegges for det i praksis. Derfor er det veldig fint at også næringsministeren sitter i salen akkurat nå, for her trengs det samarbeid p...
	Jeg har lyst til å utfordre regjeringen og statsråden konkret på hva som kan gjøres. Hvordan ser statsråden på at vi gjennomgår særaldersgrenser, sånn at vi kan vurdere disse i takt med utviklingen av levealderen? Hvordan ser statsråden på...
	Statsråd Marte Mjøs Persen [12:38:59]: Det er ingen tvil om at det er viktig å jobbe i alle deler, og ikke minst i begge ender, av arbeidslivet for å sikre at flere kan stå i arbeid. Jeg kan forsikre representanten om at regjeringen sammen med part
	De siste årene er det gjennomført en betydelig satsing på å kvalifisere flere som står uten arbeid, og legge til rette for at de får en mer stabil tilknytning til arbeidslivet. Jeg har også lyst til å nevne ungdomsgarantien som regjeringen in...
	Det finnes flere samarbeidsmodeller enn Trøndelagsmodellen rundt omkring i landet, og jeg mener at nettopp det som nevnes av representanten Hofstad Helleland om at man har god kontakt med det lokale næringslivet, er veldig viktig. Vi har ulike nær...
	Det finnes enda flere modeller rundt omkring i landet som baserer seg på nettopp at man må gi kvalifisering. Når 100 000 unge i dag står utenfor arbeid, kvalifisering, utdanning eller opplæring, er nettopp dette viktig å sørge for. Det er derf...
	Linda Hofstad Helleland (H) [12:42:31]: Jeg takker igjen for svaret.
	Jeg er helt enig med statsråden i at det er mange ulike måter å gjøre dette på, og jeg tror at ulike prosjekter kan fungere ulikt fra sted til sted. Det viktige vi politikere gjør nå, er å bidra til forståelsen om at man her må jobbe sammen...
	Jeg er bekymret over at det er så mange som fortsatt står uten jobb. Vi vet at mange som har lyst til å jobbe og bidra, ikke klarer å komme seg inn i arbeidslivet. Det at vi ikke klarer å benytte oss av det potensialet som er der, er et stort ta...
	Fra Høyres side er dette – og det tror jeg statsråden vet – noe vi kommer til å følge nøye med på. Vi har selv, hos oss, utviklet mye politikk på området, nettopp fordi vi hører hvilke konkrete løsninger som etterspørres fra myndighete...
	Statsråd Marte Mjøs Persen [12:45:20]: Det hadde vært enda kjekkere hvis vi var flere som hadde ordet i denne debatten, som kanskje er en av de viktigste i vår tid. Jeg vil derfor nok en gang gi honnør til representantene Hofstad Helleland og Angel
	Jeg deler representanten Hofstad Hellelands bekymring for at for mange står utenfor arbeidslivet. Vi vet hvilke utfordringer dette kan skape for den enkelte, samtidig som samfunnet går glipp av viktige ressurser. Framover blir vi flere eldre og rel...
	Det siste året har krigen i Ukraina ført til at mange har måttet flykte fra sine hjem. I 2022 kom over 37 000 fordrevne fra Ukraina til Norge, og i 2023 forventes tallet å bli høyere. Det er viktig at så mange som mulig av disse kan komme raskt...
	Jeg har allerede understreket at regjeringen er opptatt av at alle som kan og vil jobbe, skal få muligheten til dette. Vi har iverksatt en betydelig innsats rettet mot unge og vil innføre en egen ungdomsgaranti i Nav fra andre halvår 2023. Vi vil ...
	I årene som kommer, kan knapphet på kompetanse bli en av de viktigste flaskehalsene for å løse store samfunnsutfordringer. Regjeringen har nylig lagt fram en stortingsmelding som belyser dette utfordringsbildet og foreslår tiltak for å møte si...
	Vi vet at det å ha gjennomført videregående opplæring reduserer risikoen for ledighet og varig utenforskap. Nav legger derfor vekt på fag- og yrkesopplæring som tiltak for dem som trenger kvalifisering. Ofte trengs det tilrettelegging for å fu...
	Det er et stort behov for å inkludere flere i arbeidslivet, og jeg håper vi kan stå sammen om å finne gode løsninger som bidrar til nødvendig kvalifisering, høy sysselsetting og ivaretakelse av velferdssamfunnet.
	Presidenten [12:47:55]: Sak nr. 6 er dermed omme.
	Innstilling fra næringskomiteen om Representantforslag fra stortingsrepresentantene Lars Haltbrekken, Birgit Oline Kjerstad og Torgeir Knag Fylkesnes om opprydding av nedlagte og forurensende gruver (Innst. 265 S (2022–2023), jf. Dokument 8:112 S (20

	Presidenten [12:48:16]: Etter ønske fra næringskomiteen vil presidenten ordne debatten slik: 3 minutter til hver partigruppe og 3 minutter til medlemmer av regjeringen.
	Videre vil det – innenfor den fordelte taletid – bli gitt anledning til inntil seks replikker med svar etter innlegg fra medlemmer av regjeringen. De som måtte tegne seg på talerlisten utover den fordelte taletid, får også en taletid på innt...
	Geir Jørgensen (R) [12:48:48] (ordfører for saken): Jeg vil først få lov til å takke komiteen for arbeidet med dette Dokument 8-forslaget.
	Næringskomiteen har behandlet forslag fra stortingsrepresentantene Lars Haltbrekken, Birgit Oline Kjerstad og Torgeir Knag Fylkesnes om opprydding av nedlagte og forurensende gruver.
	Det er en enstemmig komité som legger fram følgende tilråding:
	«Stortinget ber regjeringen innhente en total oversikt over gamle nedlagte gruver i Norge og forurensningsfaren de utgjør ut ifra de stedegne kvalitetene til vann- og jordforekomstene, og innen utgangen av vårsesjonen 2024 komme tilbake til Storti...

	Vi fikk en orientering fra næringsminister Jan Christian Vestre den 15. februar. Det legges fram tre mindretallsforslag, som jeg benytter anledningen til å ta opp.
	Jeg vil knytte noen ord fra oss i Rødt til dette gode representantforslaget og takke forslagsstillerne for et viktig forslag.
	Når det gjelder de nedlagte gruvene, som staten har et ansvar for, 15 i alt, utgjør de en vedvarende forurensningskilde til mark og vassdrag. Og for å understreke hvor vanskelig dette er, kan jeg ta et eksempel fra mitt eget hjemfylke Nordland, Su...
	Når vi framover skal få en minerallov, og vi skal satse på å utvinne mer metaller og mineraler her hjemme i Norge, er vi også nødt til å ha et sterkt fokus på hva som skjer når virksomheten er avsluttet. Moderne gruvedrift er ikke i dag som ...
	Presidenten [12:51:51]: Representanten Geir Jørgensen har tatt opp mindretallsforslagene i saken.
	Tobias Hangaard Linge (A) [12:52:05]: Jeg vil starte med å takke saksordføreren for en ryddig framleggelse av saken.
	Det er ingen tvil om at gruveindustrien historisk har vært utrolig viktig for Norge. Den har bidratt til yrende lokalsamfunn og lokal verdiskaping mange steder i landet. Det er heller ingen tvil om at datidens krav til miljø og tilgjengelig teknolo...
	For Arbeiderpartiet har det vært veldig viktig å ta tak i de områdene der forurensningsfaren er størst. Det var også bakgrunnen for at vi iverksatte omfattende tiltak på Løkken Verk etter pålegg i 2008, og i statsbudsjettet for inneværende ...
	Når tiltakene på de mest forurensede gruvene nå er iverksatt, mener vi det fornuftige neste steget er å gå videre med kartlegging. Det er mange gamle gruver rundt om i landet vårt der forurensningsfaren ikke er avklart, og derfor er jeg glad fo...
	Jeg vil også legge til at vi i Arbeiderpartiet i stor grad mener at flere av de andre forslagene som forslagsstillerne løfter, har gode intensjoner, men understreker at vi må gjøre dette skrittvis. Derfor mener vi det nå må kartlegges for å av...
	I det grønne skiftet og i den digitale tidsalderen vi nå lever i, vil behovet for mineraler bli stadig større, og Norge skal gå foran og vise verden at vi kan skape verdens mest miljøvennlige og bærekraftige mineralnæring. Heldigvis har teknol...
	Olve Grotle (H) [12:54:50]: Mineralnæringa er ei viktig næring for landet vårt og ei næring som kjem til å bli viktigare og viktigare. Grunnane til det er mange, men sentralt står både behovet for mineral i det grøne skiftet og den geopolitiske 
	Saka i dag handlar rett nok om ei anna side ved mineralnæringa, nemleg dei miljøutfordringane næringa har og kan gje. Når vi behandlar saka i dag, er det difor ikkje berre fordi det er viktig å ta fatt i dei utfordringane som representantforslag...
	Som resten av komiteen er Høgre oppteke av å avgrense forureining frå gamle, nedlagde gruver. Fleirtalet har i saka vist til svarbrevet frå statsråden til komiteen, der det blir gjort greie for forureiningslova § 7 andre ledd, om at den ansvarl...
	Når komiteen no samrøystes går inn for at regjeringa skal innhente eit totalt oversyn over gamle, nedlagde gruver i Noreg, forureiningsfaren dei utgjer for den lokale kvaliteten til vatn- og jordførekomstane, og kome tilbake til Stortinget på ei...
	Per Olav Tyldum (Sp) [12:57:33]: Senterpartiet er opptatt av å begrense forurensningen fra gamle nedlagte gruver. Det ble igangsatt et systematisk arbeid på 1980-tallet, men til tross for det pågår det fortsatt forurensning flere steder. Det er tatt
	Jeg er glad for at myndighetene er opptatt av å bygge opp ytterligere kompetanse på gruveforurensning, og at forsknings- og kunnskapsmiljøene involveres for å utvikle nye løsninger og kompetanse.
	Gruvedrift har spilt en viktig rolle i norsk næringsliv og er blant de eldste eksportindustriene i landet. Næringen har en lang og betydningsfull historie, og det er derfor viktig å ta ansvar for forurensningen fra gamle gruver. Jeg tillater meg d...
	Avslutningsvis: Det er å legge merke til at en samlet komité ser fram til en total oversikt over gamle nedlagte gruver og hvilke forurensningsfarer disse utgjør.
	Rasmus Hansson (MDG) [12:59:40]: Takk til forslagsstillerne, som tar opp denne viktige problemstillingen.
	Riksrevisjonen har altså konkludert med en ganske dramatisk kritikk av regjeringen og departementet i denne saken og har slått fast at Nærings- og fiskeridepartementet ikke forvalter sitt ansvar for de hjemfalte gruvene i tråd med forurensningslo...
	Så er det desto mer synd at det ikke er flertall for de langt mer presise forslagene som er lagt fram, om å avklare forurensningsansvaret for disse gruvene, om at det økonomiske ansvaret til selskapene som har hentet ut verdier fra gruvevirksomhet...
	Den situasjonen vi nå diskuterer, er et resultat av at de som har hatt politisk makt, som er omtrent de samme som har politisk makt i dag, ikke har stilt de nødvendige miljøkravene til utøverne. Da er det deprimerende at de samme partiene nå ikk...
	Jeg forventer i hvert fall at regjeringen følger opp vedtaket som får flertall i dag, på en spesielt grundig måte, og at tidligere vedtak om å stille strengere krav om tilbakefylling og økt ressursutnyttelse blir fulgt opp. Dette skal sette sta...
	Ingrid Fiskaa hadde her teke over presidentplassen.

	Statsråd Jan Christian Vestre [13:02:32]: Jeg er helt enig med – og vil gjerne takke – både forslagsstillerne og hele komiteen i engasjementet for at det er viktig å redusere forurensning fra våre gamle gruver.
	Det generelle utgangspunktet kjenner vi jo. Etter både tidligere og dagens lovgivning er det den som driver, eller som har drevet, med mineralvirksomhet, som er ansvarlig for sikring og opprydding etter driften. Så sa representanten Hansson at det ...
	Når det så gjelder gamle gruveområder, er det ikke alltid at virksomheten som tok ut mineralene, eksisterer lenger, eller at rettsetterfølgerne kan pålegges et ansvar for opprydding. I saker med uklart ansvarsforhold vil miljømyndighetene vurde...
	Det finnes nedlagte gruver i alle landets fylker. I tillegg til å være en kilde til forurensning er også disse gamle gruvene en industri- og kulturhistorisk verdi for oss. Det er over tusen vannforekomster i Norge som er påvirket av avrenning fra...
	Når det gjelder de gruveområdene som Nærings- og fiskeridepartementet har ansvar for, er jeg selvfølgelig helt enig med Riksrevisjonen i at det er viktig å begrense forurensningen og oppfylle miljøpåleggene. Samtidig må tiltakene vurderes mot...
	Det ble gjennomført en omfattende kartlegging på 1980- og 1990-tallet. Da ble det utarbeidet en liste på ca. hundre gruver der potensialet for forurensning ble prioritert. Vi har prioritert den listen med 12–13 gruver, deriblant dem jeg nevnte, ...
	Presidenten [13:05:37]: Dei talarane som heretter får ordet, har òg ei taletid på inntil 3 minutt.
	Heidi Greni (Sp) [13:06:00]: Det er godt å se at komiteen er enig om den viktige målsettingen at forurensning fra nedlagte gruver ikke skal ødelegge naturgrunnlaget for fisk og dyr, og ikke minst at en enstemmig komité støtter at Stortinget ber reg
	Det er helt nødvendig å få en oversikt for at vi skal klare å ta tak i dette. Én ting er de gruvene som har statlig eierskap – der er ansvarsforholdet kartlagt – men vi har mange gruver, særlig i mitt område, der eierforholdet er mer uavkl...
	Situasjonen hos oss er at avrenningsvannet skal gå ned i gruven. Da det ble prosjektert, var planen at dette skulle være en tørr gruve fordi to luftesjakter skulle holdes tørre, ifølge fagfolk. Nå er situasjonen at den er fylt over det krysning...
	Etter mitt syn er det helt umulig for en kommune å ha verken kompetansen eller økonomien til å gjøre noe med dette, så jeg er glad for at det nå blir kartlagt. Jeg er helt overbevist om at staten må ta ansvaret for både oppfølgingen og det ...
	Vi hadde også en situasjon i 2018 da det oppsto et stort synkehull der. Da var det en stor diskusjon om hvorvidt det var grunneierlaget som skulle ta det ansvaret. Til slutt ble det til at staten tok ansvaret og fikk tettet det igjen, for det utgjor...
	Jeg er altså veldig glad for at dette nå blir kartlagt, og jeg håper at vi kommer fort i gang med tiltak i disse gruvene.
	Presidenten [13:09:02]: Fleire har ikkje bedt om ordet til sak nr. 7.
	Innstilling fra kontroll- og konstitusjonskomiteen om Riksrevisjonens undersøkelse av Forsvarets informasjonssystemer for kommunikasjon og informasjonsutveksling i operasjoner (Innst. 259 S (2022–2023), jf. Dokument 3:3 (2022–2023))

	Presidenten [13:09:25]: Etter ønske frå kontroll- og konstitusjonskomiteen vil presidenten ordna debatten slik: 5 minutt til kvar partigruppe og 5 minutt til medlemer av regjeringa.
	Vidare vil det – innanfor den fordelte taletida – bli gjeve høve til inntil seks replikkar med svar etter innlegg frå medlemer av regjeringa, og dei som måtte teikna seg på talarlista utover den fordelte taletida, får ei taletid på inntil 3...
	Seher Aydar (R) [13:09:59] (ordfører for saken): Da rapporten om Forsvarets informasjonssystemer for kommunikasjon og informasjonsutveksling i operasjoner ble lagt fram, uttalte riksrevisoren at det er en av de mest alvorlige rapportene Riksrevisjonen 
	Selve undersøkelsen er gradert, men Riksrevisjonen har utarbeidet en ugradert versjon. At det finnes en offentlig rapport, bidrar til at befolkningen ikke er frarøvet en åpen debatt om en av de mest alvorlige rapportene. Komiteen avholdt en lukket...
	Riksrevisjonen har undersøkt perioden for forrige langtidsplan, altså 2017–2020. Riksrevisjonen konkluderer med at mangler i samvirke mellom Forsvarets kommando- og kontrollinformasjonssystemer kan påvirke Forsvarets operative evne, at sårbarhe...
	Jeg skal ikke lese opp alle de alvorlige manglene Riksrevisjonen har avdekket, men jeg vil framheve to områder. Det ene er at det ikke bare er snakk om gamle systemer med gamle problemer, men at det skapes nye problemer som følge av hvordan forsvar...
	Et stort tema har vært samarbeidsproblemene mellom Forsvaret og Forsvarsmateriell. Forsvarsmateriell ble opprettet etter anbefalingen til daværende forsvarssjef. I høringen viste både sittende forsvarssjef og forsvarsministeren til utydelig rolle...
	Det andre er at det må ryddes opp i programmene Mime og MAST. Forrige regjering la opp til strategisk partnerskap hvor private leverandører ikke bare skulle utvikle og levere systemene, men også ta over oppgaver knyttet til å drifte dem. Dette bl...
	For Rødt har det vært viktig å lytte til hva de tillitsvalgte i Forsvaret har hatt å si. Verken Norges offisers- og spesialistforbund eller Befalets Fellesorganisasjon ønsker at ansvaret for å drifte eller forvalte IKT-systemer skal overlates t...
	Helt til slutt vil jeg takke komiteen for et godt samarbeid. Jeg opplever at det var ønske om og alvor over at vi ville se på alle disse sakene og være så samlet som mulig der det var mulig å være det. Jeg vil takke Riksrevisjonen for den vikti...
	Neste gang Riksrevisjonen ser på Forsvarets informasjonssystemer, trenger vi at konklusjonen er en helt annen. Det er riktig at utfordringene som vi har i dag, ikke ble skapt under denne regjeringen, men det er likevel denne regjeringen som har ansv...
	Lubna Boby Jaffery (A) [13:15:13]: Det er ikke hverdagskost at kontroll- og konstitusjonskomiteen behandler saker av en slik alvorlighetsgrad som denne. Jeg vil takke komiteen for et godt samarbeid i en krevende sak og også takke saksordføreren for gr
	Riksrevisjonsrapporten avdekker svært alvorlige mangler ved Forsvarets kommando- og kontrollinformasjonssystemer. Varsellampene blinker rødt. Over tid har Forsvarsdepartementet ikke greid å realisere effektive og sikre informasjonssystemer som und...
	Komiteen har stilt seg samlet bak Riksrevisjonens anbefalinger, og disse er departementet i gang med å følge opp. I innstillingen har vi også løftet fram noen av poengene som kom fram av kontrollhøringen komiteen gjennomførte i januar. Riksrevi...
	Helt siden opprettelsen av Forsvarsmateriell har det vært en forutsetning at man må avklare ansvarsfordelingen mellom særlig Forsvaret og Forsvarsmateriell. Et av de klare funnene i høringen var at dette ennå ikke er gjort. Det ble pekt på av b...
	Jeg tror også det er riktig løsning. Forsvarsmateriell skal bidra med en profesjonell organisasjon for å anskaffe, forvalte og videreselge forsvarsmateriell. Samtidig er det viktig at Forsvaret og forsvarssjefen får myndighet som samsvarer med de...
	Forsvarssektoren må også få på plass mer kompetanse, tydeligere ledelse og en sterkere kultur når det gjelder IKT. Det trengs for å få opp tempoet. Forsvarssjefen er den øverste ansvarlige for å få dette til. Han må organisere Forsvaret, i...
	Forsvaret trenger mer IKT. Dagens teknologiske utvikling går lynraskt. I innstillingen påpeker vi at forsvarssektoren i langt større grad må ta høyde for den teknologiske endringstakten. Det betyr at de må tenke nytt. De må gjøre ting annerle...
	Dette er også grunnen til at vi har løftet fram Svendsen-utvalgets rapport fra juni 2020. Rapporten inneholder skarpe observasjoner av dagens forsvar og kommer med klare anbefalinger om hva Forsvaret bør gjøre for å holde tritt med den teknologi...
	Peter Frølich (H) [13:19:46] (komiteens leder): Denne saken er, som tidligere talere har sagt, både alvorlig og kompleks, og den gjelder utfordringer som har gjeldt i Forsvaret i ganske lang tid. Derfor har jeg lyst til å starte med en takk til komit
	Når det gjelder selve detaljene i rapporten, er merknadene gode. Vi får ikke tid til å gå inn på alle detaljene, men Høyre slutter seg som kjent til Riksrevisjonens konklusjoner og kritikk. Det er likevel noen momenter fra innstillingen og fra ...
	Tidligere forsvarsminister Eriksen Søreide redegjorde i høringen ganske grundig for bakgrunnen for de IKT- utfordringene som Forsvaret har stått i. Vi får en historie om et forsvar som ikke var rustet til å oppfylle de operative kravene som gjal...
	Den kanskje viktigste biten som ble gjort i relasjon til denne rapporten, var IKT-strategien som ble lansert. Den viser at dette er et problem som heldigvis ikke har kommet overraskende på verken Forsvaret eller oss politikere. Det har vært oppmerk...
	Det er selvfølgelig helt åpenbart at det vil skje endringer og gjøres justeringer underveis – det skulle egentlig bare mangle – men en av de mer overraskende justeringene som kom, som også dukket opp under komiteens arbeid, var avlysningen av...
	Til slutt vil jeg si at det er på sin plass og helt naturlig at denne rapporten følges opp med en rask oppfølgingsrapport fra Riksrevisjonen. Det vil, så vidt jeg forstår, ikke ta mer enn kanskje et år eller to før vi møtes igjen i denne sal ...
	Nils T. Bjørke (Sp) [13:24:26]: Eg vil takka saksordføraren og komiteen særskilt for at me har klart å koma fram til ei sameint innstilling på dei viktige punkta i denne alvorlege saka. Slik syner me at Stortinget evnar å ta kontrolloppgåva si p
	Solberg-regjeringa sin ambisjon med langtidsplanen for Forsvaret for 2017–2020 var å styrkja den operative evna til Forsvaret gjennom å satsa på IKT. IKT skulle m.a. nyttast for å betra samhandlinga i Forsvaret sine operasjonar. Slik gjekk det ...
	Problema som Riksrevisjonen peiker på, har mange regjeringar freista å løysa – utan hell. Problemet er kjent av leiinga i Forsvaret og Forsvarsdepartementet. Likevel har dei fått halda fram over lang tid. Forsvaret manglar sikre og effektive in...
	Forsvaret har vorte hengande etter i IKT-utviklinga av di samhandlinga mellom IKT-systema manglar ein tydeleg eigar. Då ansvaret for anskaffing og drift av IKT- systema vart delt mellom Forsvaret og det nye forsvarmateriell, FMA, vart eigarskapen fo...
	Dette må forsvarsministeren no løysa på overtid. Eg meiner forsvarsministeren gjer rett i å gje forsvarssjefen eit meir heilskapleg ansvar på IKT-området og revurdera prosjekt med høg risiko. I det vidare arbeidet må ministeren leggja til gru...
	Det er framleis høg risiko for framdrifta i naudsynte IKT-investeringar og for ein ny styringsmodell som skal ta tak der tidlegare omorganisering ikkje har endra gamal praksis. Arbeidet må lukkast for å sikra tryggleiken for land og folk både dig...
	Audun Lysbakken (SV) [13:27:55]: Dette er en alvorlig sak. Sakens alvor ble tungt understreket av riksrevisoren da undersøkelsen ble lagt fram, og for SVs del kan vi ikke annet enn å slutte oss til det. Det sier seg selv, gitt den oppgaven Forsvaret h
	I denne saken er det naturlig å gå nøye gjennom organiseringen i forsvarssektoren og spørre seg i hvilke ledd problemene finnes – enten de handler om mangel på samordning, dårlige rutiner eller mangel på ettertraktet og spesialisert kompetan...
	En forutsetning for å kunne løse et problem er at man kjenner og forstår problemet godt, men da Riksrevisjonen gjorde sin undersøkelse, hadde ikke Forsvaret god nok oversikt over alle de informasjonssystemene som er i bruk, og de hadde heller ikk...
	Det er viktig at regjeringen noterer seg komiteens kritikk av manglende kontroll med forsvarssektorens materiellforvaltning på IKT-området. Det er regjeringen som nå må sørge for den nødvendige handling for at sånn kontroll blir utført framover.
	På samme måte understreker vi at langtidsplanens forutsetninger om styrking av Cyberforsvaret nå følges opp. Det er uholdbart at Forsvaret har for dårlig evne til å oppdage og stanse digitale angrep.
	Det er avgjørende for Forsvaret å rekruttere den kompetansen som trengs for å henge med i den teknologiske og digitale utviklingen. I noen tilfeller innebærer det også strategisk samarbeid med sivile partnere. SV har flere ganger pekt på det sa...
	For SVs del vil jeg også understreke at vi er enig i det som ble sagt fra begge fagforbundene i sektoren under høringen, både Norges offisers- og spesialistforbund og Befalets Fellesorganisasjon. De var opptatt av hvor driftsansvaret for MAST og M...
	Det er grunn til, som flere har gjort, igjen å takke Riksrevisjonen for viktig arbeid, men også understreke behovet for videre oppfølging, som komiteen også har gjort i innstillingen.
	Carl I. Hagen (FrP) [13:33:00]: Det er veldig alvorlig og grunn til å merke seg at komiteen er samlet om de aller fleste synspunkter i denne innstillingen. Det er altså et samlet storting som i realiteten har behandlet denne meget alvorlige rapporten 
	– vurderer ytterligere tiltak for å rekruttere, utvikle og beholde nødvendig fagkompetanse på IKT-området i forsvarssektoren
	– følger opp arbeidet med å avklare ansvaret mellom etatene i forsvarssektoren
	– styrker Forsvarets evne til å oppdage og stanse digitale angrep
	– følger opp at sikkerhetsstyringen styrkes, og at informasjonssikkerheten ivaretas i nye og eksisterende informasjonssystemer i Forsvaret
	– i dialog med Forsvaret og Forsvarsmateriell sikrer løsninger for kommunikasjon og informasjonsutveksling som raskere gir full utnyttelse av kapasiteter ved anskaffelser av nytt materiell
	– sørger for at Forsvaret og Forsvarsmateriell intensiverer arbeidet med variantbegrensning av Forsvarets informasjonssystemer
	– følger opp arbeidet med å få en fullstendig oversikt over informasjonssystemer i Forsvaret, og at denne blir brukt som grunnlag for Forsvarets styring og investeringer på IKT-området

	Det er en samlet komité, altså et samlet storting, som slutter seg til disse anbefalingene. Det betyr at selv om det ikke er fattet et formelt vedtak i samsvar med disse anbefalinger, håper jeg at forsvarsministeren vil bekrefte at han faktisk ser...
	Statsråd Bjørn Arild Gram [13:36:42]: Regjeringens gjennomgang av status for gjeldende langtidsplan etter regjeringsskiftet høsten 2021 viser en betydelig risiko og usikkerhet i gjennomføringen, og styring og utvikling av IKT-området ble identifise
	Jeg vil nå kommentere de mest sentrale innsatsområdene, slik jeg ser det.
	Jeg mener styringsutfordringer, uklare ansvarsforhold og kompetanseutfordringer har bidratt til at gjennomføringsevnen på IKT-området i forsvarssektoren er for lav. Konsekvensene ser vi resultatet av i Riksrevisjonens rapport. Det var en utvikling...
	La meg i tillegg nevne at Forsvarsdepartementets internrevisjon i løpet av det siste året har gjennomført en revisjon av forsvarssektorens IKT-styring. Det er også nylig gjennomført en modenhetsvurdering av sektorens sikkerhetsstyring. Funnene v...
	Riksrevisjonen peker på svakheter i hvordan Forsvarets ulike kommando- og kontrollsystemer kommuniserer med hverandre, og hvordan dette kan påvirke Forsvarets operative evne. Virksomhetsprogrammet Mime står sentralt i å utbedre flere av samvirkeu...
	Regjeringen la i forbindelse med statsbudsjettet for i år fram forslag om en ny leveransebølge i Mime som skal ta fram sikre kommunikasjonsløsninger, samhandlingssystem og taktisk ledelsessystem for landdomenet for å bedre evnen til effektiv komm...
	Programmet Mime løper fram til 2030. Programmets varighet illustrerer at dette vil ta tid, og at forbedringene vil komme gradvis i årene framover. Samtidig pågår det et arbeid for å modernisere og styrke grunnmuren i Forsvarets IKT og sørge for...
	Å lykkes med moderniseringen av Forsvarets IKT er det viktigste tiltaket også for å redusere de sikkerhetsmessige manglene. I tillegg er det gjort, og arbeides videre med, en rekke andre tiltak for å styrke sikkerheten og håndtere digitale angre...
	Det vil ta noe tid å komme dit vi ønsker på IKT-området i forsvarssektoren, for det er behov for omfattende utskifting av IKT-system, samtidig som organisatoriske grep og styringsendringer også krever tid for forankring og gjennomføring. Det er...
	Presidenten [13:41:19]: Det blir replikkordskifte.
	Peter Frølich (H) [13:41:33]: Det er ikke meningen å dra ut debatten. Vi har bokstavelig talt bare noen få kontrollspørsmål når vi først har statsråden her og diskuterer en viktig sak. Det første spørsmålet gjelder endringen av MAST, som er e
	«sørger for at Forsvarsmateriell og Forsvaret ivaretar nødvendig framdrift og gevinstrealisering i programmene Mime og MAST».

	Det er et godt eksempel på den fantastiske evnen Riksrevisjonen har til underdrivelser. Det er jo helt sentralt at vi klarer å opprettholde nettopp framdrift og gevinstrealisering i dette arbeidet. Det å stoppe konkurransen midt i er et ganske dra...
	Statsråd Bjørn Arild Gram [13:42:41]: Vi er enige om at det er viktig å holde god framdrift, for det er store udekte behov, men det er samtidig viktig å gjøre det på en måte som faktisk løser de problemene vi står i, og uten å ta for stor risi
	Det er Forsvaret som har foretatt vurderinger knyttet til programmet MAST. Det ligger i Forsvarets fullmakter å gjennomføre det. Det er nok dette området jeg har vært mest bekymret for, for det er helt grunnleggende å lykkes med det, men vi kan ...
	Peter Frølich (H) [13:43:48]: Det er litt uklart om man ser konsekvensene denne endringen vil ha for framdriften, men vi får legge til grunn at det er et godt og planmessig arbeid bak det. Når man gjør den endringen, vil det selvfølgelig ha noen po
	Statsråd Bjørn Arild Gram [13:44:35]: Stikkordene er for så vidt «over tid». Det ble startet i 2018, så det er brukt tid, men det gir også et utrykk for modenheten og kompleksiteten på dette feltet når man etter så mange år tross alt har komm
	Carl I. Hagen (FrP) [13:45:54]: I mitt innlegg ba jeg statsråden om å bekrefte en oppfattelse. Jeg skjønner godt at han med bare 5 minutter taletid ikke rakk å gå inn på det, så han må få en ny sjanse. Vil han bekrefte at når det er en samlet 
	Statsråd Bjørn Arild Gram [13:46:49]: Etter representanten Hagens innlegg la jeg faktisk til en liten setning i mitt forberedte innlegg, der jeg hadde skrevet at Riksrevisjonens rapport var alvorlig, og jeg la da til at det også understrekes av komit
	Carl I. Hagen (FrP) [13:47:27]: Da oppfatter jeg statsråden slik at komiteen vil få en positiv rapport fra Riksrevisjonen om to år, at statsråden med god samvittighet og uten frykt for noen parlamentariske konsekvenser kommer til Stortinget for å b
	Statsråd Bjørn Arild Gram [13:47:59]: Jeg håper jo at det vil være en positiv rapport, og jeg synes det er fint at Riksrevisjonen vil komme tilbake med en oppfølgingsrapport. Samtidig sa jeg i mitt innlegg at dette arbeidet vil ta tid. Vi er defini
	Audun Lysbakken (SV) [13:48:58]: Jeg vil gjerne tilbake til strategisk samarbeid. Det er i parentes bemerket, i klarspråkånden som nå har begynt å sette seg i offentlig sektor, kanskje på tide å kalle det noe annet. Det er samarbeid med private og
	Det komiteen og Riksrevisjonen har påpekt, er avklaringene som må til for å komme videre i disse prosessene. En av dem er det som handler om den folkerettslige avklaringen rundt private og sivile leverandørers rolle. Kan statsråden opplyse oss o...
	Statsråd Bjørn Arild Gram [13:49:43]: Det er et viktig tema vi ønsker å få kvittert ut. Det ligger et anmodningsvedtak fra Stortinget knyttet til akkurat dette spørsmålet om krigens folkerett og ikke-militært personell som legitime militære må
	Seher Aydar (R) [13:50:53]: Jeg vil takke forsvarsministeren for innlegget, og for at vi får høre at det skal tas ordentlig tak. Det ser jeg fram til.
	Jeg vil fortsette litt med det som handler om strategisk samarbeid med private. Riksrevisjonen påpeker også at det er vesentlig risiko knyttet til den pågående satsingen i Mime og MAST. I Hurdalsplattformen lover regjeringen å gå gjennom Forsva...
	Så har jeg et konkret spørsmål om MAST. Når innretningen skal endres, skjønte jeg det slik at forsvarsministeren planlegger å komme tilbake til Stortinget. Er det slik at forsvarsministeren vil sørge for at driftsoppgaver, altså å holde syst...
	Statsråd Bjørn Arild Gram [13:51:55]: Når det gjelder det siste om MAST, er det forsvarssjefen som har fått delegert ansvar for arbeidet med det, men jeg vil selvsagt informere Stortinget på hensiktsmessig måte. Det sa jeg også i høringen, og je
	Det er igjen vist til Riksrevisjonens kommentar når det gjelder risiko knyttet til Mime og MAST, og jeg vil igjen understreke at det er to nokså forskjellige programmer. Når det gjelder Mime, gjennomføres det nå ekstern kvalitetssikring for hver...
	Presidenten [13:52:55]: Replikkordskiftet er dermed avslutta, og fleire har ikkje bedt om ordet til sak nr. 8.
	Stortinget tek då pause fram til voteringa kl. 15.
	Stortinget tok pause i forhandlingane kl. 13.54.
	-----
	Stortinget gjenopptok forhandlingene kl. 15.
	President: Morten Wold

	Presidenten [15:01:28]: Da er Stortinget klar til å gå til votering og starter med sakene nr. 8–12 fra torsdag 13. april, dagsorden nr. 68.
	Innstilling fra transport- og kommunikasjonskomiteen om Representantforslag fra stortingsrepresentantene Frank Edvard Sve, Morten Stordalen, Carl I. Hagen og Tor André Johnsen om umiddelbar igangsettelse av prosjektet E6 ved Lågendeltaet i Lilleham...
	Presidenten: Under debatten er det satt frem to forslag. Det er
	– forslag nr. 1, fra Frank Edvard Sve på vegne av Fremskrittspartiet
	– forslag nr. 2, fra Mona Fagerås på vegne av Sosialistisk Venstreparti

	Det voteres over forslag nr. 2, fra Sosialistisk Venstreparti. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen stanse planene om ny E6 mellom Moelv og Øyer over Lågendeltaet naturreservat og sette i gang arbeidet med å finne andre løsninger som ikke er i strid med vernebestemmelsene.»

	Rødt og Miljøpartiet De Grønne har varslet støtte til forslaget.
	Forslaget fra Sosialistisk Venstreparti ble med 80 mot 17 stemmer ikke vedtatt.
	(Voteringsutskrift kl. 15.02.02)
	Presidenten: Det voteres over forslag nr. 1, fra Fremskrittspartiet. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen omgjøre Miljødirektoratets vedtak om avslag etter naturmangfoldloven, fastholde tidligere bestemmelse om dispensasjon og slik sørge for å bygge ny E6 med firefelts standard gjennom Lågendeltaet som planlagt og vedtat...

	Forslaget fra Fremskrittspartiet ble med 85 mot 12 stemmer ikke vedtatt.
	(Voteringsutskrift kl. 15.02.19)

	Komiteen hadde innstilt til Stortinget å gjøre følgende
	Dokument 8:118 S (2022–2023) – Representantforslag fra stortingsrepresentantene Frank Edvard Sve, Morten Stordalen, Carl I. Hagen og Tor André Johnsen om umiddelbar igangsettelse av prosjektet E6 ved Lågendeltaet i Lillehammer – vedtas ikke.
	Presidenten: Fremskrittspartiet har varslet at de vil stemme imot.
	Komiteens innstilling ble vedtatt med 84 mot 12 stemmer.
	(Voteringsutskrift kl. 15.02.48)

	Innstilling fra transport- og kommunikasjonskomiteen om Representantforslag fra stortingsrepresentantene Mona Fagerås, Freddy André Øvstegård, Lars Haltbrekken, Kathy Lie, Ingrid Fiskaa og Kirsti Bergstø om å stoppe forfallet på norsk jernbane...
	Presidenten: Under debatten har Mona Fagerås satt frem to forslag på vegne av Sosialistisk Venstreparti og Venstre.
	Forslag nr. 1 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen før sommeren 2023 utrede nødvendig vedlikehold på jernbanen som kan betydelig redusere togforsinkelsene, og komme tilbake med forslag til bevilgning i tråd med dette i forbindelse med statsbudsjettet for 2024.»

	Forslag nr. 2 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen redusere vedlikeholdsetterslepet på jernbanen og komme tilbake med forslag om dette i forbindelse med statsbudsjettet for 2024.»

	Det voteres alternativt mellom disse forslagene og komiteens innstilling.
	Rødt og Miljøpartiet De Grønne har varslet støtte til forslagene.
	Komiteen hadde innstilt til Stortinget å gjøre følgende

	Dokument 8:119 S (2022–2023) – Representantforslag fra stortingsrepresentantene Mona Fagerås, Freddy André Øvstegård, Lars Haltbrekken, Kathy Lie, Ingrid Fiskaa og Kirsti Bergstø om å stoppe forfallet på norsk jernbane – vedtas ikke.
	Ved alternativ votering mellom komiteens innstilling og forslagene fra Sosialistisk Venstreparti og Venstre ble innstillingen vedtatt med 80 mot 17 stemmer.
	(Voteringsutskrift kl. 15.03.44)

	Innstilling fra transport- og kommunikasjonskomiteen om Tilbaketrekking av Prop. 4 LS (2022–2023) Endringer i postloven (tilbyderbegrepet, pakkepostforordningen, brukerklagenemnd, offentlig postnummersystem og politiattest) og samtykke til godkjenn...
	Komiteen hadde innstilt til Stortinget å gjøre følgende
	Meld. St. 12 (2022–2023) – Tilbaketrekking av Prop. 4 LS (2022–2023) Endringer i postloven (tilbyderbegrepet, pakkepostforordningen, brukerklagenemnd, offentlig postnummersystem og politiattest) og samtykke til godkjennelse av EØS-komiteens be...
	Komiteens innstilling ble enstemmig vedtatt.

	Innstilling fra energi- og miljøkomiteen om Representantforslag fra stortingsrepresentantene Sofie Marhaug, Geir Jørgensen og Marie Sneve Martinussen om stortingsbehandling av endret plan for utbygging og drift (PUD) og plan for anlegg og drift (PA...
	Presidenten: Under debatten er det satt frem i alt 14 forslag. Det er
	– forslag nr. 2, fra Ove Trellevik på vegne av Høyre, Fremskrittspartiet og Kristelig Folkeparti
	– forslag nr. 3, fra Terje Halleland på vegne av Fremskrittspartiet, Sosialistisk Venstreparti, Rødt, Venstre, Miljøpartiet De Grønne og Kristelig Folkeparti
	– forslagene nr. 4–8, fra Lars Haltbrekken på vegne av Sosialistisk Venstreparti, Rødt, Venstre, Miljøpartiet De Grønne og Kristelig Folkeparti
	– forslagene nr. 9–13, fra Terje Halleland på vegne av Fremskrittspartiet og Rødt
	– forslag nr. 14, fra Sofie Marhaug på vegne av Rødt
	– forslag nr. 15, fra Terje Halleland på vegne av Høyre, Fremskrittspartiet, Sosialistisk Venstreparti, Rødt, Venstre, Miljøpartiet De Grønne og Kristelig Folkeparti

	Det voteres over forslag nr. 14, fra Rødt. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen avvise og stanse den omsøkte elektrifiseringen av Hammerfest LNG på Melkøya med kraft fra land.»

	Miljøpartiet De Grønne har varslet støtte til forslaget.
	Forslaget fra Rødt ble med 90 mot 7 stemmer ikke vedtatt.
	(Voteringsutskrift kl. 15.05.35)
	Presidenten: Det voteres over forslagene nr. 9–13, fra Fremskrittspartiet og Rødt.
	Forslag nr. 9 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen stanse og utsette elektrifiseringsprosjektet Hammerfest LNG på Melkøya.»

	Forslag nr. 10 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen vurdere innføring av en avgift for å stå i tilknytningskø for strøm.»

	Forslag nr. 11 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen sørge for at elektrifisering av sokkelen utsettes til det er etablert ny kraft og forsterkninger av kraftnettet i området, slik at elektrifisering ikke går ut over etablering av annen industri. Tilgjengelig erstatnings...

	Forslag nr. 12 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen sørge for at elektrifisering av landbaserte petroleumsindustrianlegg i Norge utsettes til det er etablert ny kraft og forsterkninger av kraftnettet i området. Tilgjengelig erstatningskraft er en forutsetning før godkje...

	Forslag nr. 13 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen sørge for at alle petroleumsrelaterte prosjekter som har fått reservert kapasitet på sentralnettet, skal revurderes. Hvis det ikke er tilgjengelig erstatningskraft, skal prosjektet avslås.»

	Forslagene fra Fremskrittspartiet og Rødt ble med 79 mot 17 stemmer ikke vedtatt.
	(Voteringsutskrift kl. 15.05.53)
	Presidenten: Det voteres over forslagene nr. 4–8, fra Sosialistisk Venstreparti, Rødt, Venstre, Miljøpartiet De Grønne og Kristelig Folkeparti.
	Forslag nr. 4 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen pålegge Equinor å utrede CCS ved Melkøya.»

	Forslag nr. 5 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen pålegge Statnett å utrede sjøkabel som alternativ til luftspenn.»

	Forslag nr. 6 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen legge fram saken om endret plan for utbygging og drift (PUD) og plan for anlegg og drift (PAD) for Snøhvitfeltet og Hammerfest LNG for Stortinget og ikke godkjenne søknadene uten at de endrede planene er behandlet i Sto...

	Forslag nr. 7 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen sikre at operatørene for LNG Hammerfest og Snøhvit gjennomfører tiltak for å redusere CO2-utslippene på anleggene med CCS-løsninger uten anvendelse av store mengder kraft fra land.»

	Forslag nr. 8 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen sikre at det gjennomføres en ny vurdering av bruk av karbonfangst og -lagring som alternativ til elektrifisering av LNG Hammerfest og Snøhvit, som tiltak for å redusere CO2-utslippene fra anlegget.»

	Forslagene fra Sosialistisk Venstreparti, Rødt, Venstre, Miljøpartiet De Grønne og Kristelig Folkeparti ble med 76 mot 20 stemmer ikke vedtatt.
	(Voteringsutskrift kl. 15.06.10)
	Presidenten: Det voteres over forslag nr. 3, fra Fremskrittspartiet, Sosialistisk Venstreparti, Rødt, Venstre, Miljøpartiet De Grønne og Kristelig Folkeparti. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen sørge for at regelverket rundt leveringsplikt og tilknytningsplikt revideres, slik at det kan tas større hensyn til tilgjengelig kraft og nettilgang og til de samfunnsøkonomiske effektene av et prosjekt.»

	Forslaget fra Fremskrittspartiet, Sosialistisk Venstreparti, Rødt, Venstre, Miljøpartiet De Grønne og Kristelig Folkeparti ble med 65 mot 32 stemmer ikke vedtatt.
	(Voteringsutskrift kl. 15.06.28)
	Presidenten: Det voteres over forslag nr. 2, fra Høyre, Fremskrittspartiet og Kristelig Folkeparti. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen lage en plan for hvordan kraftproduksjonen kan økes, herunder hva som skal til for å realisere havvindprosjekter i tilknytning til petroleumsinstallasjoner.»

	Forslaget fra Høyre, Fremskrittspartiet og Kristelig Folkeparti ble med 63 mot 34 stemmer ikke vedtatt.
	(Voteringsutskrift kl. 15.06.44)
	Presidenten: Det voteres over forslag nr. 15, fra Høyre, Fremskrittspartiet, Sosialistisk Venstreparti, Rødt, Venstre, Miljøpartiet De Grønne og Kristelig Folkeparti. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen, i forbindelse med behandlingen av Snøhvit Future, foreta en egen vurdering av om fangst og lagring av CO2 kan være et alternativ til elektrifisering av Melkøya med kraft fra land som kan realiseres innen 2029 og gjennomf

	Samtlige partier har varslet støtte til forslaget.
	Forslaget fra Høyre, Fremskrittspartiet, Sosialistisk Venstreparti, Rødt, Venstre, Miljøpartiet De Grønne og Kristelig Folkeparti ble enstemmig vedtatt.
	(Voteringsutskrift kl. 15.07.01)
	Komiteen hadde innstilt til Stortinget å gjøre følgende
	Dokument 8:90 S (2022–2023) – Representantforslag fra stortingsrepresentantene Sofie Marhaug, Geir Jørgensen og Marie Sneve Martinussen om stortingsbehandling av endret plan for utbygging og drift (PUD) og plan for anlegg og drift (PAD) for Snø...
	Dokument 8:93 S (2022–2023) – Representantforslag fra stortingsrepresentantene Terje Halleland, Marius Arion Nilsen, Bengt Rune Strifeldt, Per-Willy Amundsen og Hans Andreas Limi om fordeling og bruk av tilgjengelig kraft – vedtas ikke.
	Dokument 8:115 S (2022–2023) – Representantforslag fra stortingsrepresentantene Ola Elvestuen, Guri Melby, Alfred Jens Bjørlo og Ane Breivik om at kraft til Hammerfest LNG og Snøhvit må baseres på gasskraftverk med CO2-fangst og -lagring (CCS) 
	Presidenten: Det voteres over I og III.
	Sosialistisk Venstreparti, Rødt, Venstre, Miljøpartiet De Grønne og Kristelig Folkeparti har varslet at de vil stemme imot.
	Komiteens innstilling ble vedtatt med 78 mot 18 stemmer.
	(Voteringsutskrift kl. 15.07.16)
	Presidenten: Det voteres over II.
	Fremskrittspartiet, Sosialistisk Venstreparti, Rødt, Venstre, Miljøpartiet De Grønne og Kristelig Folkeparti har varslet at de vil stemme imot.
	Komiteens innstilling ble vedtatt med 65 mot 32 stemmer.
	(Voteringsutskrift kl. 15.07.39)


	Innstilling fra energi- og miljøkomiteen om Representantforslag fra stortingsrepresentantene Bjørnar Moxnes, Sofie Marhaug og Geir Jørgensen om suverenitet i energipolitikken (Innst. 277 S (2022–2023), jf. Dokument 8:102 S (2022–2023))
	Presidenten: Under debatten er det satt frem i alt fem forslag. Det er
	– forslagene nr. 1–3, fra Marius Arion Nilsen på vegne av Fremskrittspartiet, Sosialistisk Venstreparti og Rødt
	– forslag nr. 4, fra Marius Arion Nilsen på vegne av Fremskrittspartiet, Sosialistisk Venstreparti og Kristelig Folkeparti
	– forslag nr. 5, fra Birgit Oline Kjerstad på vegne av Sosialistisk Venstreparti og Rødt

	Det voteres over forslag nr. 5, fra Sosialistisk Venstreparti og Rødt. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stortinget med en vurdering av de rettsakter på energiområdet som ennå ikke er innført i EØS-avtalen, som for eksempel bygningsenergidirektivene og energieffektiviseringsdirektivene, og hvordan tils...

	Forslaget fra Sosialistisk Venstreparti og Rødt ble med 83 mot 14 stemmer ikke vedtatt.
	(Voteringsutskrift kl. 15.08.16)
	Presidenten: Det voteres over forslag nr. 4, fra Fremskrittspartiet, Sosialistisk Venstreparti og Kristelig Folkeparti. Forslaget lyder:
	«I medhold av Grunnloven § 83 forelegges Høyesterett følgende spørsmål:
	Gjør Norges tilknytning til tilsyn og byråer gjennom fjerde energimarkedspakke at Norge avstår suverenitet i en slik grad at det krever tre fjerdedels flertall i Stortinget etter Grunnloven § 115?»

	Rødt har varslet støtte til forslaget.
	Forslaget fra Fremskrittspartiet, Sosialistisk Venstreparti og Kristelig Folkeparti ble med 69 mot 28 stemmer ikke vedtatt.
	(Voteringsutskrift kl. 15.08.33)
	Presidenten: Det voteres over forslagene nr. 1–3, fra Fremskrittspartiet, Sosialistisk Venstreparti og Rødt.
	Forslag nr. 1 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen sette i gang arbeidet med å reversere endringene i intern lovgivning som følge av vedtaket om å innlemme rettsaktene i den tredje energimarkedspakken samt medfølgende kommisjonsforordninger i EØS-avtalen og å trekke...

	Forslag nr. 2 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen legge ned veto mot at EUs fjerde energimarkedspakke innføres i EØS- avtalen, og meddele dette i EØS-komiteen i tråd med EØS-avtalens artikkel 102.»

	Forslag nr. 3 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen stanse all overflytting av makt over energisektoren til EU og starte arbeidet med å øke norsk suverenitet på området igjen.»

	Forslagene fra Fremskrittspartiet, Sosialistisk Venstreparti og Rødt ble med 71 mot 26 stemmer ikke vedtatt.
	(Voteringsutskrift kl. 15.08.51)

	Komiteen hadde innstilt til Stortinget å gjøre følgende
	Dokument 8:102 S (2022–2023) – Representantforslag fra stortingsrepresentantene Bjørnar Moxnes, Sofie Marhaug og Geir Jørgensen om suverenitet i energipolitikken – vedtas ikke.
	Presidenten: Sosialistisk Venstreparti og Rødt har varslet at de vil stemme imot.
	Komiteens innstilling ble vedtatt med 80 mot 14 stemmer.
	(Voteringsutskrift kl. 15.09.19)
	Presidenten: Stortinget går da til votering over sakene på dagens kart.

	Innstilling fra arbeids- og sosialkomiteen om Representantforslag fra stortingsrepresentantene Bård Hoksrud, Morten Wold, Gisle Meininger Saudland, Dagfinn Henrik Olsen, Erlend Wiborg og Bengt Rune Strifeldt om en fleksibel sykepengeordning for kref...
	Presidenten: Under debatten er det satt frem i alt fire forslag. Det er
	– forslag nr. 1, fra Anna Molberg på vegne av Høyre, Fremskrittspartiet og Rødt
	– forslagene nr. 2 og 3, fra Dagfinn Henrik Olsen på vegne av Fremskrittspartiet og Rødt
	– forslag nr. 4, fra Mímir Kristjánsson på vegne av Rødt

	Det voteres over forslag nr. 4, fra Rødt. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stortinget med forslag til en ordning som gir mulighet til å studere og motta arbeidsavklaringspenger (AAP) – etter samme prinsipp som for arbeidstakere.»

	Miljøpartiet De Grønne har varslet støtte til forslaget.
	Forslaget fra Rødt ble med 90 mot 7 stemmer ikke vedtatt.
	(Voteringsutskrift kl. 15.10.03)
	Presidenten: Det voteres over forslag nr. 3, fra Fremskrittspartiet og Rødt. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stortinget med forslag til hvordan man kan sikre at oppsigelsesvernet ved langtidssykdom opprettholdes ved en utvidet sykepengeperiode.»

	Miljøpartiet De Grønne har varslet støtte til forslaget.
	Forslaget fra Fremskrittspartiet og Rødt ble med 78 mot 19 stemmer ikke vedtatt.
	(Voteringsutskrift kl. 15.10.20)
	Presidenten: Det voteres over forslag nr. 2, fra Fremskrittspartiet og Rødt. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen komme tilbake til Stortinget med forslag til en ordning hvor sykepengeperioden for langtidssyke gjøres om til en tidskonto.»

	Venstre og Miljøpartiet De Grønne har varslet støtte til forslaget.
	Forslaget fra Fremskrittspartiet og Rødt ble med 76 mot 21 stemmer ikke vedtatt.
	(Voteringsutskrift kl. 15.10.39)
	Presidenten: Det voteres over forslag nr. 1, fra Høyre, Fremskrittspartiet og Rødt. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen sikre en praksis som styrker dialogen og partssamarbeidet i oppfølgingen av sykemeldte arbeidstakere.»

	Venstre, Miljøpartiet De Grønne og Kristelig Folkeparti har varslet støtte til forslaget.
	Forslaget fra Høyre, Fremskrittspartiet og Rødt ble med 54 mot 43 stemmer ikke vedtatt.
	(Voteringsutskrift kl. 15.10.59)

	Komiteen hadde innstilt til Stortinget å gjøre følgende
	Dokument 8:131 S (2022–2023) – Representantforslag fra stortingsrepresentantene Bård Hoksrud, Morten Wold, Gisle Meininger Saudland, Dagfinn Henrik Olsen, Erlend Wiborg og Bengt Rune Strifeldt om en fleksibel sykepengeordning for kreftpasienter ...
	Presidenten: Høyre, Fremskrittspartiet, Rødt, Miljøpartiet De Grønne og Kristelig Folkeparti har varslet at de vil stemme imot.
	Komiteens innstilling ble vedtatt med 57 mot 40 stemmer.
	(Voteringsutskrift kl. 15.11.47)

	Innstilling fra arbeids- og sosialkomiteen om Representantforslag fra stortingsrepresentantene Mímir Kristjánsson, Tobias Drevland Lund og Marie Sneve Martinussen om at det skal lønne seg å jobbe, også når man går på trygd (Innst. 261 S (2022...
	Presidenten: Under debatten er det satt frem to forslag. Det er
	– forslag nr. 1, fra Kirsti Bergstø på vegne av Sosialistisk Venstreparti og Rødt
	– forslag nr. 2, fra Mímir Kristjánsson på vegne av Rødt

	Det voteres over forslag nr. 2, fra Rødt. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen snarest fremme forslag til nødvendige lovendringer som midlertidig hever fribeløpet for uføre til 1 G ut 2023.»

	Miljøpartiet De Grønne har varslet støtte til forslaget.
	Forslaget fra Rødt ble med 90 mot 7 stemmer ikke vedtatt.
	(Voteringsutskrift kl. 15.12.29)
	Presidenten: Det voteres over forslag nr. 1, fra Sosialistisk Venstreparti og Rødt. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen gjennomgå hvordan velferdsytelsene påvirkes av at mottakerne har arbeidsinntekt, og komme med forslag til lovendringer som forenkler inntektsrapportering for stønadsmottakere, og som sikrer at brukerne får beholde mer...
	a. Økning i fribeløpet for uføre
	b. Hvorvidt folkevalgt arbeid og honorarer for verv i lag og foreninger skal avkortes på samme måte som andre inntekter
	c. Innføring av fribeløp for sosialhjelpsmottakere
	d. Innføring av fribeløp for mottakere av arbeidsavklaringspenger
	e. Heving av inntekt før uførhet for uføretrygdede på minsteytelser
	f. Heving av inntektsgrensen for å motta barnetillegg i sosiale ytelser
	g. Endring av regelverket for samordning av dagpenger og andre sosiale ytelser slik at for eksempel uføre får like mye dagpenger som friske personer i samme situasjon.»


	Miljøpartiet De Grønne har varslet støtte til forslaget.
	Forslaget fra Sosialistisk Venstreparti og Rødt ble med 81 mot 16 stemmer ikke vedtatt.
	(Voteringsutskrift kl. 15.12.47)

	Komiteen hadde innstilt til Stortinget å gjøre følgende
	Dokument 8:136 (2022–2023) – Representantforslag fra stortingsrepresentantene Mímir Kristjánsson, Tobias Drevland Lund og Marie Sneve Martinussen om at det skal lønne seg å jobbe, også når man går på trygd – vedtas ikke.
	Presidenten: Sosialistisk Venstreparti, Rødt og Miljøpartiet De Grønne har varslet at de vil stemme imot.
	Komiteens innstilling ble vedtatt med 82 mot 15 stemmer.
	(Voteringsutskrift kl. 15.13.16)

	Innstilling fra arbeids- og sosialkomiteen om Representantforslag fra stortingsrepresentantene Gisle Meininger Saudland, Dagfinn Henrik Olsen og Terje Halleland om klagebehandlingstid i Nav (Innst. 260 S (2022– 2023), jf. Dokument 8:137 S (2022–2...
	Presidenten: Under debatten har Dagfinn Henrik Olsen satt frem et forslag på vegne av Fremskrittspartiet. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen iverksette tiltak som gjør at en klagebehandling på sykepenger i Nav ikke skal gå over 12 uker.»

	Venstre har varslet støtte til forslaget.
	Forslaget fra Fremskrittspartiet ble med 82 mot 15 stemmer ikke vedtatt.
	(Voteringsutskrift kl. 15.13.43)

	Komiteen hadde innstilt til Stortinget å gjøre følgende
	Dokument 8:137 (2022–2023) – Representantforslag fra stortingsrepresentantene Gisle Meininger Saudland, Dagfinn Henrik Olsen og Terje Halleland om klagebehandlingstid i Nav – vedtas ikke.
	Presidenten: Fremskrittspartiet har varslet at de vil stemme imot.
	Komiteens innstilling ble vedtatt med 82 mot 13 stemmer.
	(Voteringsutskrift kl. 15.14.12)

	Innstilling frå arbeids- og sosialkomiteen om Menneskerettar for personar med utviklingshemming – Det handlar om å bli høyrt og sett (Innst. 246 S (2022–2023), jf. Meld. St. 8 (2022–2023))
	Presidenten: Under debatten er det satt frem i alt sju forslag. Det er
	– forslagene nr. 1–4, fra Kirsti Bergstø på vegne av Sosialistisk Venstreparti og Rødt
	– forslagene nr. 5–7, fra Alfred Jens Bjørlo på vegne av Venstre

	Det voteres over forslag nr. 5, fra Venstre. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen fremme lovforslag som innebærer at brukerstyrt personlig assistanse tas ut av helselovgivningen og rettighetsfestes som en individuell rett til tilrettelegging basert på likeverd og ikke-diskriminering.»

	Fremskrittspartiet, Rødt, Miljøpartiet De Grønne og Kristelig Folkeparti har varslet støtte til forslaget.
	Forslaget fra Venstre ble med 74 mot 23 stemmer ikke vedtatt.
	(Voteringsutskrift kl. 15.14.58)
	Presidenten: Det voteres over forslag nr. 6, fra Venstre. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen fremme lovforslag om at personer med et praktisk assistansebehov får rett til brukerstyrt personlig assistanse også etter fylte 67 år, uavhengig av om de før fylte 67 år har fått innvilget denne retten.»

	Fremskrittspartiet, Sosialistisk Venstreparti, Miljøpartiet De Grønne og Kristelig Folkeparti har varslet støtte til forslaget.
	Forslaget fra Venstre ble med 69 mot 28 stemmer ikke vedtatt.
	(Voteringsutskrift kl. 15.15.20)
	Presidenten: Det voteres over forslag nr. 7, fra Venstre. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen fremme lovforslag om å legge brukerstyrt personlig assistanse under et annet forvaltningsorgan enn det kommunale helsetjenestetilbudet, som for eksempel Nav.»

	Fremskrittspartiet, Sosialistisk Venstreparti, Rødt, Miljøpartiet De Grønne og Kristelig Folkeparti har varslet støtte til forslaget.
	Forslaget fra Venstre ble med 65 mot 31 stemmer ikke vedtatt.
	(Voteringsutskrift kl. 15.15.41)
	Presidenten: Det voteres over forslag nr. 3, fra Sosialistisk Venstreparti og Rødt. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen i forbindelse med statsbudsjettet for 2024 fremme forslag om en ordning med rentefrie lån for kommuner som skal oppgradere eller nybygge skoler for å sikre at kravet om universell utforming innfris.»

	Miljøpartiet De Grønne har varslet støtte til forslaget.
	Forslaget fra Sosialistisk Venstreparti og Rødt ble med 81 mot 16 stemmer ikke vedtatt.
	(Voteringsutskrift kl. 15.16.00)
	Presidenten: Det voteres over forslagene nr. 1, 2 og 4, fra Sosialistisk Venstreparti og Rødt. Forslag nr. 1 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen legge frem forslag til hvordan et beslutningsstøttesystem kan ivareta utviklingshemmedes selvråderett, og legge frem et lovforslag som regulerer et beslutningsstøttesystem for utviklingshemmede.»

	Forslag nr. 2 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen via Husbanken gi kommunene statlige føringer for boligsosial kartlegging som sikrer at igangsetting av planlegging av eget hjem for unge med utviklingshemming starter tidlig nok.»

	Forslag nr. 4 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen utrede muligheten for at alternativ og supplerende kommunikasjon (ASK) kan sidestilles med andre språk i Norge, og legge frem en egen sak for Stortinget på egnet måte.»

	Venstre og Miljøpartiet De Grønne har varslet støtte til forslagene.
	Forslagene fra Sosialistisk Venstreparti og Rødt ble med 79 mot 18 stemmer ikke vedtatt.
	(Voteringsutskrift kl. 15.16.20)

	Komiteen hadde innstilt til Stortinget å gjøre følgende
	Stortinget ber regjeringen sørge for nødvendige regelendringer for å gi personer med utviklingshemming i VTA-O varig oppfølging, uavhengig av hvilket fylke man bor i, og med et omfang tilsvarende det som praktiseres i HELT MED. Oppfølgingen må ...
	Stortinget ber regjeringen komme tilbake i forbindelse med statsbudsjettet for 2024 med en langsiktig og forpliktende plan for hvordan en skal sikre et betydelig løft for flere VTA-plasser.
	Presidenten: Arbeiderpartiet og Senterpartiet har varslet at de vil stemme imot.
	Komiteens innstilling ble vedtatt med 50 mot 46 stemmer.
	(Voteringsutskrift kl. 15.16.41)

	Videre var innstilt:
	Meld. St. 8 (2022–2023) – Menneskerettar for personar med utviklingshemming – Det handlar om å bli høyrt og sett – blir lagd ved møteboka.
	Komiteens innstilling ble enstemmig vedtatt.


	Innstilling fra arbeids- og sosialkomiteen om Representantforslag fra stortingsrepresentantene Cato Brunvand Ellingsen, Kathy Lie og Kirsti Bergstø om hva det koster å være funksjonsnedsatt – et offentlig utvalg som skal utrede de økonomiske le...
	Presidenten: Under debatten har Kirsti Bergstø satt frem et forslag på vegne av Sosialistisk Venstreparti og Rødt. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen nedsette et offentlig utvalg som skal lage en utredning om de økonomiske levekårene for personer med nedsatt funksjonsevne og deres nærmeste familie, samt foreslå tiltak for å bedre de økonomiske levekårene for gru...

	Miljøpartiet De Grønne har varslet støtte til forslaget.
	Forslaget fra Sosialistisk Venstreparti og Rødt ble med 81 mot 16 stemmer ikke vedtatt.
	(Voteringsutskrift kl. 15.17.22)

	Komiteen hadde innstilt til Stortinget å gjøre følgende
	Stortinget ber regjeringen i oppfølgingen av Likestillings- og mangfoldsutvalget gjøre en vurdering av de økonomiske levekårene og tiltak for personer med nedsatt funksjonsevne og deres nærmeste familie, og komme tilbake til Stortinget på egnet...
	Komiteens innstilling ble enstemmig vedtatt.
	Presidenten: Sak nr. 6 var interpellasjon.

	Innstilling fra næringskomiteen om Representantforslag fra stortingsrepresentantene Lars Haltbrekken, Birgit Oline Kjerstad og Torgeir Knag Fylkesnes om opprydding av nedlagte og forurensende gruver (Innst. 265 S (2022–2023), jf. Dokument 8:112 S ...
	Presidenten: Under debatten er det satt frem i alt tre forslag. Det er
	– forslag nr. 1, fra Geir Jørgensen på vegne av Sosialistisk Venstreparti, Rødt, Venstre og Miljøpartiet De Grønne
	– forslagene nr. 2 og 3, fra Geir Jørgensen på vegne av Sosialistisk Venstreparti, Rødt og Miljøpartiet De Grønne

	Det voteres over forslagene nr. 2 og 3, fra Sosialistisk Venstreparti, Rødt og Miljøpartiet De Grønne.
	Forslag nr. 2 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen, sammen med aktuelle aktører, lage en tidfestet plan for opprydding av samtlige nedlagte forurensende gruver og innen fremleggelsen av revidert nasjonalbudsjett 2024 komme tilbake til Stortinget på egnet måte.»

	Forslag nr. 3 lyder:
	«Stortinget ber regjeringen vurdere hvilket offentlig organ som er best egnet til å følge opp ansvaret for opprydding av nedlagte og forurensende gruver hvor ansvaret ikke er avklart, innen 5 år etter avvikling av virksomhet ved alvorlig grad av ...

	Forslagene fra Sosialistisk Venstreparti, Rødt og Miljøpartiet De Grønne ble med 80 mot 16 stemmer ikke vedtatt.
	(Voteringsutskrift kl. 15.18.15)
	Presidenten: Det voteres over forslag nr. 1, fra Sosialistisk Venstreparti, Rødt, Venstre og Miljøpartiet De Grønne. Forslaget lyder:
	«Stortinget ber regjeringen i løpet av 2023 avklare forurensningsansvaret for de nedlagte gruvene hvor forurensningsansvaret per i dag ikke er avklart, og komme tilbake til Stortinget på egnet måte. I vurderingen av hvem som har forurensningsansv...

	Kristelig Folkeparti har varslet støtte til forslaget.
	Forslaget fra Sosialistisk Venstreparti, Rødt, Venstre og Miljøpartiet De Grønne ble med 77 mot 20 stemmer ikke vedtatt.
	(Voteringsutskrift kl. 15.18.38)

	Komiteen hadde innstilt til Stortinget å gjøre følgende
	Stortinget ber regjeringen innhente en total oversikt over gamle nedlagte gruver i Norge og forurensningsfaren de utgjør ut ifra de stedegne kvalitetene til vann- og jordforekomstene, og innen utgangen av vårsesjonen 2024 komme tilbake til Storting...
	Komiteens innstilling ble enstemmig vedtatt.

	Innstilling fra kontroll- og konstitusjonskomiteen om Riksrevisjonens undersøkelse av Forsvarets informasjonssystemer for kommunikasjon og informasjonsutveksling i operasjoner (Innst. 259 S (2022–2023), jf. Dokument 3:3 (2022–2023))
	Komiteen hadde innstilt til Stortinget å gjøre følgende
	Dokument 3:3 (2022–2023) – Riksrevisjonens undersøkelse av Forsvarets informasjonssystemer for kommunikasjon og informasjonsutveksling i operasjoner – vedlegges protokollen.
	Komiteens innstilling ble enstemmig vedtatt.

	Referat
	1. (389) Endringer i utlendingsloven (utvisning av hensyn til grunnleggende nasjonale interesser og frister ved frihetsberøvelse av mindreårige) (Prop. 103 L (2022–2023))
	Enst.: Sendes kommunal- og forvaltningskomiteen.
	2. (390) Statsrådets protokoller for tidsrommet 1. juli – 31. desember 2022
	Enst.: Sendes kontroll- og konstitusjonskomiteen.
	3. (391) Endringar i postloven (heimel for innhenting av opplysningar som er omfatta av teieplikt i Folkeregisteret) (Prop. 102 L (2022–2023))
	Enst.: Sendes transport- og kommunikasjonskomiteen. Behandles innen Stortinget avbryter sine forhandlinger i juni, jf. forretningsordenen § 47 tredje ledd.

	Presidenten [15:19:49]: Dermed er dagens kart ferdigbehandlet. Forlanger noen ordet før møtet heves? 
	– Så synes ikke, og møtet er hevet.
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